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НАЦИОНАЛЕН СЕДМИЧНИК ЗА ОБРАЗОВАНИЕ И НАУКА

®

Вестникът е правоприемник  
на първото официално издание  
на Министерството на просвещението -  
„Училищен преглед” - 1896 г.

МОН: Разходите  
за образование нарастват 
от 3,6% на 4,5% от БВП 
през последните 4 години

Четете ни на  www.azbuki.bg
 www.azbuki.eu

Днес в броя
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Д-р Джейн Муита – представител на 
УНИЦЕФ за България, в интервю  
за в. „Аз-буки“: „Затварянето на училищата 
има непредвидими последици,  
като маргинализираните деца плащат  
най-високата цена. Без спешни действия и 
повишени инвестиции учебната криза може 
да се превърне в учебна катастрофа“Н
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 „България има огромен потенциал  
за възобновяеми енергийни  
източници и може да стане  
център на прехода към зелена  
енергия и въглеродна икономика 
за целия регион“, казва Франс 
Тимерманс – изпълнителен  
зам.-председател на ЕК

Българска академия на науките
www.bas.bg

31 милиона лева за 
приобщаващо образование
С 4 675 384 лв. ще оборудват кабинети  
за деца със СОП в детски градини и училища

„Започват два водещи за образованието 
проекта – „Подкрепа за приобщава-
щото образование“ и „Равен достъп до 
училищното образование в условията 
на криза“. За пореден път получихме 
широка подкрепа както от страна на 
системата на предучилищното и учи-
лищното образование, така и от страна 
на правителството.“ Това каза на онлайн 
пресконференция зам.-министърът на 
образованието Карина Ангелиева.

Общата стойност на проекта „Под-
крепа за приобщаващото образование“, 
финансиран по Оперативна програма 
„Наука и образование за интелигентен 

растеж“ 2014 – 2020 г., е 31 млн. лв. Той 
е насочен към насърчаване и разгръщане 
на потенциала за личностно развитие 
на деца и ученици със специални об-
разователни потребности, с хронични 
заболявания, в риск и с изявени дарби. 
Продължителността му е 36 месеца.

В Проекта са включени 222 детски 
градини и 432 училища до основна 
степен на образование. 4850 ще бъдат 
обучените специалисти за предоставяне 
на допълнителна подкрепа за личностно 
развитие, а обхванатите деца и ученици 
– 7700. Със средствата ще бъдат разрабо-
тени както модели и инструменти, така и 

специализирани дидактически материа-
ли за приобщаващо образование на деца 
и ученици. В бюджета по Проекта са 
предвидени и 4 675 384 лв. за закупуване 
на оборудване за допълнителна подкрепа 
за личностно развитие на деца и ученици 
със специални образователни потребно-
сти от институции в системата на преду-
чилищното и училищното образование. 
Обхванатите деца със СОП са 4100.  
Предвиждат се както назначаване и 
обучение на нови специалисти за работа 
с деца, така и допълнителни часове за 
занимания.  

На стр. 2

Малчуганите от четвърта подготвителна група в ДГ „Кокиче“ в Ботевград опознават необятния свят  
на математиката чрез интерактивна игра. Забавните занимания са част от урока „Мога да прибавям и отнемам“ 
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Залогът  
е бъдещето
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Бурното развитие на новите 
технологии в последните години 
оказва огромен натиск за реформи 
върху образователните системи. 
Непрекъснато се говори за необ-
ходимостта от дигитализация на 
учебния процес, за това, че много 
професии ще изчезнат, така че  
новите поколения ще трябва  
да учат и да се квалифицират  
цял живот. 

Това изисква  максимална 
гъвкавост от страна на педагози и 
специалисти, за да могат подрас- 
тващите да посрещнат предизвика-
телствата на XXI век. Затова е  
важно проблемите да се решават 
един по един, като се започне с 
ранното детско развитие, равния 
достъп до образование, обхвата на 
учениците и приобщаващото обра-
зование. Мерките са насочени  
към развитие на потенциала  
на всяко едно дете, към насищане  
на системата с добри педагогически 
и психологически практики  
и към създаване на модерна  
образователна инфраструктура. 

Но дойде пандемията от COVID-19, 
която засегна целия свят и постави 
на истинско изпитание икономики, 
общества и в огромна степен образо-
вателните системи. Към проблемите, 
свързани с дигитализацията, методи-
ческите и педагогическите практики, 
икономическите неравенства и 
социалния статус, се прибавиха и 
нови – емоционални, психологически и 
организационни. На риск е поставено 
бъдещето на не едно и две поколения. 
Затварянето на училищата, а и на 
детските градини ще има тежки 
последици в бъдеще. Социалната 
изолация поставя на изпитание  
бъдещето на обществото, като цяло. 

Образованието винаги е било 
приоритет. Но сега този приоритет 
е от жизненоважно значение, за да 
не позволим да се стигне до социална 
и образователна катастрофа  
с непредвидими последици.

збучни 
истини

Зина СОКОЛОВА
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Национално издателство за образование  
и наука „Аз-буки“ предлага за продажба излязло 
от употреба компютърно оборудване и офис 
обзавеждане. За информация: тел. 02 / 4250470

В МИНИСТЕРСКИЯ СЪВЕТ

Министерският съвет прие 
Национална програма „Популя-
ризиране на българското висше 
образование и кандидатстване 
на лица от българска народ-
ност, живеещи в чужбина, за 
обучение в български висши 
училища“. Чрез Програмата ще 
се даде възможност за пред-
ставяне на българското висше 
образование в чужбина, но и ще се създадат по-благопри-
ятни условия за онлайн кандидатстване на лица от бъл-
гарска народност от чужбина. Това става чрез електронна 
платформа, която стартира пилотно през 2020 г. заради 
разпространението на пандемията от COVID-19. Предстои 
да продължи доизграждането на платформата успоредно с 
нейното функциониране.

Във връзка с приемането на студенти, докторанти и 
специализанти за учебната 2021/2022 г. Министерство-
то на образованието и науката, Асоциацията на българ-
ските училища в чужбина и БУ „Родна стряха“ – Кипър, за 
първи път организират провеждането на онлайн инфор-
мационна кампания за популяризиране на българското 
висше образование. Тя ще се проведе на 21.03. 2021 г. от 
11:00  до 18:00 ч. българско време.

Срещата с български университети се организира с 
цел да се даде изчерпателна информация за специалности-
те, които се предлагат, основните документи, които са 

необходими при кандидатстване за бакалавърски, магис-
търски и докторски програми, както и за възможностите, 
които предлагат висшите училища във връзка с подаване-
то на документи за кандидатстване от чужбина. 

За участие в събитието са поканени учители, учени-
ци и родители от българските неделни училища, както и 
всички лица от българска народност или българи, които 
живеят извън пределите на България. 

Онлайн събитието ще се проведе  
в платформата  ZOOM с Meeting ID: 939 3135 3198  

и Passcode: 952649.

Кампания „Изберете да учите в България“ 

Кандидатстването и за-
писването в I клас в сто-
личните училища вече ще 
става изцяло по електронен 
път. На пресконференция в 
Столичната община зам.-
кметовете по образова-
нието и по културата и в 
направление дигитализа-
ция доц. Тодор Чобанов и 
Генчо Керезов представиха 
новата система за онлайн 
кандидатстване. Тя над-
гражда функциониралата 
досега система за прием 
в детски градини, ясли и 
предучилищни групи.

Най-голямото облекче-
ние за родителите е, че те 
вече няма да подават на 
хартия редица удостовере-
ния, а всички попълнени 
критерии ще се проверяват 
служебно. Засега ще трябва 
да се представя единствено 
съдебно удостоверение за 
осиновено дете. В система-
та е достъпна и карта, която 
след въвеждане на адрес 
показва наличните места в 

училищата в съответния и 
близките райони. 

„Критериите за прием 
остават непроменени. Мес-
тата са повече от децата“, 
заяви Тодор Чобанов.

Новата онлайн система 
ще бъде достъпна от 29 
март, след тази дата родите-
лите ще могат да се регис-
трират или ако  имат регис-
трация в старата система, 
да актуализират паролите за 
своя профил. Според пред-
варителния график на 19 
април ще станат известни 
свободните места в 168-те 
общински училища в Со-
фия за учебната 2021/2022 г.  
Очаква се и тази година 
те да са над 12 000. От 19 
април до 28 май ще е реги-
стрирането на кандидатите, 
след което първото класи-
ране ще бъде обявено на 
4 юни. Родителите, които 
не могат да кандидатстват 
онлайн, ще могат да попъл-
нят регистъра на място в 
училищата.  

Онлайн кандидатстване 
за първолаците в София

Росица РАНЧЕВА

С подписите на министъра на 
образованието и науката Красимир 
Вълчев и на ректора на Тракийския 
университет доц. д-р Добри Ярков бе 
даден официален старт на Национал-
ната научна програма „Интелигентно 
животновъдство“ – ИНТЕ-ЖИВО 
(2021 – 2024 г.) с бюджет 4 500 000 лв. 
Първият транш в рамките на 1,8 млн. 
лв. вече е преведен. Бенефициент по 
Програмата е консорциум (Институт 
по устойчив преход и развитие), 
начело с Тракийския университет, 
в който влизат още Аграрният уни-
верситет, ТУ – София, РУ„Ангел 
Кънчев“, ИИКТ – БАН, ИМ – БАН, 
ИБИР – БАН, и Селскостопанската 
академия. 

Основната цел на Програмата 
е провеждане на фундаментални 
и приложни научни изследвания 
за животновъдството. Търсене и 

намиране на иновативни методи и 
средства за повишаване на ефек-
тивността му при ограничаване на 
човешкия ресурс и минимализиране 
на отрицателните въздействия върху 
околната среда. Основните дейности 
и задачи са планирани логически в 
12 работни пакета, които включват 
разработка на роботизирани системи 
за доене и отглеждане на животни; 
интелигентни системи за осигурява-
не на генетичен прогрес и за наблю-
дение и анализ на продуктивността 
на пасища и ливади; киберфизични 
системи за мониторинг на околната 
среда, здравето, растежа, поведе-
нието, репродукцията, емоциите 
и стреса на животните, както и за 
интелигентно управление на ком-
плексите за отглеждане на животни. 
Учените ще разработят безпилотни 
летателни апарати, оборудвани 
с камери за следене и броене на 
животните на открито, и инфрачер-

вени камери за следене здравето 
на животните. Сервизни роботи и 
дронове ще помагат при складиране 
и/или доставка на готова продукция, 
ще намалят сроковете за доставка. 
С помощта на последната дума на 
технологиите ще се управляват скла-
довите наличности от месо и мляко. 
ИКТ технологиите ще имат думата 
във финансовата, икономическата 
и отчетната дейност, включително 
в оценката на риска. В ръцете на 
учените е решаването на още един 
важен проблем – интелигентното 
управление на отпадъците като еле-
мент от кръговата икономика.

За целите на Програмата от Гер-
мания вече са закупени 90 месодай-
ни юници и 4 бика от специалната 
порода галовей. Те ще бъдат от-
глеждани на рекултивирани терени 
в комплекса „Марица изток“. Така 
ще се експериментират модели на 
т.нар. Зелена сделка.

В животновъдството 
имат думата учените
Консорциум от висши училища  
и институти поема изпълнението  
на научна програма за 4 500 000 лв.

Кметът на Русе Пенчо 
Милков отличи шампиони-

те на клуба по фехтовка 
„Дунав“ за многобройните 

им спортни постижения  
в националните и евро-

пейските състезания през 
изминалия сезон. Градона-

чалникът им връчи медали, 
символизиращи признател-

ността на Община Русе 
за прославянето на града 
в спорта, а техният дъл-
гогодишен треньор Ясен 

Стоянов полуи плакет 
"Заслужил треньор"
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От стр. 1
Проектът „Равен достъп до училищно образование 

в условията на криза“, финансиран от ОП НОИР, е на 
обща стойност 109 562 541,93 лв. и с продължителност 
35 месеца. В рамките му се планира да бъдат закупени 
80 000 електронни устройства за педагози и ученици за 
обезпечаване на образованието в условията на кризи. 
Освен това ще бъдат проведени краткосрочни обучения 
за придобиване на умения за обучение от разстояние в 

електронна среда, в т.ч. работа с електронни образова-
телни платформи на 210 000 ученици, които изпитват за-
труднения при преминаване към обучение от разстояние 
в електронна среда. Обучението ще обхване и бъдещите 
първокласници, които трябва да направят плавен преход 
от детската градина към училището. По данни на МОН 
това са средно 50 000 първокласници всяка година, или 
150 000 за три учебни години. Предвижда се обучение 
да преминат още учителите и родителите. 

31 милиона лева за приобщаващо...

Задължителен преглед 
преди състезания

„За участие в състезания 
и спортни прояви учениците 
преминават задължителен 
предсъстезателен физика-
лен медицински преглед. 
Прегледът се извършва след 
писмено съгласие на родите-
лите на учениците за участие 
в състезателна дейност и 
след изразено информирано 
съгласие съгласно чл. 87 от 
Закона за здравето.“ Това е 
записано в проект на Наредба 
за изменение и допълнение 
на Наредба 24 от 5.11.2019 г.  
за условията и реда за орга-
низиране и провеждане на 
тренировъчна и състезателна 
дейност на децата и ученици-
те извън учебния план.

Документът, подписан от 
министъра на образованието 
и науката Красимир Вълчев 
и на младежта и спорта Кра-
сен Кралев, е публикуван 
за обществено обсъждане 
и по него могат да се дават 
бележки и предложения до 

13 април 2021 г. Проектът 
е разработен, за да запълни 
нормативна празнота след 
отмяната на Наредба №8 
от 18 март 2005 г. за про-
веждане на задължителните 
начални, периодични и пред-
състезателни медицински 
прегледи на лица, упражня-
ващи физическо възпитание 
и спорт.

В новата наредба се 
предвижда медицинският 
преглед да се извършва не 
по-рано от 72 часа преди 
състезанието от избрания 
общопрактикуващ лекар на 
ученика или от лекар, осигу-
рен от училището, центъра, 
общината или организатора 
на състезанието за целия от-
бор на училището/центъра.  
Лекарят издава медицинско 
удостоверение, в което се 
включват резултатите от 
прегледа и разрешение или 
забрана за участие в състе-
занието. 
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Кампания на Института  
за български език – БАН 
и в. „Аз-буки“

Неслучайно  
и неведнъж пишем за това

Ваня МИЧЕВА*

В българското публично пространство продъл-
жава да се пише: не случайно и не веднъж, въпреки 
че правилно е слятото писане. Откриваме песента 
на Милица със заглавие: „Не случайно“; заглавие 
на разказ от Михаил Фатахов: „Хората се срещат 
не случайно“; заглавие на коментар от Иво Инджев 
от 11 юли 2020 г.: „Преторианската гвардия НСО 
не случайно се оказа в центъра на боричкането за 
властта у нас“ и т.н. Според данните от Българския 
национален корпус неслучайно се среща 732 пъти 
срещу 1 452 за не случайно, т.е. вариантът с раздел-
но изписване е почти 2 пъти по-разпространен. Но 
невинаги по-честото е правилно.

В медиите редовно се срещат употреби и на 
не веднъж: „РЗИ Смолян не веднъж е доставя-
ло лекарства за лечение на тежките случаи с 
COVID-19“ (Bgvestinet, 15 април 2020 г.); „Не вед-
нъж на брифингите са се насълзявали очите ми“ 
(БТВ онлайн, 22 декември 2021 г.); „Фолкфурията 
Дебора не веднъж е признавала, че страда от пани-
катаки“ (bgdnes, 22 октомври 2020 г.); „Стара река 
е природен дар и богатство за Пещера, но градът 
не веднъж е пострадвал жестоко от нея“ (Пещера 
прим, 24 януари 2021 г.). Всъщност правилното из-
писване е неслучайно и неведнъж – като една дума, 
защото частицата НЕ за отрицание образува с наре-
чията веднъж и случайно нови думи с противопо-
ложно значение. Ето още примери с наречия: неви-
наги, ненапразно, неловко, неприятно. 

Трябва да знаем обаче, че когато НЕ стои пред 
наречие и служи за противопоставяне в комбинация 
с израз, въведен със съюза А, отрицателната части-
ца се пише отделно, защото е употребена самостоя-
телно. Например: Не случайно, а нарочно направи-
хме тази съпоставка; Не веднъж, а три пъти хан 
Тервел бие арабите. Тези случаи са много по-редки. 

*Д-р Ваня Мичева е доцент в Секцията за исто-
рия на българския език в Института за български език 
при Българската академия на науките.

Министър-председате-
лят Бойко Борисов посети 
Националната астроно-
мическа обсерватория 
„Рожен“. Последните го-
дини тя бе интензивно 
модернизирана и обнови 
апаратурата си по линия 
на Националната пътна 
карта за научна инфра-
структура (НПКНИ). От 
2017 г. досега подкрепата 
на държавата за Обсерва-
торията възлиза на близо 
5 млн. лева. Предстои 
да бъде изграден и нов 
радиотелескоп LOFAR 
за астрофизични и гео-

физични изследвания. 
През 2020 г. за стартиране 
на изграждането вече са 
предоставени 603 017 лв.  
Цялото необходимо фи-
нансиране за обекта е в 
размер на 6 785 000 лв. 
и се очаква той да бъде 
завършен през 2027 г.

Министърът на образо-
ванието и науката Краси-
мир Вълчев, който също 
беше на място с премиера, 
изтъкна, че в рамките на 
мандата правителството 
е инвестирало общо 100 
млн. лева в Национални-
те научни програми и в 

обектите от Националната 
пътна карта за научна 
инфраструктура. „Програ-
мите се изпълняват мето-
дично, за да се гарантира 
техният устойчив ефект“, 
категоричен бе премиерът 
Борисов. Той напомни 
за огромните средства, 
които правителството 
осигури за подобряване 
на образователната ин-
фраструктура, както и за 
изпълнения ангажимент 
за увеличение на учител-
ските възнаграждения. 
Повишени бяха и запла-
тите на преподавателите 

в университетите. 
Министър Вълчев спе-

циално акцентира вър-
ху съвместните усилия с 
БАН за провокиране на 
по-голям интерес на уче-
ниците към науката. Спо-
ред Вълчев от ключово 
значение е и осигуреното 
финансиране за изгражда-
нето на модерни центро-
ве в над 260 училища за 
развитието на иновации 
в областта на природните 
науки, дигиталните тех-
нологии, инженерното 
мислене и математиката.  

100 млн. лв. инвестирани в наука

Инвестициите в образованието 
формират в най-голяма степен 
качеството ни на живот. Затова от 
2017 г. до 2021 г. разходите за об-
разование бяха увеличени от 3,6% 
на 4,5% от БВП. Това съобщават от 
Министерството на образованието и 
науката, като уточняват, че започват 
поредица, в която ще представят 
накратко изпълненото през послед-
ните 4 години.

Моделът на разпределение на 
средствата е усъвършенстван – по-
виши се финансирането за училища-
та и детските градини с малко деца 
и ученици, за да бъдат съхранени; 
за образователни институции в 
малки и отдалечени населени места 
и за такива с концентрация на деца 
от уязвими групи, информират от 
МОН.

Реформирано е и висшето обра-
зование през последните 4 години 
– преструктуриран е приемът с ог-
лед потребностите на икономиката, 
обществените системи и реализа-
цията на завършилите и е спряна 
масовизацията, като се стимулира 
качеството. Приемът е намален с 
20 000 места. А финансирането е 
обвързано с качеството, науката и 
реализацията: за професионални 
направления с ниска акредитацион-

на оценка не е утвърден прием с 
финансирано от държавата обуче-
ние; наложен е мораториум върху 
откриването на висши училища и 
филиали; осигурено е безплатно 
обучение и е увеличен приемът в 
ключови специалности; въведена 
е минимална заплата от 1300 лева 
за най-ниската преподавателска 
длъжност.

Резултатите от реформирането на 
висшето образование вече са види-
ми. Повиши се делът на студентите 
в педагогическите, инженерните, 
хуманитарните, медицинските и 
аграрните специалности. Научната 
дейност се увеличи двойно, чуждес-
транните студенти също са повече. 
Висшите училища изградиха науч-
ни центрове и купиха модерно обо-
рудване за десетки милиони левове. 
Те инвестираха в дигитализация 
и обучават електронно. Започна 
оптимизация на вътрешните уни-
верситетски структури. Български 
висши училища са част от европей-
ски университетски мрежи.

Днес висшето образование е една 
от най-реформираните системи, а 
български университети са видими 
на картата на Европа, казват от 
МОН.

От Министерството отчитат 

още, че благодарение на Механи-
зма за обхват от 2017 до 2020 г. в 
детска градини или училище са 
върнати или записани за първи път 
51 460 деца и ученици. А необхва-
натите от образователната система 
са намалели от 8,47% до 4,73 на 
сто. Всяко върнато в училище дете 
получава не само образование, но 
и шанс за добро бъдеще. За да бъде 
даден такъв и на отпадналите от 
системата, изпълнителната и мест-
ната власт обедини ресурсите си и 
положи максимални усилия, които 
дадоха обнадеждаващи резултати. 
Част от политиката в тази посока 
е и въвеждането на задължителна 
подготовка от 4-годишна възраст 
и подкрепа за предучилищното 
образование с допълнителни сред-
ства. Въпреки трудностите, поро-
дени от пандемията, работата про-
дължава, а целта е премахването 
на неграмотността и включването 
на всички деца и ученици в обра-
зователната система, подчертават 
от МОН.

Управленският екип в Министер-
ството на образованието и науката 
прави равносметка към края на 
мандата си, защото е убеден, че 
дължи тази отчетност на общество-
то. 

Ръст на разходите 
за образование
Системата на висшето е една от  
най-реформираните, а български университети 
са видими на картата на Европа

Министърът на образова-
нието и науката Красимир 
Вълчев, представители на 
технологичната компания 
Google и нейни партньори 
обсъдиха дигиталните ин-
струменти за развитие на 
електронното образование. 

По време на срещата 
министър Вълчев посочи, 
че училищата вече имат 
възможност да използват 
ресурсите и услугите на 
платформата на Google за 
образование чрез създаде-
ните и управлявани от Ми-
нистерството профили. Уче-
ниците и учителите работят 
с приложения, формуляри и 
електронни пощи по време 
на обучението. През послед-
ните години МОН направи 
значителни инвестиции за 
обезпечаване на учебния 
процес в електронна среда и 
за въвеждане на дигитални 
ресурси, които съдействат 
за по-лесното усвояване на 
материала от учениците. 
Усилия се полагат и за по-
добряване на дигиталните 
умения на учителите. Про-
фесионалното развитие на 

педагозите е заложено и в 
подписания Меморандум за 
разбирателство между тех-
нологичната компания и ве-
домството. На този етап над 
800 педагози са повишили 
дигиталните си умения и са 
сертифицирани по програми 
на компанията. Предвидено 
е в рамките на следващите 
пет години да бъдат обучени 
всички учители, изявили 
такова желание.

Ръководителят на сектор 
„Образование“ за Южна, 
Централна и Източна Европа 
Марк Санс Лопес отбеляза, 
че се полагат усилия в създа-
ването на мрежи за взаимно 
обучение между учителите.  
С технологични иновации 
преподавателите имат въз-
можност да повишават моти-
вацията за учене на ученици-
те и да подобряват качеството. 

МОН продължава да ра-
боти в посока модернизация 
и дигитализация на българ-
ското образование. В след-
ващите години ще бъдат 
изпробвани възможностите 
за онлайн изпитване на уче-
ниците. 

Още дигитални 
инструменти в час
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инвестициите към тези приоритетни области, където мо-
жем да осигурим възможно най-голямо въздействие и ефек-
тивност“, заяви Мария Габриел.

Стратегическият план определя четири основни насоки 
за инвестициите в научни изследвания и иновации. На първо 
място, това е постигане на стратегическа автономност 
чрез разработването на ключови цифрови, базови и ново-

Стратегически план  
за „Хоризонт Европа“ 

ЕК прие първия стратегически план за „Хоризонт Европа“  
– новата рамкова програма на ЕС за научни изследвания и 
иновации, в размер на 95,5 млрд. евро за 2021 – 2024 г. 

„Стратегическият план е нов подход по програма  
„Хоризонт Европа“. Той предоставя рамка за висококачест-
вени научни изследвания и иновации, основани на високи по-
стижения, и бе изготвен в резултат от процес на съвместно 
проектиране с участието на ЕП, държавите членки, заинте-
ресованите страни и европейските граждани. Благодарение 
на получените над 8000 предложения и становища насочваме 
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възникващи технологии, както и вериги за създаване на 
стойност. Втората основна област за инвестиране е на-
сочена към възстановяване на биологичното разнообразие. 
Третата стратегическа област е превръщането на Европа 
в първата цифрова, кръгова и неутрална по отношение на 
климата икономика. Създаване на по-устойчиво, приобща-
ващо и демократично европейско общество е четвъртата 
област на инвестиране. Международното сътрудничество 
е от съществено значение за справянето с глобалните пре-
дизвикателства и е в основата и на четирите насоки.

Приоритетите, определени в стратегическия план, ще се 
изпълняват чрез работната програма на „Хоризонт Европа“,  
която скоро ще бъде представена. Първите покани за пред-
ставяне на проектни предложения ще бъдат обявени през 
пролетта на 2021 г. и ще бъдат представени на Европейски-
те дни на научните изследвания и иновациите.

В НЯКОЛКО РЕДА

ЛЪЧЕЗАР ПОПОВ от 32. средно 
училище с изучаване на чужди 
езици „Св. Климент Охридски“ 
в София е българският побе-
дител в тазгодишното 14-о 
издание на конкурса по пре-
вод Juvenes Translatores на ЕК. 
Със своя превод от английски 
на български език Лъчезар 
изпревари 72 свои връстници 
от общо 17 средни училища 
в България и стана един от  
27-те победители – по един 
от всяка държава от ЕС. 
Най-добрият млад преводач 
от всяка държава от ЕС ще 
бъде поканен на онлайн цере-
мония по награждаването на 
2 юли 2021 г. Победителите 
са избрани от преводачите 
на ЕК сред 2797 участници 
от цяла Европа, а 241 учени-
ци са специално отличени за 
много добри преводи. Петима 
са носителите на специални 
отличия в България. 

* * *
СМЕСЕНОТО ОБУЧЕНИЕ – 

ПРИСЪСТВЕНО И ОНЛАЙН,  
е темата на месеца на ев-
ропейската онлайн плат-
форма за образование School 
Education Gateway. Тя бе об-
съдена и на уебинар от бъл-
гарския еврокомисар Мария 
Габриел с учители, за да се 
очертаят възможностите 
и предизвикателствата, 
свързани с този тип обуче-
ние. Уебинарът е част от 
подготовката на препоръ-
ката на Съвета на ЕС за 
онлайн и дистанционното 
обучение за началното и 
средното образование, коя-
то Габриел ще представи 
тази година. Смесеното 
обучение предоставя гъвкав 
подход, насърчава използва-
нето на цифровите техно-
логии в образованието и про-
вокира творческия подход на 
учениците. 

* * *
НАЧАЛОТО НА ЕВРОПЕЙ-

СКИЯ СЪВЕТ ЗА ИНОВА-
ЦИИ (ЕСИ) обявява на 18 
март българският евроко-
мисар Мария Габриел заед-
но с председателя на ЕК 
Урсула фон дер Лайен. ЕСИ 
е амбициозна инициатива, 
която помага на талантли-
вите иноватори и техните 
иновации и нови технологии 
да излязат на световната 
сцена. Участниците ще се 
запознаят с механизма на 
работа на ЕСИ, с условията 
за кандидатстване, както 
и какви ще бъдат първите 
конкурси и кога ще бъдат 
обявени. Увеличаването на 
инвестициите в иновации 
ще ускори темпа на възста-
новяване на икономиката и 
обществото.
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Евродепутатите 
призовават да се 

приеме законодателен 
акт, който ще накара 

компаниите в ЕС да 
следят за спазването 
на правата на човека, 
на социалните права и 

опазването на природата 
от всички дружества, с 

които те имат стопански 
отношения. Принципът 

за отговорността на 
бизнеса следва да се 

прилага и за компании 
извън ЕС, които искат 

достъп до единния пазар. 
Те също ще трябва да 

доказват, че извършват 
проверки за нарушения  

на екологията  
и на правата на човека от 

страна на доставчици и 
дистрибутори, независимо 

къде са позиционирани
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Зеленият пакт е въз-
можност Европа да 
се справи с клима-
тичната криза, но 
преходът към него 
трябва да е спра-

ведлив и солидарен. За тази 
цел ЕК предвижда бюджет от  
1,3 трилиона евро. От тях 37% 
ще се изразходват по проекти 
за опазване на околната среда, 
20% – за дигитализация, а оста-
налите няма да бъдат харчени, 
ако проектите ще нанасят щети 
върху климата. Това каза Франс 
Тимерманс – изпълнителен 
зам.-председател на ЕК, по вре-
ме на онлайн семинар „Евро-
пейският зелен пакт през 2021 г.  
– кои са следващите стъпки“. 
Форумът е организиран от ЕК 
в България.

Тимерманс бе категоричен, 
че трябва да се разделим с  
въглищата, но трябва да оси-
гурим бъдеще за въглищните 
региони около ТЕЦ „Марица“ и 
„Бобов дол“. Той подчерта, че е 

приятно изненадан от разреша-
ването в Хасково на мащабен 
проект за соларна централа за 
400 MW, която ще бъде най-
голямата в Европа. Според него 
България има огромен потен-
циал за възобновяеми енергий-
ни източници и може да стане 
център на прехода към зелената 
енергия и въглеродна икономика 
за целия регион. За целта тряб-
ва да се инвестира в устойчив 
транспорт с нулеви емисии, 
както и в това домакинствата и 
обществените сгради да заменят 
отоплението на дърва и въглища 
с газ и слънчеви панели. 

По време на дискусията стана 
ясно, че съседна Гърция инве-
стира приоритетно в слънчеви 
панели и ще спре въглищните 
централи до 2028 г. В Испания 
се мисли за превръщането на 
ТЕЦ в инсталации за съхранение 
на енергия или на чист водород 
с изграждане на съответната 
инфраструктура. В Румъния 
миньорите се преквалифицират 
за работа с възобновяеми енер-
гийни източници, а в Словакия 
ги насочват към жп транспорта.

Зелената сделка има за цел 

Европа да стане въглеродно 
неутрален континент до 2050 г.  
Това означава, че страните от 
общността трябва да емитират 
толкова емисии парникови га-
зове, колкото могат да поемат, 
обясни говорителят на ЕК Ви-
виан Лунела. Тя каза, че пактът 
засяга различни сектори, сред 
които енергетиката, отговорна за 
70 – 75% от парниковите газове, 
и сградите, на които се дължат 
40% от вредните емисии. Зато-
ва и част от проектите залагат 
на саниране и реновирането на 
сградите, за да се намали потреб-
лението на енергия.

Зелената сделка се фокуси-
ра още върху принципите на 
кръговата икономика, което 
означава ефективно използване 
на отпадъците, тъй като сега се 
рециклират само около 12% от 
тях. Пактът засяга и транспорта, 
който трябва да намали емиси-
ите си с 90% до 2050 г. спрямо 
днешните нива. Друг акцент за 
постигане на въглеродна неу-
тралност е селското стопанство, 
където трябва наполовина да се 
намали използването на пести-
циди и антибиотици и с 20% да 

се ограничат торовете до 2030 г. 
През следващите години трябва 
да бъдат засадени 3 млрд. нови 
дървета, които ще подпомогнат 
за поглъщането на въглеродните 
емисии. 

„Съвсем наясно сме, че Бълга-
рия има много работа, но затова 
предвиждаме повече средства. 
Трябва да осигурим помощ за 
секторите и регионите, които се 
нуждаят най-много“, коментира 
Вивиан Лунела. Затова по Ме-
ханизма за справедлив преход, 
който разполага с бюджет от 17,5 
млрд. евро, за България ще бъдат 
отпуснати 1,2 млрд. евро, което 
е много повече спрямо други 
страни. Тези средства за Бълга-
рия са двойно повече, отколкото 
първоначално предвидените.

В момента за страната ни са 
определени за подпомагане два 
въглищни региона – Кюстендил 
и Стара Загора, но това не озна-
чава, че те ще получат лъвския 
пай, казват експертите от ЕК. 
България трябва да изготви 
регионални планове за действие 
във въглищните региони и може 
да посочи и други райони.

Получаваме 1,2 млрд. евро  
за целите на Зеления пакт
България може да бъде център на зелената енергия 
на Балканите според зам.-председателя на ЕК 
Франс Тимерманс
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Деляна ЛУКОВА

Първолаци фор-
мират езикови и 
социално-емо-
ционални уме-
ния чрез ромски 
приказки. Най-

малките ученици на ОУ „Васил 
Левски“ в село Караджово обога-
тяват речниковия си запас и учат 
как да се изразяват, чрез четене 
и гледане на приказки. Добрата 
практика се реализира в рамките 
на проект за ученици билингви и 
бе представена на регионалния 
форум „Стратегии и политики 
за интеркултурно образование в 
съвременното българско учили-
ще и детска градина“ с участието 
на педагогически специалисти 
от Пловдивска област. Онлайн 
събитието е организирано от 
РУО – Пловдив, и даде възмож-
ност на 7 екипа да споделят какво 
дава резултат с техните деца и 
ученици, пред педагози от близо 
50 учебни заведения.

Началните учители от Караджо-
во Ивелина Урджанова и Мария 
Терзиева споделиха ефекта от 
работата си по проекта „Приказко-
терапия“, удачен както за малките, 
така и за учениците от по-горните 
класове. В училището 100% от 
децата са от ромски произход и по-
вечето не са посещавали редовно 
детска градина. Затова, постъп-
вайки в I клас, те са неграмотни, 
показва началната диагностика. 
Децата сами избрали приказка-
та на Йосиф Нунев „Небивали 
патила“, която да коментират, да 
предположат как ще завърши,  
и сами да съчинят финала. 

„Когато четем позната или 
непозната приказка, децата имат 
възможност да изразяват емоции 
чрез мимики или да нарисуват 
усещанията си с молив или флу-
мастер върху белия лист. След 
това говорим за качествата на 
героите“, обяснява Мария Терзи-
ева. Доказателство, че практиката 
е успешна, е фактът, че почти 
всички първолаци се включили 
в лятната школа по проекта, за да 
участват в драматизацията на при-
казката „Посрамил се“. Учителите 
признават, че тук изключително 
важна се оказала подкрепата на 
образователния медиатор Бойчо 
Кочев, който убедил родителите 
да пуснат децата в училище и през 
ваканцията. Урджанова не крие, че 
доста трудно научили репликите, 
но пък финалният резултат бил 
повече от добър. 

На драматизация залагат и в 
пловдивското ОУ „Панайот Во-
лов“, за да направят по-привле-
кателни за децата часовете по 
литература. За да накара своите 
шестокласници да се потопят и да 

Първолаци учат български 
с ромски приказки

Училищата в България 
все по-често прилагат ино-
вативни средства и методи 
на преподаване, за да постиг-
нат по-добри резултати в 
обучението на своите уче-
ници. Причините са в това, 
че са изправени пред редица 
предизвикателства – едни да 
обучават деца, чийто роден 
език не е българският, други 
да търсят начин, за да „събу-
дят“ интереса на своите въз-
питаници към природните на-
уки. Традиционно в. „Аз-буки“  
публикува материали за раз-
лични работещи добри прак-
тики, които могат да бъдат 
от полза за учителските 
екипи от цялата страна, из-
правени пред сходни предиз-
викателства в работата си.

7 педагогически екипа от Пловдив и областта 
представят своя полезен опит на онлайн регионален 
форум за интеркултурно образование

осмислят епохата на Възраждане-
то, преподавателят по български 
Марияна Ангелова решава да по-
стави главата „Радини вълнения“ 
от романа „Под игото“ на сцената 
в училищната театрална зала. Така 
тя успява не само да събуди инте-
реса на учениците и да ги накара 
да се почувстват знаещи и може-
щи, но и да затвърди връзките си 
с родителите им.

Комикс и драматизация използ-
ва в обучението си по български 
език и началният учител Ралица 
Колева от ОбУ „Пенчо Славей-
ков“. Повечето от нейните второ-
класници не разбирали смисъла на 
прочетеното, а поради езиковата 
бариера трудно можели да изпъл-
нят и поставените в края на текста 
от учебника задачи. Благодарение 
на „Дядо и ряпа“, която разиграли 
в клас, те не само успешно работи-
ли в екип и разбрали посланието 
от приказката, но дори научили 
песен по текст на Ран Босилек. 

Играта Escape scholl, в която 
ученици обезвреждат бомба, зало-
жена в учебната сграда, представи 
Силвия Богданова от ОбУ „Христо 
Ботев“ в Дълго поле. Устройството, 
разбира се, е въображаемо, а за да 
го деактивират, петокласници и 
шестокласници трябва да решат 
за час различни задачи и да на-
мерят кода, който неутрализира 
детонатора. Играта е на принципа, 
който използват т.нар. стаи на 
загадките, в които се организират 
приключенски забавления с реша-
ване на ребуси, за да се излезе от 
затворено помещение. Децата от 
различни етноси се обединяват в 
решаването на логическите задачи 
и се развива речевата им култура 
през забавлението.

В училището в Дълго поле има 
120 ученици, като 60% от тях са 
от ромски и турски произход. 
Задачата на петокласниците и шес-
токласниците била да се справят 

Речников запас трупат децата от ДГ „Маргаритка“ с приказки и други електронни ресурси

последователно с няколко задачи, а 
на седмокласниците – да следят за 
спазване на правилата: да се играе 
отборно и състезателите да не се 
отказват. При свръхтрудност могат 
да ползват 3 жокера, които обаче 
им отнемат от времето.

В първия етап по трима от всеки 
отбор били заключени в класна 
стая, а капитанът и другите двама 
трябвало да отгатнат решенията 
на задачите. Всяко е елемент от 
код с 13 знака. Той се вписва на 
окачен хартиен ключ на вратата. 
Ако е верен, учениците имат право 
да излязат.

Директорът на пловдивската 
ДГ „Маргаритка“ Тодорка Бакър-
джиева представи разработени от 
педагогическия екип електронни 
ресурси. „Материалите са съобра-
зени с възрастовите възможности 
на децата, като особено внимание 

се отделя на българския език, за да 
може да натрупат речников запас. 
Те имат изключителна нужда от 
това, понеже за тях българският 
не е майчин. Идеята е да ги про-
вокираме да възприемат знания и 
умения, като ги поставим в нес-
тандартна образователна среда“, 
обясни Тодорка Бакърджиева.

В процеса на работа учителите 
изготвили план-конспекти за 
всички възрастови групи по обра-
зователните стандарти „Български 
език“, „Околен свят“ и „Математи-
ка“ и съставили сборник в помощ 
на преподавателя. 

За утринната среща като добра 
практика разказа старши учител 
Мария Давчева от ДГ „Никола 
Вапцаров“ в Асеновград. Всяка 
сутрин преди занятията децата се 
подреждат в кръг – прави или сед-
нали, поздравяват се взаимно, след 

което някои от тях разказват за свое 
преживяване. Целта е да развият 
ключови умения за изразяване и 
съпричастност. След това Давчева 
разделя децата на групи, които 
получават задачи и материали за 
работа. Те сами трябва да разпре-
делят ролите си. Ако на срещата 
присъства родител, той избира към 
кой отбор да се присъедини. Едно 
от последните задания изисквало 
да се направи плодова салата, която 
всяка група трябва да презентира 
като обясни какви плодове има в 
нея, колко броя са използвали, как 
са ги подредили, което обогатява 
знанията им по български, матема-
тика, технологии.

Особен интерес предизвика пре-
зентацията на Недялка Томаатана-
сова от ОУ „Георги Караславов“ в 
Първомай. Проектът ѝ „Образо-
вателни маршрути“, реализиран в 
периода 2016 – 2020 година, обе-
динява успешно деца от различни 
етноси и ученици с интелектуални 
затруднения. Успехът от него носи 
на началния педагог национална 
награда от МОН и отличие от СБУ.

Томаатанасова работи в клас с 
ученици от български и ромски 
произход, с дете със синдром на 
Даун и глухонямо дете. В I клас  
повечето не познавали нито една 
буква или цифра. Началният пе-
дагог залага на диференциацията 
при фронталната работа, разделяй-
ки задачите по степен на самостоя-
телност. За групата на отличници-
те се правят отделни дидактични 
материали и те имат по-кратко 
време, за да се справят. За да пес-
ти време, използва и перфокарти.  
В YouTube канал Томаатанасова е 
качила разработени от нея учебни 
видеа в помощ на деца и родители, 
едно от които има 8000 гледания. 

„Това е метод, който оценява на-
предъка на всеки ученик. Силният 
утвърждава способностите си, 
слабият получава възможност да 
преживее успех“, отчита резултата 
преподавателят.

В книжка 1/2021 г. четете:

В статията на Андрияна Андреева и 
Дарина Димитрова „Актуални тенденции 
в законодателната уредба на висшето об-
разование в България“ се прави нормати-
вен анализ на българското законодател-
ство в сферата на висшето образование 
в частта на последните законодателни 
промени.
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Антоанета  
НАЙДЕНОВА

Държавната по-
литика за при-
общаването на 
всички деца и 
ученици не се 
с в е ж д а  с а м о 

до тяхното обучение. Тя 
дава много възможности за 
личностното развитие на 
всяко дете, включително на 
тези със специални обра-
зователни потребности, за 
придобиване на умения и 
за изграждане на навици за 
самостоятелен живот. Свър-
зана е с различен подход и 
начин на работа и оказване 
на допълнителна подкрепа 
според техните възможнос-
ти, и най-вече в зависимост 
от индивидуалните им по-
требности. 

От юли 2017 г. Помощно 
училище „Николай Палаузов“ 
в Габрово е преобразувано в 
Център за специална обра-
зователна подкрепа (ЦСОП). 
„Втора година ЦСОП се по-
мещава в нова сграда – раз-
казва директорът на Центъра 
за специална образователна 
подкрепа в Габрово Диана За-
хариева. – Сега използваме це-
лия трети етаж от сградата на 
бившето Трето основно учи-
лище „Цанко Дюстабанов“, 
до който се придвижваме с 
асансьор. Когато говорим за 
деца с множество увреждания, 
изискванията към околната 
среда се увеличават значител-
но. Всички стаи са с ново и мо-
дерно обзавеждане – 6 класни 
стаи, кухня, мека стая, стая на 
логопеда и на психолога, учи-
телска стая и администрация. 
Санитарните помещения са 
пригодени и достъпни за ин-
валидни колички. 

През тази учебна година в 
ЦСОП – Габрово, се обучават 
38 деца от I до XII клас. Те са 
разпределени в 7 групи, като 
във всяка от тях има по 5 или 
6 деца. Две от групите обхва-
щат деца в начална училищна 
възраст, има по една група за 
VIII и XI клас и две смесени 
– от V до XII клас. В седмата 
група са деца с множество ув-
реждания (лежащи) и с тях се 
провежда изнесено обучение 
в Центъра за настаняване от 
семеен тип за деца и младежи 
с увреждания с потребности 
от постоянни медицински 
грижи, където са настанени.

„Нашите деца са с различ-
ни заболявания и степен на 
увреждания, затова работим 
с всяко от тях индивидуално 
– обяснява Захариева. – Целта 
е в ученето да бъдат включе-
ни активно всички запазени 
сетива чрез игра, общуване и 
взаимодействие. Разполагаме 
с много и различни дидакти-
чески и нагледни материали, 
психомоторни модули, так-

тилни устройства, средства, 
подпомагащи общата и фи-
ната моторика, богата библи-
отека, както и с материали и 
модули „Монтесори“, които 
са изключително подходящи.

Въведени са и интерактив-
ни методи на обучение. От 
две години в ЦСОП успешно 
ползват „Комуникатор 5“  
– система за допълваща ал-
тернативна комуникация, 
известна като „Контрол с 
поглед“, която позволява 
проследяване на напредъка 
на всяко дете. Тя се приема с 
интерес от невербалните деца 
и постигнатите резултати са 
повече от добри.  

Непрекъснато се закупуват 
нови дидактически пособия, 
които са изключително цен-
ни при работата с деца със 
СОП. В двора на училището 
са поставени фитнес уреди, 
пригодени за деца в инвалид-
ни колички, както и беседка и 
люлка, адаптирани за нужди-
те на децата. 

В Центъра работят 8 пе-
дагози и по един логопед и 
психолог. Непедагогическият 
персонал се състои от 9 души, 
като трима от тях са помощ-
ник учители. „Те са изклю-
чително отговорни и всеки 
ден се грижат безрезервно 
за храненето и хигиената на 
децата, оказват подкрепа на 
всеки преподавател. Всички 
останали също помагат при 
обгрижването на нашите 
ученици, за което съм им 
благодарна. Ние сме малък, 
но задружен колектив“, кате-
горична е директорката.

Възпитаниците на ЦСОП 
получават допълнителна 
подкрепа под формата на ко-
рекционно-рехабилитацион-
на дейност от логопеда и пси-
хосоциална рехабилитация 
от психолога. В Центъра не 
се провеждат физиотерапия 
и рехабилитация, тъй като 
няма свободни помещения. 
Тази дейност се извършва от 
другите дневни центрове, с 
които се поддържа непрекъс-
нато взаимодействие. 

Заниманията по интереси 
в Центъра са интересни и 
развлекателни и включват 
музикотерапия, здравословен 
начин на живот и дейности от 
ежедневния живот. Те са съ-
образени с индивидуалните 

особености и възможности 
на децата, както и с тяхното 
физическо здраве. „Нашите 
ученици обичат да слушат 
музика и да гледат анима-
ционни филмчета. От МОН 
ни предоставиха два таблета, 
на които инсталирахме обра-
зователни игри, и децата се 
забавляват и обучават едно-
временно“, казва Захариева.

Тя уточнява, че техните 
ученици са записани в масо-
вите училища в Габрово, но 
обучението им се извършва 
в ЦСОП до XII клас. След 
VII клас децата се записват в 
професионални гимназии или 
професионални паралелки.  
14 от тях са към Професио-
налната гимназия по туризъм 
„Пенчо Семов“ в различни 
специалности по готварство, 
хлебарство, кулинарни техни-
ки и технологии. 6 от учени-
ците на Центъра са в профе-
сионални паралелки, а двама 
са в непрофилирана паралелка.

Центърът поддържа посто-
янен контакт с училищата, 
към които са записани тех-
ните възпитаници. За двата 
голeми християнски празника 
Коледа и Великден, както и 
за Баба Марта учениците от 
ПГТ „Пенчо Семов“ и техни-
те учители приготвят различ-
ни лакомства и изненади за 
своите съученици от ЦСОП. 
Центърът разполага със своя 
обзаведена кухня, в която под 
ръководството на учителя по 
практика се приготвят вкусни 
ястия. А по Коледа се органи-
зира работилничка, в която 
творят и готовите картички се 
изпращат до всички училища 
в Габрово. 

През декември 2020 г. Цен-
търът създава виртуални 
класни стаи за дистанционно 
обучение във всички групи, 
но за по-голямата част от 
учениците те се оказват не-
ефективни. За тях учителите 
разпечатват дидактически 
материали на хартиен но-
сител, които разнасят по 
домовете или изпращат по 
пощата. „Създадохме добра 
организация за индивидуални 
срещи с децата. По утвър-
ден график се провеждаха 
персонални терапевтични 
занимания с учениците през 
януари и февруари при заси-
лена дезинфекцията на стаите 
и дидактическите пособия“, 
обяснява директорката. 

За всеки ученик преходът 
към зрелостта е колкото въл-
нуващ, толкова стресиращ 
и плашещ, което важи още 
повече за децата със СОП. За-
това в Центъра се провеждат 
консултации със специалист 
за възможностите на пазара 
на труда с учениците от по-
следните класове на обучение 
(Х – ХІІ клас). Голяма част 
от юношите се нуждаят от 
продължителни и вероятно 
постоянни грижи. Те могат 
след завършването си при 
желание и на родителите да 
посещават Дневния център 
за пълнолетни лица с увреж-
дания в Габрово. 

„Стремежът ни е да ги 
обучим на полезни знания и 
умения, свързани с ежеднев-
ния живот, за да ги подгот-
вим максимално за тяхното 
последващо приобщаване и 
реализация“, категорична е 
Диана Захариева.

Денят на спасяването на българските 
евреи от Холокоста и почитане паметта на 
невинно загиналите 11 343 евреи от Вар-
дарска Македония, Беломорска Тракия и 
Пирот бе отбелязан с тържествен ритуал, 
организиран от Центъра за еврейско-българ-
ско сътрудничество „Алеф“. Венци и цветя 
отрупаха Паметника на признателността в 
центъра на Бургас, издигнат от потомци на 
спасените евреи в града. Да отдадат своята 
почит към спасителите, дойдоха представи-
тели на политически партии,  председателят 
на Общинския съвет Севдалина Турманова, 
представители на Общината и на областна-
та администрация, общински съветници,  
множество младежи – ученици и студенти, 
учители и директори на бургаски учили-
ща, потомци на спасени евреи и десетки 
граждани.

Преди церемонията по полагането на вен-
ците в Дома на писателя в Бургас се проведе 
необичаен урок по творчество. „Часът по 
творение“, посветен на Деня на спасяването 
на българските евреи, бе организиран от 
Център „Алеф“ и Бургаската писателска 
общност, за да помогне на младежите да 
участват в международния литературен 
конкурс „Който спаси един човешки живот, 
спасява цяла вселена“. Тази година той е 
на тема „Ще ви разкажа за своя спасител“. 

Как се създава литературна творба, какъв 
е процесът на творчеството, как се структу-
рира разказ, всеки ли може да бъде писател 
– на тези въпроси отговориха майсторите 
на перото Румен Леонидов, Елка Василе-
ва и Милка Иванова и преподавателят по 
литература от столичното 134. СУ „Димчо 
Дебелянов“ с изучаване на иврит Весела 
Палдъмова.

В своеобразния урок по словесност се 
включиха ученици от седем средни училища 
в Бургас и СУ „Димчо Дебелянов“ – Со-
фия. Под мотото „Паметта като спасение“ 
изкушените от литературното творчество 
млади хора разискваха темата на Осмия 
литературен конкурс, като същевременно 
вникваха в тайните на творческия процес. 
При спазване на противоепидемичните мер-
ки в литературната работилница участваха 
ученици от ПГПА „Гео Милев“, ПГПНЕ 
„Гьоте“, ПГЧЕ „Васил Левски“, ППМГ 
„Акад. Никола Обрешков“, ПГПЕЕ, ПТГ, 
НУМСИ. Учениците от София се включиха 
в обучението виртуално.

Защо темата за спасяването на евреите 
е актуална и днес и защо литературният 
конкурс е един от пътищата за спасяване 
на историческата памет, разкри пред учас-
тниците основателят на Конкурса и предсе-
дател на Център „Алеф“ Алберта Алкалай.  
В кухнята на творческия процес и в на-
чините на оценяване ги въведе членът на 
журито на конкурса Румен Леонидов – поет, 
белетрист, журналист и издател.

Децата си тръгнаха от „Часа по творение“ 
с домашна работа. Всеки от тях получи 
ключова информация за различни български 
„спасители“, която да им помогне да развият 
своите художествени творби.  

Ще ви разкажа 
за своя спасител

В Бургас организираха литературен  
урок, посветен на спасяването на евреите

Алтернативна комуникация 
с добри резултати 
В Центъра за специална образователна 
подкрепа в Габрово залагат  
на индивидуалната работа с всяко дете

Диана Захариева,  
директор

В ЦСОП – Габрово, използват интерактивни методи  
на обучение, при които децата комуникират с поглед
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В ОУ „Йордан Йов-
ков“ във Варна 
залагаме на създа-
ване на благопри-
ятна, модерна и 
мотивираща уче-

нето образователна среда. Целта 
на ръководството на училището 
и педагогическите специалисти 
е да поставим ученика в цен-
търа на обучението, а учителят 
да бъде негов ментор. По този 
начин даваме възможност на 
учениците да използват сво-
бодно дигитални технологии, 
за да учат и работят в екип, да 
имат постоянен достъп до пре-
носим компютър и интернет. Да 
използват придобитите знания 
и компетентности от различни 
области, за да създават елек-
тронни продукти, както и да 
прекарват времето си пред екра-
на по смислен начин и в сигурна 
среда.“ Това споделя директорът 
на училището Петранка Захос. 

От 2019 г. ОУ „Йордан Йов-
ков“ е в списъка на инова-
тивните училища. Преди две 
години пък стартира иновацията 
„Варна – град на вълшебства“, 
която променя философията на 
часовете по български език и 
литература. „Първоначално за-
почнахме с две паралелки – една 
от I и една от IV клас. Когато 
екипът видя, че прилагането 
на иновацията не е сложно, я 
разширихме. В часовете по 
български език учениците се 
разделят на екипи. Реализацията 
на учебната програма по избира-
ем час БЕЛ се осъществява чрез 

разработване  
на учебни проекти, 

свързани  
с етнография, 

култура, история  
и екология 

в рамките на определен брой 
тематични модули. Дейности-
те покриват държавните образо-
вателни стандарти по предмета 
в начален етап. Проектно бази-
раното обучение е иновативен 
метод, който превръща урока 
в „приказка със собствен сю-
жет“. Децата влизат в ролята 

Онлайн хакатон за уче-
ници и студенти Smart 
Solutions for Smart Varna 
ще се проведе от 26 до 28 
март 2021 г., организиран 
от „МенторМейт“ и Ико-
номическия университет 
– Варна, в сътрудничество 
с Община Варна. 

Участниците ще разра-
ботват умни решения, кои-
то да направят Морската 
столица един по-дигитален 
и модерен град. Екипи-
те ще могат да създават 

софтуерни или хардуерни 
проекти, като избират сами 
технологиите и езиците, с 
които да работят. На тяхно 
разположение ще бъдат и 
топ софтуерни специалис- 
ти с дългогодишен опит, 
които ще влязат в ролята 
на техни ментори и ще им 
помагат в реализацията на 
проектите.

Някои от темите, по кои-
то ще работят участници-
те, са „Дигитализация на 
управлението и админис- 

трацията“, „Инфраструк-
тура и околна среда“, „Ди-
гитализация на образова-
нието“, „Спорт и свободно 
време“, „Умен транспорт“, 
„Здравеопазване по време 
на пандемия“ и други. 

В състезанието могат 
да се включат както вече 
сформирани отбори, така и 
индивидуални участници, 
които ще бъдат разпреде-
лени в екипи по интереси. 
Отборите могат да се със-
тоят от два до пет човека, а 

учениците трябва да имат 
навършени 16 години.

В края на Хакатона всеки 
отбор ще представи пилот-
на версия на проекта си под 
формата на презентация и 
демо в рамките на 10 – 15 
минути. След това журито 
ще определи първо, второ 
и трето място съответно и 
в двете категории – „Уче-
ници“ и „Студенти“.

За най-добре предста-
вилите се отбори ще има 
специални награди, като 

отборът победител ще спе-
чели парична премия в 
размер на 1000 лева. Всеки 
участник в отбора, класи-
рал се на второ място, ще 
получи умен гласов асис-
тент Google Home, а всеки 
участник в отбора на трето 
място ще се радва на аксе-
соар за мобилен телефон 
Cellular 3D VR GLASSES. 
Организаторите от „Мен-
торМейт“ ще се включат и 
с две специални награди за 
отличили се отбори. Преди 

състезанието участниците 
ще получат кутия с полез-
ни предмети, които да ги 
вдъхновят и подкрепят по 
време на Хакатона.

Учениците и студентите, 
които имат желание да 
участват в Хакатона, могат 
да се регистрират на сайта 
на Икономическия универ-
ситет – Варна, и да следят 
актуалната информация 
във фейсбук страницата на 
събитието. Участието в Ха-
катона е безплатно. 

Ученици и студенти с умни решения за големия град

Урокът е приказка  
със собствен сюжет
Детски изследователски екипи създават педагозите във варненското 
ОУ „Йордан Йовков“ и така мотивират децата да знаят и да могат

Варненското училище е иновативно и променя философията на часовете по БЕЛ
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на изследователи и чрез екипни 
дейности достигат до решение на 
конкретен проблем, използвайки 
съвременни средства за визуали-
зация, и създават крайни продук- 
ти“, разказва Петранка Захос.

В училището вече се подгот-
вят за нов проект – въвеждането 
на „Модел 1:1“. Технологичен 
партньор за внедряването му е 
Центърът за творческо обучение. 
Седем от учителите от екипа на 

ОУ „Йордан Йовков“ са премина-
ли обучение в Центъра и са полу-
чили международен сертификат 
Google Educator Level 1 за работа 
с инструментите на G Suite for 
Education. Те ще участват активно 
в прилагането на „Модела 1:1“. 
Това е начин на организация на 
учебния процес, при който всеки 
ученик и учител имат свое пре-
носимо електронно устройство 
и свързан към него персонален 
профил. Излишни стават тетрад-
ките, химикалите, моливите, 
учебниците. В България моделът 
е въведен от 2018 г., а към 2021 
г. го прилагат 38 училища в над  
70 паралелки от Пловдив, София, 
Варна, Бургас, Ботевград, Хаско-
во, Харманли и др.

Всъщност ОУ „Йордан Йов-
ков“ е училище в облака от 2018 г.  
Провежда се дистанционен 
учебен процес във виртуална 
учебна среда, която е достъпна 
и от устройства от разстоя-
ние. За тази цел се използва  

Google G-suite Education. Обуче-
нието основно се осъществява в 
Google Classroom, където лесно 
се публикуват задания, матери-
али, съобщения, видеа и много 
други ресурси, а също и Google 
Disk, Google Calendar, Google 
Forms и др. приложения. 

За промяната на образова-
телната среда в училището до-
принася осигуряването на не-
обходимата модерна техника и 
подобряването на материалната 
база. „Стартирахме с оформя-
нето на две креативни класни 
стаи и два големи 64-инчови 
интерактивни мултитъч дисплея, 
които вече са 5 и се използват от 
учителя. Учениците разполагат 
с лаптопи, които се зареждат с 
така наречения зарядбокс. Ус-
тройството е мобилно, на колела 
и може да бъде преместено ведно 
с лаптопите във всяка класна 
стая. Така се осигурява  възмож-
ност за гъвкавото използване на 
техниката“, разказва Петранка 

Захос. Непрекъснато се работи 
и по доставянето на персонални 
устройства. Към това са насоче-
ни и средствата от МОН, за да 
улеснят придобиването на край-
ни устройства, така необходими 
за обучението от разстояние в 
електронна среда.  

Екипът на ОУ „Йордан Йов-
ков“ е категоричен, че при тях 
онлайн часовете са ефикасни. 
Създадени са над 230 виртуални 
Google класни стаи, а потреби-
телите са около 630 – ученици 
и учители. „Тъй като от 2018 г. 
работим в посока дигитализа-
ция, за нас въвеждането на дис-
танционно обучение, не беше 
проблем“, категорична е дирек-
торката. В работата с Google ин-
струментите вече са обхванати 
учениците в прогимназиален и 
начален етап, дори и децата от 
подготвителната група.

Училището 
реализира дейности 
и по много проекти 

по национални  
и международни 

програми, 

включително и по „Еразъм+“. 
Част от мобилностите по тях са 
забавени заради пандемията. За-
сега дейностите са в рамките на 
онлайн средата. Междувременно 
са предприети всички мерки за 
осигуряване на образователния 
процес в извънредни обстоя-
телства. Условията за работа са 
приведени към изискванията на 
МОН още в началото на учебната 
година. 

„Училището разполага с тер-
мокамера и UVC лампи, с които 
въздухът в класните стаи се озо-
нира преди влизането на децата 
в клас. Опазването на живота и 
здравето на нашите ученици е 
сред основните ни задължения и 
затова вземаме предпазни мерки, 
така че да нямаме много заразени 
с COVID-19 ученици и учители“, 
обяснява Петранка Захос. И не 
забравя да припомни мотото на 
екипа на ОУ „Йордан Йовков“:  
„Ученето през целия живот е 
ключът към ефективното ли-
дерство и води до повишаване 
качеството на образованието и 
обучението в училище“.

Петранка Захос,  
директор
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Донка ТЪНКОШИЕВА

Ако бдителни граж-
дани забележат 
млади хора, кои-
то да подрязват 
дървета в квар-
тална градин-

ка или в Морската градина на 
Бургас, не е нужно да търсят 
органите на реда. Учениците го 
правят внимателно и със знания. 
С тях са техните преподаватели 
и със сигурност групата е от 
Професионалната гимназия по 
архитектура и геодезия (ПГСАГ) 
„Кольо Фичето“. 

В тази професионална гимна-
зия всички специалности обра-
зуват затворен цикъл. Така обича 
да представя учебното заведение, 
което ръководи, директорката 
инж. Даниела Симеонова. „Стро-
ителство и архитектура, които 
изграждат сградите, геодезията, 
която трасира и парцелира, вод-
ното строителство – захранване 
на водопроводните и канали-
зационните мрежи, като цяло, 
и накрая паркостроителство 
и озеленяване, с което се дава 
екстериорът на целия парцел. 
Сега добавяме и новата ни спе-
циалност от тази учебна година 
– „Брокер – продажба на имоти“. 
Нашите специалности подготвят 
младите хора, когато се реали-
зират в своите сфери, да могат 
да си партнират, и целият този 
цикъл да бъде затворен в посока 
сграден фонд, облагородяване 
на селищни системи и т.н.“, 
казва тя.

Провеждането на практики 
е много важно за всяка от опи-
саните от директорката специ-
алности. Затова и училището 
е изградило отлична система 
за взаимодействие не само при 
практиките, но и при изготвя-
нето на учебни планове. Работи 
се тясно с различните камари: 
на строителите, на инженер-ге-
одезистите и с Асоциацията на 
брокерите за недвижими имоти. 
Често техните лидери са и бивши 
възпитаници на професионал-
ната гимназия или имат друга 
връзка с нея.

Провеждат се присъствено 

150 ученици от X и XI  
клас от София, Варна, Вра-
ца, Бургас, Димитровград, 
Добрич и Панагюрище се 
включиха в стартъп състе-
занието „Тийноватор“. Те 
се разделиха в 27 отбора и 
разработиха своите идеи от 
различни сфери на бизнеса 
и предприемачеството под 
ръководството на 25 мен-
тори. Те им помогнаха да 
ги развият до бизнес план, 
маркетингова стратегия и 
презентация за инвести-
тори.

Проект за минималис-
тичен живот като решение 
срещу консумеризма, техно-
логична идея за разчистване 
на космическия боклук, 
продуциран от неактивните 
сателити около Земята, ре-
циклиране на коса от фри-
зьорските салони, прило-
жение за стопани на кучета, 
проект за кино на открито 
в епидемична обстановка. 
Това са само част от идеите, 
над които работиха учени-
ците два дни и ще развиват 
до финалното състезание 

през май. Водещи теми на 
презентациите бяха кариер-
ното развитие, домашните 
животни и изкуството по 
време на пандемия.

Състезанието се провеж-
да за трета поредна година 
в рамките на програмата 
за развиване на активни 
младежи „Тийноватор“. 
Тази година събитието се 
проведе онлайн, но емоци-
ите не отстъпваха на тези 
на живо.

Журито присъди награди 
за идеите в следните катего-

рии: най-устойчив бизнес 
модел – Whiteroom, най-
иновативна идея – UniFruit, 
най-добра презентация – 
Woof, най-зелен бизнес – 
Pocket Paradise, най-добра 
социална иновация – „Спа-
сителна лапичка“, най-щу-
ра идея – „Университетът 
търси талант“, най-добър 
екип – Funnel Camp, най-
добър ИТ проект – Find 
Trainee, най-добра идея – 
Funnel Camp, а за най-добър 
ментор бе обявена Гергана 
Стоичкова.

„Тийноватор“ се реали-
зира пилотно в България 
от началото на учебната 
2018/2019, когато в програ-
мата участваха 4 столич-
ни училища. За 2019/2020 
„Тийноватор“ обхвана  
17 училища в три града – 
София, Варна и Враца, а 
през настоящата учебна 
година участват ученици от 
седем града. 

Проектът е фокусиран 
върху стимулиране креатив-
ното мислене на учениците 
и върху развиване на пред- 

приемаческите им умения. 
Ментори – предприемачи 
от стартиращи и развити 
компании в България и с 
опит в различни сфери, по-
магат на ученици в X и XI  
клас да открият страстта 
си и да я превърнат в пе-
челивш стартъп проект.  
Методиката на обучение 
на „Тийноватор“ е разрабо-
тена на базата на успешни 
практики от Станфордския 
университет. Програмата се 
прилага в девет държави на 
три континента. 

В надпревара с 27 бизнес идеи

Наследници  
на Кольо Фичето
Учениците от Професионалната 
гимназия по архитектура и геодезия  
в Бургас работят с модерна техника

учебни практики. Залага се на 
работа с различните специали-
зирани софтуери за различните 
специалности. Това са софту-
ерните продукти, с които се 
чертае и се създават чертежите 
за изпълнение. 

Практиките  
са концентрирани в 

работна среда  
в самото училище,

не изнесено в отделни фирми. 
Усвоява се и работа с различните 
инструменти. Например учени-
ците от парковото строителство, 
ръководени от учител по практи-
ка, излизат и на терен подрязват 
дръвчета в двора на училището 
или пък в Морската градина на 
Бургас. Сега, при пандемичните 
условия, се работи на терен или 
в отделните работилници в зави-
симост от специалността.

По време на летният стаж съ-
щите ученици влизат в разсадни-
ци, в строителни обекти и фирми. 
Провеждането на практиките е 
в две посоки – в училището със 
специалисти от педагогическия 
персонал или на терен, в опре-
делени фирми, което се случва 
през лятото.

В бургаското училище се хва-
лят с отлична техника по геоде-
зия. „Инструментите, с които в 
момента работят нашите учени-
ци, са такива, че когато младите 
хора излязат да работят в реална 
среда на пазара на труда, са 
актуални и в синхрон с работе-
щите фирми. Те са закупени по 
оперативни програми, с участи-

ето на Община Бургас. Целта е 
завършващите Професионалната 
гимназия да бъдат квалифицира-
ни кадри, както обичат да казват 
строителите“, обяснява инж. 
Симеонова.

„Организацията на практики-
те изисква добро синхронизира-
не. Камарите вече ни насочват 
с кои фирми да си партнираме. 
Обикновено помага това, че се 
ръководят от ученици, които 
са завършили гимназията ни.  
И приемането от страна на фир-
мата е с едно приятно чувство, 
че има кой да наследи това, 
което те правят. Така че с удо-
волствие презентират работата, 
водят учениците и ги насочват 
към майсторите, защото по-
казват реалната възможност 
на вече завършили ученици на 
училището и техните успехи. От 
друга страна, днешните ученици 
проявяват огромен интерес на 
терен, защото от сухата материя 
те пристъпват към реалното из-
пълнение. Така и мотивацията 
е по-силна. Започват  да задават 
много въпроси на хората от 
фирмите. Амбицират се от ус-
пехите на възрастните“, споделя 
тайната на отличното и трайно 
усвояване на компетентностите 
директорката.

Тази година са в сила и новите 
учебни планове – с двете гимна-
зиални степени. В X, XI и XII  
клас има производствени прак-
тики. „Така или иначе, за да 
може да се усвои всичко нау-
чено през годината, учениците 
в ПГАС имат по две седмици 
практики. Тогава разпределяме 
всички ученици на малки групи 
и ги пръскаме на различни обек-
ти в цялата област“, пояснява 
директорката. Това се случва 
през втората половина на юли. 
Тогава учениците от X, XI и XII  
клас ще попаднат в реална ра-
ботна среда с чувството, че са 
„назначени на работа“, и трябва 
да изпълняват всички задачи, 
които им се поставят.

Директорката Симеонова не 
пропуска да се похвали с учи-
телите – специалисти, които 
работят в гимназията. Те са не 
само по специалните предмети, 

а и по общообразователните. 
„Учителите са тези, които за-
палват огънчето на желанието у 
всеки ученик. Децата в нашето 
училище са прекрасни, имат 
потенциал, сигурна съм, че във 
всички училища е така. Но 

трябва да има един 
учител, който да ги 
води – да възпитава 
и да събужда инте-

рес у младите хора.“

Доказателство за това е наско-
ро спечеленото трето място на 
конкурса „Родолюбие“ в раздела 
за презентация на ученика от 
XIА клас „Строителство и ар-
хитектура“ – Валентин Пешев. 
Гимназията е единственото учи-
лище от Бургаска област, участ-
вало в този конкурс, и наистина 
благодарение на симбиозата 
между учителя по история и уче-
ника е получена и заслужената 
награда. Те са избрали и много 
показателна тема от регионална-
та история – един път за града и 
втори път за самото учебно заве-

дение и професията – „Бургаско 
пристанище – XV – XVII век“.

В навечерието на Деня на на-
родните будители ръководството 
на ПГСАГ „Кольо Фичето“ връчи 
почетен знак на 15 личности, 
допринесли за развитието и 
утвърждаването на учебното 
заведение като водещо профе-
сионално училище в Бургас 
и региона. Сред наградените 
са кметът на Бургас Димитър 
Николов, Йорданка Ананиева 
– зам.-кмет „Образование, здра-
веопазване, социални дейности и 
младежки политики“, инж. Чанка 
Коралска – зам.-кмет „Строител-
ство, инвестиции и регионално 
развитие“, и инж. Виолета Или-
ева – началник на РУО – Бургас.

Строителната гимназия отбе-
лязва своя 60-годишен юбилей. 
Въпреки трудната обстановка 
и ограниченията за събития и 
тържества училището успя да 
отбележи знаменателно тази 
годишнина – с редица събития, 
изложби и филм, в който участ-
ват бивши и настоящи учители 
и ученици.

Инж. Даниела Симеонова,  
директор

Практиките на терен не могат да бъдат заместени  
от теоретичните казуси в класната стая
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Стоян СТОЯНОВ

Нова ле со -
техническа 
STEM ра-
ботилница 
п р е д с т о и 
да бъде из-

градена в Националната 
професионална гимназия 
по горско стопанство и 
дървообработване „Сава 
Младенов“ – Тетевен. 
За създаването ѝ учили-
щето печели проект по  
НП „Изграждане на учи-
лищна STEM среда“. 

„STEM работилницата е 
проектирана като простран-
ство, в което ще творят и 
създават ученици от всички 
специалности с акцент към 
„Мебелно производство“. 
Тя ще бъде оборудвана със 
CNC фреза, лазерен гравир 
и 3D скенер. Обособени са 
и кът за работа, творчески 
кът и кът с литература. Ще 
се закупят хромбук и лап-
топ, както и два дисплея“, 
разказва пред „Аз-буки“ 
директорката инж. Златина 
Каталиева.

С изграждането на новата 
лаборатория ще бъде ренови-
рано и поредно помещение в 
една от няколкото училищни 
сгради. „Базата ни е огромна 
и полагаме големи усилия 
за поддържането ѝ. През 
2018-а получихме голяма 
и навременна помощ за ре-
конструкция, обновяване 
и оборудване на четири от 
сградите, като ремонтът за 
близо 1,3 млн. лв. бе финан-
сиран по ОП „Региони в рас-
теж“. По проект, финансиран 
от фондация „Америка за 
България“, обновихме две 
стаи, като създадохме съвре-
менен център по екология в 
училището с модерна лабо-
ратория по природни науки, 
конферентна зала и кът за 
отдих“, отбелязва събесед-
ничката ми.

Със средства от МОН в 
стаите в основния учебен 
корпус са поставени окачени 
тавани с топлоизолации. 
Изградени са и санитарни 
възли на втория етаж. През 
2019-а в столовата изцяло са 
обновени кухнята и всички 
уреди, отново с финанси-
ране от МОН. По време на 
неприсъственото обучение 
миналата година с пари от 
училищния бюджет са под-
менени дограми и витраж, 
част от външната мазилка, 
в столовата е поставен ока-
чен таван. Постоянно се 
обновява и общежитието 
на гимназията, което се 
използва от над една трета 
от учениците. В него са 
създадени кухненски кът и 
пространства за отдих.

В основаната през 1909 г. 
като дърводелско училище 
гимназия днес се обучават 
259 ученици от 15 области на 
страната. Близо 36% от тях 
пътуват всеки ден. „Успяваме 
да стабилизираме този брой 
през последните години, 
независимо от демограф-

Традиции и дух на иновации
Нова STEM работилница ще има в Националната професионална 
гимназия по горско стопанство и дървообработване в Тетевен

„Поддържаме мно-
го добри отношения 
с Лесотехническия 
университет в Со-
фия. Мнозина от на-
шите възпитаници, 
които продължават 
във висши училища, 
избират този уни-
верситет. Чести 
са срещите ни и по 
повод кариерното 
ориентиране на учениците ни. 

Тази учебна година в Европейската седми-
ца на професионалните умения на 12 ноември 
2020 г. се проведе онлайн среща на дванадесе-
токласниците с бившите ни ученици, а сега 
вече преподаватели в Лесотехническия уни-
верситет гл. ас. д-р Димитър Пеев, ас. д-р Йор-
дан Иванов и ас. Павел Павлов.

Инж. Златина Каталиева, директор:

ските процеси и промените в 
транспортните връзки между 
населените места. Опитваме 
да запазим интереса към 
професиите ни и да привле-
чем още младежи от нашия 
район, тъй като само около 
25% от учениците ни са от 
Тетевен“, споделя още ди-
ректорката.

По отношение на приема 
гимназията залага на тра-
диционни за нея професии 
в сферата на горското сто-
панство и мебелното про-
изводство. Предлаганите 
специалности са „Горско и 
ловно стопанство“ с разши-
рено изучаване на английски 
език (професия „Техник-ле-
совъд“), „Горско стопанство 
и дърводобив“ (професия 
„Техник-лесовъд“), „Меха-
низация на горското сто-
панство (професия „Техник-
механизатор“) и „Мебелно 
производство“ (професия 
„Техник-технолог в дърво-
обработването“). 

„Доскоро имахме и „Дър-
ворезбарство“, но заниже-
ният интерес не позволява 
да формираме паралелка. 
Стремим се обаче да запазим 
тази интересна професия, 
като предлагаме обучение 
по част от нея в избираеми-
те факултативни часове в 
паралелката „Мебелно про-
изводство“, пояснява инж. 
Каталиева.

В две от специалностите 
се прилага дуална система 
на обучение. То започва през 
учебната 2018/2019 г. с въз-
становеното благодарение 
на нея „Мебелно производ-
ство“. Първи партньор е 
фирма „Арте Италиана“, а 
от тази година компанията 

„Хармония-ТМ“, която е 
една от стабилните в райо-
на. Другата специалност с 
дуално обучение е „Горско 
стопанство и дърводобив“, 
а началото е преди две го-
дини. С въвеждането на ду-
алното обучение по тази 
специалност се наблюдава и 
още по-засилен интерес към 
нея. Стабилни партньори от 
самото начало са Община 
Тетевен, ДГС „Тетевен“, 
ДГС „Лесидрен“ и четири 
дърводобивни фирми.

А макар да са традици-
ионалисти в приема, в обуче-
нието екипът на гимназията 
залага на новостите. От 2019-
а гимназията е иновативно 
училище с проект за про-
ектно базирано обучение. 
„Знанията и уменията на 
учениците се формират чрез 
изготвяне на три бинарни 
проекта. Те комбинират 
учебната практика по „Гор-
ско почвознание“ един път 
с „География и икономика“, 
втори път с „ИТ“ и трети 
път с „Ботаника с дендро-
логия“. Осмокласниците 
изготвят три такива проекта 
през годината“, обяснява 
събеседничката ми. Сега се 
кандидатства с нова инова-
ция – „Защита на гората в 
облака“. Тя е насочена към 
XII клас, като се комбинират 
учебната практика „Защита 
на гората“ с „Чужд език по 
професията“ и се използват 
знанията, уменията и ком-
петентностите, формирани 
в часовете по ИТ в предход-
ните години. По нея ще се 
изготвя и електронно учебно 
съдържание на два езика, 
свързано с различните боле-
сти и вредители по горите.

Гимназията се гордее с организирането на международното състезание „Млад 
дървосекач“, в което умения показват ученици от няколко европейски държави

екоклуб „Петрахиля – Слън-
чевият камък“, чиито члено-
ве обслужват и малка метео-
станция. Всеки ден отчитат 
атмосферните условия и 
дават прогноза за деня. Ра-
ботата не прекъсва и по 
време на онлайн обучението. 
Учениците измерват и пуб-
ликуват температурата и по 
родните си места.

„Окуражаваме и насоч-
ваме учениците да участват 
в различни състезания и 
конкурси. Сред последните 
успехи е участието през 
тази учебна година на два-
надесетокласника Никола 
Филипов във финалите на 
международното мулти-
дисциплинарно състезание 
AUBG MultiTalent Quest в 
Американския университет 
в България. Наскоро екипът 
на петима дейни дванаде-
сетокласници – Христо, 
Златан, Марио, Маргарит 
и Стефан, спечели с чатбот 
Woody златен медал в IV на-
ционален конкурс за STEM 
науки в България. В същата 
надпревара колегата Де-
сислава Куманова получи 
две награди – в категория 
STEM Ambassador и в ка-
тегория Digital Excellence“, 
информира директорката. 
Учениците печелят награди 
и от международния кон-
курс „Зелена планета“, от 
националните конкурси „Ро-
долюбие“ и „Национален 
парк „Рила“ – познат и не-
познат“. Получават призове 
и от многобройни конкурси 
на Община Тетевен. Не една 
и две са наградите от нацио-
налното състезание по про-
фесии „Горски многобой“.

С учениците работи екип 
от 30 педагогически и 16 не-
педагогически специалисти. 
„През последните години 
доста колеги се пенсиони-
раха и потърсихме нови 
преподаватели. Тази година 
сме много щастливи, защо-
то имаме четирима млади 
колеги. Справят се много 
добре, като в началото имаха 
наставници. Работим изклю-
чително добре в екип. Има 
и отлично взаимодействие 
между педагозите и остана-

лия персонал в училището, 
особено при реализирането 
на различни проекти“, от-
белязва събеседничката ми.

Допълва още, че колегите 
ѝ се справят много добре и 
с онлайн обучението. Работи 
се в платформата G Suite, 
ползват класни стаи в Google 
Classroom и директна връзка 
в Google Meet. „Колегите се 
опитват да бъдат ефективни 
в максимална степен, като 
подготвят предварително ма-
териали за часовете, включи-
телно видеоклипове, схеми, 
презентации, и дават специ-
фични задания, които учени-
ците да изготвят. Учениците 
се върнаха в училище с жела-
ние. Учителите – също. При-
съственото обучение е осо-
бено важно за подготовката 
по учебна и производствена 
практика. Поради това, че 
75% от учениците не са от 
град Тетевен, в училището е 
невъзможно да се провеждат 
присъствено практическите 
занятия за учениците, които 
се обучават от разстояние в 
електронна среда“, обяснява 
инж. Каталиева.

От 2008 до 2014 година 
екипът на училището работи 
по НП „Учене през целия 
живот“, секторна програ-
ма „Леонардо да Винчи“, 
а от 2014 г. по програма 
„Еразъм+“, като в резул-
тат на това са реализирани  
11 мобилности за ученици и 
4 за учители. В рамките на 
няколко проекта преподава-
тели посещават Франция, 
Чехия, Испания и Португа-
лия. Ученици, предимно от 
специалност „Мебелно про-
изводство“ пътуват до Полша, 
няколко пъти до Франция. 
Бъдещи техник-лесовъди по-
сещават Чехия и Португалия. 

„Предстои и реализацията 
на проект за консорциум, в 
който поканихме за парт-
ньори Лесотехническата 
гимназия в Берковица и 
ПГ по горско стопанство в 
Батак. Трите училища ще 
осъществят мобилности за 
групи по 15 ученици и двама 
учители в Сарагоса, Испа-
ния, след преминаването на 
пандемията. 

Емблематично за гимна-
зията е и организирането и 
домакинството на междуна-
родното състезание „Млад 
дървосекач“. То се провежда 
от 2013 г. около празника на 
училището – 22 март, като 
преминава по регламента 
на Световния шампионат 
на дървосекачите. В него 
учениците показват умело 
и високопрофесионално 
боравене с моторен трион. 

„Редовно участват учи-
лища от Сърбия, Чехия,  
Северна Македония. Ид-
вали са и сродни училища 
от Румъния, Босна и Хер-
цеговина и Испания. По-
лучава се много интересен 
форум, а вторият етап от 
състезанието се провежда 
на централния площад на 
Тетевен и се превръща в 
истински празник. За съ-
жаление, миналата година 
не успяхме да го проведем 
заради пандемията“, казва 
инж. Каталиева.

Състезанието стимулира 
изключително много учени-
ците да се подготвят, като ос-
новно това се прави в клуба 
„Млад механизатор“. Освен 
него в гимназията функцио-
нират и други разнообразни 
клубове за занимания по ин-
тереси. Сред тях са „Занима-
телна математика“, клуб по 
народни танци, клуб „Круг 
друзей“, който работи от 
много години благодарение 
на Дафинка Ботева – учител 
по руски език. Веднъж в 
годината прави концерт с 
изпълнение на руски пес-
ни, в който участват и деца 
от детски градини, учени-
ци от други училища и др. 
От доста години работи и  
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Интервюто взе
Зина СОКОЛОВА

ИНТЕРВЮИНТЕРВЮ

Д-р Муита, вече година 
милиони деца по света 
не ходят на училище. 
Затворени в своите 
общности, те, заедно 
с учители и родители, 

провеждат – къде по-добър, къде 
с дефицити – образователен про-
цес. И вместо за „поколение Z“ 
ще заговорим ли за поколението 
с огромни образователни, възпи-
тателни и психически дефицити?

– Глобалната пандемия от 
COVID-19 повлия на учебния про-
цес в цял свят, а в България стана 
повод за затваряне на всички детски 
градини и училища през март 2020 г. 
Това доведе до предизвикателства и 
оказа значително въздействие върху 
всички деца в предучилищна и учи-
лищна възраст и техните родители. 
За да се установят последиците, по 
поръчка на УНИЦЕФ беше прове-
дено национално представително 
проучване през май – юни 2020 г., 
разглеждащо по холистичен начин 
различните аспекти на въздействи-
ето на COVID-19 върху образова-
нието – икономически, социални, 
образователни, психологически и 
организационни.

Въпреки че българските учили-
ща преминаха към дистанционно 
обучение веднага след обявяването 
на пандемията, голям брой уязвими 
деца не можаха да се възползват от 
него по време на ограничителните 
мерки. Основна пречка за достъпа 
е липсата на устройства (за 30,8% 
от учениците) и интернет (за 46,2% 
от учениците). Това важи особено 
за деца, живеещи в бедност, от 
многодетни семейства и деца от 
отдалечени и малки населени места. 
8,3% от учениците не са участвали 
в дистанционното обучение или не 
са участвали редовно, а 57,9% от 
родителите са очаквали, че дори 
повече деца няма да участват през 
следващата учебна година. Едва 35% 
от детските градини са продължили 
да взаимодействат с децата чрез 
родителите поради липса на друга 
алтернатива за малките деца по това 
време. Само 63% от специалистите 
по приобщаващо образование са 
работили редовно с деца със спе-
циални потребности по време на 
извънредното положение, като са 
подкрепяли едва половината и по-
малко от децата, които обикновено 
подкрепят.

В периода на ограничителните 
мерки родителите видимо са били 
основният ресурс за децата, особено 
за децата със специални потребно-
сти. Едва 20% от родителите са се 
чувствали напълно подготвени да 
подкрепят своите деца по време на 
дистанционното обучение, докато 
50% от родителите са споделили, че 
не успяват да подкрепят децата си в 
учебния процес.

За дискусия на европейско 
ниво относно доставките на 
ваксини срещу COVID-19 в 
държавите членки призова-
ха министър-председателят 
Бойко Борисов, австрийският 
канцлер Себастиан Курц и 
премиерът на Чехия Андрей 
Бабиш, на Латвия – Артурс 
Кришянис Каринш, и на Сло-
вения – Янез Янша. Петимата 
лидери изпратиха писмо до 
председателя на Европейския 
съвет Шарл Мишел и до пред-
седателя на ЕК Урсула фон 
дер Лайен, в което изтъкват 
значението на европейската 
солидарност, която гарантира, 
че всички държави членки, 
големи или малки, имат ра-
вен достъп до ограничения 
ресурс, какъвто понастоящем 
представляват ваксините сре-
щу COVID-19.

В писмото се припомнят 
заключенията, направени 
след видеоконференцията 
на членовете на Европей-
ския съвет на 21 януари, в 
които се посочва, че вакси-
ните следва да се доставят 
едновременно и трябва да се 
разпределят пропорционално 
на база на населението на 
страните членки. Ако тази 
пропорционалност не се спаз-
ва, до лятото това би довело 
до огромни различия между 
държавите членки, като някои 
биха могли да достигнат до 
колективен имунитет за ня-
колко седмици, докато други 
биха изостанали значително, 
се изтъква в писмото. 

Според премиера Бойко 
Борисов и другите четирима 
европейски лидери трябва 
да се гарантира, че всички 
държави членки на ЕС при 
еднакви условия ще могат да 
достигнат общите ваксина-
ционни цели, определени от 
ЕК за второто тримесечие на 
настоящата година.  

Премиерът изтъкна, че най-
справедливото решение за 
разпределение на ваксините 
срещу COVID-19 е въз основа 
на процента на населението 
на всяка страна членка. „Ев-
ропейската комисия ни посо-
чи одобрените ваксини и ние 
сме поръчали от всички. С из-
ключение на „Модерна“, коя-
то спазва договора, другите 
компании не го спазват. Ние 
не искаме нищо друго от ЕК 
освен да ни дадат това, което 
сме договорили“, категоричен 
бе премиерът Борисов по 
отношение на доставките на 
ваксини за държавите членки.

На 12 март премиерът раз-
пореди да бъде спряна вакси-
нацията с „Астра Зенека“ у 
нас, „докато не дойде писме-
но от Европейската агенция 
по лекарствата точно и ясно 
потвърдена диагноза – може 
или не може да се поставя 
тази ваксина“. Решението 
на Европейската агенция по 
лекарствата във връзка с про-
верката, която се извършва с 
неблагоприятните събития 
в Австрия и България по 
повод имунизация с ваксина 
на „Астра Зенека“, се очаква 
до 17 – 18 март, след което 
може да бъде възстановена 

имунизацията с тази ваксина.
Междувременно ЕК издаде 

разрешение за ползването 
на още една ваксина срещу 
COVID-19, разработена от 
Janssen Pharmaceutica NV – 
иновационен център, част от 
фармацевтичните дружества 
Janssen на Johnson & Johnson. 
Това е четвъртата ваксина 
срещу COVID-19, разрешена 
за употреба в ЕС.

Разрешението идва, след 
като Европейската агенция 
по лекарствата даде поло-
жителна научна препоръка, 
основана на задълбочена 
оценка на безопасността, 
ефективността и качеството 
на ваксината.

Ваксината на Janssen ще се 
прилага в еднократна доза за 
лица на възраст от 18 и повече 
години за предотвратяване 
на COVID-19. Ваксината се 
основава на аденовирус – 
безвреден вирус, който изпра-
ща „инструкции“ от вируса, 
причиняващ COVID-19. Това 
позволява на собствените 
клетки на организма да про-
изведат белтъка, който е уни-
кален за вируса на COVID-19. 
Имунната система на човека 
разпознава, че този уникален 
белтък не би трябвало да се 
намира в организма, и реа-
гира, създавайки естествена 
защита срещу заразяване с 
COVID-19. Аденовирусът във 
ваксината не може да се въз-
произвежда и не причинява 
заболяване.

ЕК одобри договора с 
Janssen на 8 октомври 2020 г.  
Сега  след одобрението 
Janssen ще може да достави 
в ЕС от второто тримесечие 
на 2021 г. нататък 200 мили-
она еднократни дози от своята 
ваксина срещу COVID-19. 
Договорът позволява на дър-
жавите членки да закупят още 
200 милиона дози. Те ще са в 
допълнение към общо 600-те 
милиона дози от ваксината 
на BioNTech/Pfizer и 460-те 
милиона дози от ваксината 
на Moderna, както и 400-те 
милиона дози от AstraZeneca. 

Постигнато беше и спо-
разумение между ЕК и 
BioNTech-Pfizer за ускорено 
предоставяне на 10 млн. дози 
през второто тримесечие на 
тази година.

Председателят на ЕК Ур-
сула фон дер Лайен заяви: 
„Знам колко решаващо е вто-
рото тримесечие за изпълне-
нието на нашите стратегии 
за ваксиниране в държавите 
членки. Тези ускорени 10 
милиона дози ще помогнат за 
достигането на общо над 200 
милиона дози BioNTech-Pfizer  
през второто тримесечие.“ Тя 
дава възможност на държа-
вите членки да маневрират 
и евентуално да запълнят 
недостига в доставките.“

Тази доставка ваксини ще 
бъде преждевременно изтег-
лена от 100-те милиона дози, 
заложени като допълнител-
на възможност във втория 
договор с BioNTech-Pfizer и 
първоначално предвидени за 
третото и четвъртото триме-
сечие на 2021 г. 

Искаме европейска 
дискусия  
за ваксините

Д-р Джейн Муита, представител на УНИЦЕФ за България:

Българите са щедри и грижовни хора
COVID-19 доведе до криза в образованието. Усилията ни трябва да са насоч ени към нейното овладяване, за да не стигнем 
до учебна катастрофа

Кризата в обучението се задълбо-
чава, като всеки пети ученик съоб-
щава за по-лоши учебни резултати 
отпреди. Присъствието в час не е 
проследявано достатъчно, а важни 
тестове и дейности са били отмене-
ни. Всеки втори учител споделя, че 
се тревожи, че учениците ще загубят 
желанието и мотивацията си да 
учат, докато 45% смятат, че това ще 
увеличи броя на децата, които няма 
да участват в училищни дейности.  
40% от учителите са загрижени, че дис-
танционното обучение ще повлияе  
отрицателно върху резултатите на 
учениците.

Освен пропуските в обучението 
друг ключов аспект на въздействи-
ето на пандемията върху образова-
нието е социално-емоционалният. 
Половината ученици са изпитали 
отрицателни чувства, като например 
самотност, несигурност, раздраз- 
нителност, тревожност поради на-
малените социални контакти. Над 
35% от родителите преценяват, че 
психичното здраве на техните деца 
е влошено. 60% от учителите споде-
лят, че служебните им ангажименти 
са нараснали значително по време 
на дистанционното обучение и 
44% от тях съобщават за влошено 
психично здраве. Това откроява ясно 
потребността от психосоциална под-
крепа в образованието за учениците, 
учителите и родителите през идните 
години.

– Какво препоръчва УНИЦЕФ 
в тази ситуация? Как се помага на 
децата, които общуват със своите 
учители само през екрана и нямат 
обратна връзка от тях?

– Задачата на УНИЦЕФ е да 
призовава правителствата да дават 
приоритет на образованието, тъй 
като училищата са от ключово зна-
чение за развитието, безопасността и 
благосъстоянието на децата. Прави-
телствата трябва да вземат предвид 
всички неща, от които децата имат 
нужда – обучение, защита, здраве, 
психично здраве и други, и да га-
рантират, че най-добрият интерес на 
всяко дете е на първо място. Знаем, 
че затварянето на училищата има 
опустошителни последици, като 
маргинализираните деца плащат 
най-високата цена, и без спешни 
действия и повишени инвестиции 
учебната криза може да се превърне 
в учебна катастрофа.

От началото на пандемията  
УНИЦЕФ подкрепя Министерство-
то на образованието и науката за 
укрепване устойчивостта на образо-
вателната система и за разработване 
на иновативни мерки за запълване 
на пропуските и противодействие 
на нарастващите неравенства. Из-
ползвахме данните от оценката на 
въздействието, за да разработим 
Наръчник за осигуряване на обу-
чение в ситуацията с COVID-19 с 
контролни списъци, инструменти и 
практики за изграждане на по-добри 
училища. Специално внимание се 
обръща на социално-емоционалното 
благосъстояние както на учениците, 
така и на учителите, което вече на-
мира приложение в инициираната 
от УНИЦЕФ и МОН интервенция 
за създаване на безопасна училищна 
среда (програмата „Стъпки заед-
но“). Данните на УНИЦЕФ също 
така обосновават потребността от 

финансови мерки и гъвкава заетост 
за семействата, които да могат по-
пълноценно да подкрепят децата си 
у дома, особено когато все повече 
класове и училища преминават към 
обучение онлайн. Изследването 
потвърждава необходимостта от 
специално разработени и пригодени 
инструменти, които да отговорят на 
нуждите на деца с увреждания като 
онлайн учебни ресурси. Тези пре-
поръки вече са отразени при разра-
ботката на интерактивна платформа 
за подкрепа на деца с увреждания, 
която е съвместна интервенция на 
УНИЦЕФ и МОН. 

– Обучението от разстояние, в 
онлайн среда, не е ли само по себе 
си също пандемична ситуация? 
Какво се случва със здравето,  
с крехката детска психика?

– Затварянето на училища и други 
образователни институции ще про-
дължи да има съществени после-
дици, надхвърлящи образованието. 
Намалената мобилност и взаимо-
действието с връстници повишават 
психическия стрес сред децата 
и младежите. Нашето проучване 
сред 810 тийнейджъри (на възраст 
15 – 18 години) показа значително 
нарастване на самотата, скуката, 
безпокойството и тъгата по време 
на ограничителните мерки миналата 
година. Затварянето на училища-
та и стоенето вкъщи повишиха 
излагането на деца на насилие и 
малтретиране. 

Ново изследване, което УНИЦЕФ 
България планира да публикува 
скоро, показва следните нива на 
разпространение и видове насилие 
над деца. Установено е, че над 1 от 2  
деца (53%) са преживели някакъв 
вид насилие на възраст под 18 годи-

ни. Емоционалното насилие е най-
разпространеният вид насилие, за 
което се съобщава (45,9%), следвано 
от физическото насилие (31,2%), 
сексуалното насилие (15,6%) и ли-
шаването от грижи (10,5%). Децата 
преживяват насилие най-често в 
училище (38,3%), а на второ място 
в общността (37,6%). Над 1 от 7 
деца под 18 години съобщават, че са 
били подложени на насилие онлайн, 
особено в социалните мрежи. 

В допълнение може да се посочат 
и следните данни. Петима от 10 мла-
дежи (47% от всички) казват, че това, 
което четат и виждат в интернет 
(реч на омразата, дезинформация, 
тормоз, кибератаки), ги притеснява 
и разстройва, а 1 от 10 казва, че ня-
кой е злоупотребявал с него онлайн 
през изминалата година (УНИЦЕФ 
България, „Проучване за 2020 г. за 
онлайн поведения, канали, платфор-
ми, инфлуенсъри“). Приблизително 
35% от родителите оценяват пси-
хичното здраве на своето дете/деца 
като по-лошо отпреди COVID-19. 
Над 90% от родителите споделят, че 
децата им се чувстват раздразнени, 
самотни, тревожни, тъжни (36,4% 
споделят, че децата им изпитват 
раздразнителност; 30,4% от децата 
са чувствали самота, приблизител-
но 30% споделят, че детето/децата 
им са изпитвали безпокойство,  
а 16% – тъга). 61% от самите деца 
също споделят, че изпитват самота, 
несигурност, безпокойство, тъга и 
др., включително 11,1%, които са 
изпитвали страх, 10,7% гняв и 7,4% 
паника. 50,5% от децата и младе-
жите споделят, че са имали нужда 
от помощ, за да използват онлайн 
платформите при подготовката и 
представянето на домашни и др. 

(УНИЦЕФ България, 2020 г., „Оцен-
ка на въздействието на пандемията 
COVID-19 върху предучилищното и 
училищното образование“). 

Увеличаването на времето, прека-
рано пред екрана, и използването на 
интернет задълбочиха проблемите 
около онлайн безопасността и ки-
бертормоза. Освен това влиянието 
на пандемията върху икономиката и 
пазарите на труда вече оказва влия-
ние върху бъдещите перспективи на 
младите хора. Регионалното проуч-
ване на УНИЦЕФ „Предотвратяване 
на изгубването на цяло поколение 
поради COVID“ в Европа ясно по-
каза, че младите хора са загрижени 
главно за бъдещето на икономиката, 
перспективите за работа и за кари-
ера и вследствие на несигурността 
изпитват повишени нива на тревож-
ност, стрес и депресия.

– Пристигнахте в България 
през 2018 г. Днес можете ли да 
формулирате основните предиз-
викателства във вашата работа? 
Какво показват мониторингът 
и оценката на програмата на  
УНИЦЕФ за страната?

– Пристигнах в България през 
юни 2018 г. и веднага бях впечатлена 
от работата на УНИЦЕФ и неговите 
партньори в четирите области на 
Програмата, а именно ранно детско 
развитие и грижи, приобщаващо об-
разование, превенция на насилието 
и достъп до правосъдие за деца и 
партньорства за правата на децата. 
Една от областите с предизвикател-
ства, която открих в работата си, е, че 
за разлика от някои страни, в които 
съм работила, България разполага 
с много данни и свидетелства за 
своето уязвимо население и уязвими 
деца, а има и различни утвърдени 

подходи, които могат да се използват 
като реакция. Макар ангажиментът 
за реакция да съществува, тя е много 
бавна и децата продължават да са 
подложени на предизвикателства. 
Щастлива съм, че през 2020 г. Бъл-
гария беше включена като една от 
страните, участващи в пилотното 
тестване на „Гаранция за детето“ на 
ЕС за борба с бедността сред децата 
и социалното изключване в Европа 
(фаза III от подготвителното дейст-
вие). В България пилотният проект е 
насочен към деца с увреждания и за-
труднения в развитието, както и към 
деца, живеещи в несигурни семейни 
ситуации, включително ромски деца 
от уязвими общности. Основната 
цел на проекта е да разшири дос-
тъпа и да подобри качеството на  
4 вида услуги – услуги за домашно 
посещение за семейства с малки 
деца; ранна детска интервенция за 
деца с увреждания и затруднения 
в развитието; качествено приобща-
ващо предучилищно образование и 
услуги за превенция и подпомагане, 
ориентирани към деца и семейства, 
с акцент върху децата в несигур-
на семейна ситуация. Пилотните 
дейности ще бъдат реализирани в 
10 общини на територията на три 
области – Бургас, Сливен и Стара 
Загора, и ще обхванат над 6500 деца 
и родители и близо 600 специалисти 
от различни сектори. Това ще даде 
възможност за инвестиции в различ-
ни действия, които ще допринесат 
за намаляване на бедността сред 
децата, която основно допринася за 
уязвимите ситуации. 

В периода, в който бях в България, 
УНИЦЕФ оцени някои от моделите 
на услуги, които са разработени, 
и вярвам, че има набор от знания, 
които ще позволят на България 
да направи така, че всички деца 
да оцеляват и да преуспяват, да се 
учат, да са защитени от насилие, да 
живеят в чиста и безопасна среда и 
да имат равен шанс в живота, което 
е желанието на УНИЦЕФ за всяко 
дете по света.

– Много са направленията, вър-
ху които работите – ранно детско 
развитие, приобщаващо образова-
ние, достъп до правосъдие, етично 
отразяване на деца в медии. Има 
ли области, в които Вашите и 
усилията на Вашия екип дават 
забележими резултати?

– Наистина се гордея с неуморната 
работа на екипа на УНИЦЕФ, който 
работи с всички свои партньори – 
министерства, държавни агенции, 
местни власти, гражданско обще-
ство, медии, корпоративни партньо-
ри, университети и физически лица, 
за постигане на различни резултати 
за децата. Имаме резултати във всич-
ки области и успяхме да подчертаем 
необходимостта от повишаване на 
загрижеността и изграждане на 
капацитет около етичното отразя-
ване в медиите в България, а сега 
вървим към подписването на Харта 
за етично отразяване с големите 
медийни компании и обществени 
телевизионни оператори в Бълга-
рия. Това ще гарантира, че те имат 
вътрешни разпоредби за това как 
да отразяват всички въпроси, които 
засягат децата и младежите в Бълга-
рия, отговорно, приобщаващо и по 
съобразен с тях начин. За тази цел се 

стремим да си сътрудничим също с 
Държавната агенция за закрила на 
детето и със Съвета за електронни 
медии, които са институциите, които 
имат правните инструменти за регу-
лиране на съдържанието, така че да 
не е обидно или опасно за децата, за 
да не нарушава техните права. Освен 
това включваме принципите за етич-
но отразяване в учебните програми 
на университетите и вече имаме 
меморандуми за разбирателство 
с факултетите, които преподават 
журналистика и масова комуни-
кация в Софийския университет 
и в Университета за национално и 
световно стопанство. Общо около 
300 ключови журналисти, видео- 
оператори, фотографи, експерти по 
връзки с обществеността са провели 
обучения за етично отразяване в 
София и провинцията. Най-голямата 
гордост на този проект е, че заедно 
с Асоциацията на европейските 
журналисти изграждаме общност 
от професионалисти, които стават 
фактори на промяната за децата: 
чрез подобряване на своите собст-
вени професионални стандарти и 
като зачитат правата на децата, осо-
бено на най-уязвимите, те всъщност 
променят нагласите, убежденията 
и възприятията на своята публика 
и създават среда, в която не само 
правата на децата се зачитат, но и 
детските гласове се чуват и вземат 
предвид при вземането на решения. 

Говорейки за правата на децата да 
изразяват своето мнение и да участ-
ват във въпроси, които се отнасят до 
собствения им живот, развитие, ин-
тереси и потенциал, УНИЦЕФ Бъл-
гария стартира през 2020 г. и диги-
тална платформа, наречена U-Report 
България, която дава възможност на 
юношите и младежите да споделят 
своите виждания и да се включват 
със знания в стратегии и политики, 
които ги касаят. Това се случва, като  
УНИЦЕФ и негови партньори от 
НПО сектора и младежки мрежи 
създават анкети, свързани с об-
разованието, здравеопазването, 
защитата, пазара на труда и др., 
и ги изпращат на потребители, 
регистрирани на U-Report. Към 
момента имаме над 650 младежи 
U-репортери в България и през 
2020 г. техните мнения, както и 
информацията, която споделихме –  
с полезни ресурси, справка, ключови 
данни (включително за COVID-19), 
достигнаха до над 2 милиона души 
в България чрез чатбота на U-Report 
и социални медийни канали. Уп-
ражнявайки правото си на участие, 
младежите стават по-ангажирани 
при решаването на собствените си 
проблеми и оказването на помощ 
на другите. УНИЦЕФ България раз-
гръща тези практики чрез обучения 
по дигитални умения, младежки 
хакатони, онлайн активности около 
пандемията на COVID-19 и др. 

– Пред какви проблеми се из-
правяте при осъществяването на 
целите, които си поставяте?

– В държава със средни към 
високи доходи като България, при 
това в Европейския съюз, очаквах 
нещата да се движат по-бързо при 
гарантирането на изпълнението на 
правата на децата, особено за най-
уязвимите. Разбрах обаче, че това 
отнема повече време, отколкото 

очаквах, и изисква да се намерят раз-
лични подходи, за да се подчертаят 
важните проблеми. Една от сферите, 
в която съм най-загрижена, е да се 
акцентира върху ранното детско 
развитие и да се въведе интегрирана 
стратегия, която позволява цялостен 
фокус върху ранните години. Това 
е ключова стъпка, тъй като здра-
вословното развитие през ранните 
години (особено от раждането до три 
години) осигурява градивни елемен-
ти за постижения в образованието, 
икономическа производителност, 
отговорно гражданство, здраве през 
целия живот, силни общности и 
успешни родителски грижи за след-
ващото поколение. Това допринася 
и за включването на уязвими деца 
от много ранни години и способ-
ства родителите и доставчиците на 
услуги да подкрепят децата, когато 
това е най-важно. За да се справим с 
тези предизвикателства, увеличихме 
генерирането на данни, като про-
ведохме и проучване на работната 
сила в социалните служби. Използ-
ваме тези данни, за да подчертаем 
предизвикателствата, пред които са 
изправени уязвимите деца. Надявам 
се, че това ще генерира импулс за 
действие.

– За кои дейности отиват най-
много средства?

– В рамките на тази криза на 
обучението е естествено, че най-
много пари отиват за интервенции 
в образованието. Само през 2020 г. 
УНИЦЕФ инициира две големи 
кампании за повишаване на осведо-
меността и за набиране на средства, 
последвани от програмна подкрепа в 
областта на образованието. 

Първата цели да помогне на 3000 
деца с увреждания и специални 
потребности да учат и да бъдат 
подпомагани по по-добър и по-добре 
координиран начин чрез създаването 
на интерактивна онлайн платформа. 
Платформата ще включва видеокли-
пове и други ресурси и ще свърз-
ва семейството и специалистите, 
осигуряващи подкрепа на детето, 
така че то да постигне по-голям 
напредък. 

Втората интервенция, която е все 
още в подготвителна фаза, ще даде 
възможност на 150 невербални деца 
лесно да общуват чрез помощни 
технологии за допълваща и алтер-
нативна комуникация. Ще бъде 
разработен пакет за обучение на 
специалисти и учители и ще бъде 
създадено и тествано приложение 
за комуникация чрез символи, което 
допълнително ще подкрепи участи-
ето на деца с увреждания в образо-
ванието и други области на живота.

– Щедри хора ли са българите? 
Откликват ли на кампаниите, 
които организира УНИЦЕФ? 

– Да, щедри са и са грижовни. 
Хората в България са ориентирани 
към семейството и традиционно 
подкрепят каузи за уязвими деца. 
Ние сме благодарни за това, че 
всяка година хиляди поддръж-
ници се присъединяват към на-
шата мисия и допринасят с даре-
ния за кампаниите на УНИЦЕФ  
за набиране на средства. Към момен-
та в семейството на нашите месечни 
дарители, които ни подкрепят в 
дългосрочен план, има над 22 000 
благодетели.

Преди пристигането 
си в България д-р Муита е 

заместник-представител на 
УНИЦЕФ в Зимбабве. Там тя е 
ръководила разработването, 
прилагането, мониторинга и 
оценката на програмата на 

УНИЦЕФ за страната.  
Преди това е била  

зам.-представител на УНИЦЕФ 
в Малави и Руанда. Д-р Муита 

притежава бакалавърска 
степен по медицина и хирургия 

и магистърска по педиатрия 
от Университета в Найроби. 

Има и магистърска степен 
по обществено здраве от 

Университета  
„Джонс Хопкинс“, САЩ.
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Експертите на JRC ко-
личествено са опре-
делили източниците 
на дървесина за био-
енергия. Реконстру-
ирали са потоците 

от дървесна биомаса в ЕС, като 
са подчертали взаимовръзките и 
кръговия характер на използване-
то на дървесина в горския сектор. 
Подчертава се, че количеството 
дървесна биомаса, отчетено като 
използвано в производството на 
продукти на дървесна основа 
и за производство на енергия, 
надвишава общото количество 
докладвани източници.

В анализа се прави заключение-
то, че тази разлика между доклад- 
ваната употреба и докладваните 
източници на дървесна биомаса, 
възлизаща на около 20% от общите 
докладвани източници в ЕС през 
2015 г., може почти изцяло да се 
отдаде на използването на енергия. 
Според доклада 49% от производ-
ството на биоенергия на базата на 
дървесина се основава на вторична 
дървесна биомаса, като странични 
продукти от горската промишле-
ност и възстановена дървесина 
след използването ѝ. 20% е от 
стволови дървета, включително 
стъбла от издънкови гори. 17% е от 
клони и върхове на дървета и 14% 
е с неизвестен произход.

Нарастващият брой неблаго-
приятни природни явления, като 
вятърни бури и насекоми, предиз-
викани от климатичните проме-
ни, също оказват влияние върху 
развитието на горите и предлага-
нето на дървесина в ЕС. „Небла-
гоприятните природни явления 
могат да доведат до предлагане на 
значителни количества дървесина 
на пазара за много кратко време, 
което, на свой ред, да доведе до 
намаляване на цената и прена-
сочване на потоците от дървесна 
биомаса за енергия“, обяснява 
главният изследовател на JRC по 
тази тема Гедиминас Ясиневичус.

Горската биоенергия – 
потенциал или опасност

Нов доклад на Съвместния изследователски център 
(JRC) на Европейската комисия за използването на дър-
весна биомаса за производство на енергия в ЕС призна-
ва, че устойчивостта на биоенергията остава сложен 
въпрос, който няма универсални отговори. Но има пе-
челивши и губещи начини за управление на горите по 
отношение на климата и биологичното разнообразие. 
Биоенергията е в основата на две от основните еко-
логични кризи на XXI век – биологичното разнообразие и 
климатичните промени. Горската биоенергия има потен-
циала да осигури част от решението за преодоляване на 
тези два проблема, но само когато биомасата се произ-
вежда устойчиво и се използва ефективно. В доклада за 
използването на дървесната биомаса за производство 
на енергия в ЕС, написан под егидата на Стратегията 
за биологично разнообразие до 2030 г., учените от JRC 
анализират източниците и тенденциите, както и пъти-
щата за устойчивост при използването на дървесната 
биомаса за биоенергия в ЕС, които биха могли да смекчат 
измененията на климата, като същевременно запазят 
или подобрят горското биоразнообразие и състоянието 
на екосистемата. 

Съвместният изследователски център на ЕК проучва възможностите 
за производство на енергия от дървесна биомаса, но в разумни 
граници, без заплаха за екосистемите

Горите често се възприемат като връзката към решени-
ята на двете основни екологични кризи, които заплашват 
нашата планета днес – изменението на климата и загуба-
та на биологично разнообразие. ЕС е замислил Европейска-
та зелена сделка със специфичната цел да смекчи и двете 
явления. Стратегията за биологичното разнообразие е кри-
тичен компонент за нейното прилагане. През май 2020 г. е 
приета Стратегията на ЕС за биологичното разнообразие 
за 2030 г. В раздел „Печеливши решения за производство на 
енергия“ има препратка към доклад за използването на гор-
ска биомаса за производство на енергия до края на 2020 г. и 
към Стратегия за биоикономика на ЕС, озаглавена „Оценка 
на ЕС и глобалното предлагане и търсене на биомаса и свър-
заната с това устойчивост“. Докладът на JRC е в отговор 
на тези документи. Учените проследяват цялата верига – 
от обема на дървесната биомаса, първичното производство 
на дървесина до обработката и употребата ѝи повторното 
ѝ използване.

От JRC съобщават, че добитата 
дървесина – жертва на природни 
катаклизми, е достигнала над 100 
милиона кубически метра (22,8% 
от общия обем) през 2018 г. само в 
изследваните 17 държави членки.

„От първостепенно значение 
е да се преодолеят пропуските 
в данните за горския сектор, по-
специално в тези за енергийната 
употреба на дървесината, така че 
да се даде възможност за анализ, 
необходим за запазване на устой-
чивото и гъвкаво използване на 
ресурсите“, обяснява Рагнар Йо-
насон – главен изследовател в JRC,  
който е изготвил количествения 
анализ. Учените посочват, че 
въпреки изобилието от масиви от 
данни в тях съществуват големи 
пропуски и няма един източник 
на информация, който да предос-
тавя пълна картина. Те също така 
предполагат, че ситуацията може 
потенциално да се подобри с едно 
по-хармонизирано докладване от 
всяка държава поотделно.

„Съществуват много системи 
за отчитане с различен обхват и 
от различни източници. За интер-
претиране на получените данни са 
необходими експертни познания, 
което означава, че информацията 
не е лесно достъпна за неспециа-
листи“, каза изследователят от 
JRC Николас Робърт. В доклада 
са описани настоящите възмож-
ности и потенциал за наблюдение 
на Земята, което, интегрирано с 
наземни данни, дава възможност 
за мониторинг на големи площи 
горски ресурси.

„Очаква се тези нови техноло-
гии, съчетани с наземни данни, да 
подобрят значително знанията за 
пространственото разпределение и 
динамиката на горската биомаса и 
по този начин да направят по-доб- 
ра оценка за наличните ресурси 
от нея“, обяснява експертът по 
дистанционно наблюдение на JRC 
Валерио Авитабиле.

В доклада са идентифицирани 
устойчивите горски биоенергий-
ни пътища. Според направения 
количествен анализ 75 – 85% от 

годишния растеж на горската 
биомаса през 2015 г. се дължи 
на сечта. Докладът припомня, че 
заедно с положителните сигнали, 
като разширяващата се горска 
площ в ЕС и общия нарастващ 
запас от въглерод в горите, те са из-
ложени на редица неблагоприятни 
природни и обусловени от човека 
въздействия – 47% от горските 
площи в ЕС са подложени на три, 
дори на повече фактори за деграда-
ция, като окисляване, засушаване, 
затопляне, загуба на дървесна по-
кривка. 20% са под влиянието на 
четири и повече неблагоприятни 
фактора. И само 20% от горските 
площи са изложени на по-малко от 
два фактора за деградация.

В доклада са обсъдени усло-
вията и пътищата, които биха 
могли да смекчат изменението 
на климата, като същевременно 
поддържа и подобрява горското 
биоразнообразие и състоянието 
на екосистемата. Превръщането 
на бивши обработваеми земи в 
гори със смесени видове или с 
естествено регенериращи дървета 
например би увеличило поглъ-
щането на въглерод и подобрило 
условията на екосистемите, преди 
горите да станат източник на  
биомаса. Фини дървесни отломки 
могат да се събират от горите до 
степен, определена на местно 
ниво, за да се използват за енер-
гия, без да се увреждат горските 
екосистеми. Докладът предлага 
премахването на груби дървесни 
отломки, ниските пънове и пре-
връщането на естествените гори 
в биоенергийни насаждения да не 
бъде окуражавано, тъй като това 
е вредно за местното биологично 
разнообразие и в краткосрочен 
план не е от полза за намаляване 
на въглерода.

Експертите на JRC обобщават 
последиците от констатациите на 
доклада в областите на енергети-
ката, околната среда и климата. 
Докладът има за цел да изясни 
връзките между различните ин-
струменти в правния корпус на ЕС, 
които определят управлението на 

климата и екологичната устойчи-
вост на използваната горска био-
енергия. Учените са категорични, 
че набавянето на биомаса за био-
енергия от защитени земи трябва 
да бъде забранено, а към инициа-
тивите за залесяване трябва да се 
подхожда с повишено внимание.

Експертите изказват предпо-
ложение, че е необходимо едно 
по-цялостно управление за на-
сърчаване на по-устойчива био-
икономика, базирана на горите, 
като цяло, така че критериите за 
устойчивост да могат да бъдат 
приложени към всички горски 
продукти, консумирани в Европа. 
Те припомнят, че законодателната 
рамка на ЕС за устойчивостта на 
горската биоенергия разчита на 
националните горски законода-
телства. „Предположението за 
„въглероден неутралитет“ на дър-
весната биоенергия не се прилага 
за ЕС, когато се разглежда цялата 
рамка на ЕС за климата и енер-
гетиката, тъй като въздействието 
на въглерода в резултат на всяка 
промяна в управлението на горите 
или използването на дървесина е 
отразено в климатичните отчети 
на всяка държава – обяснява Джа-
комо Граси, водещ експерт на JRC 
по европейското законодателство 
в областта на климата. – Рискът от 

Производството на биоенергия е в основата на две от основните екологични кризи на XXI век –  
биологичното разнообразие и климатичните промени

прекомерно използване на дърве-
сина от оператори на биоенергия, 
водещ до обезлесяване на горите 
и необходимост от допълнително 
намаляване на емисиите в други 
сектори, може да бъде управляван 
на ниво държави членки чрез ба-
лансирани национални политики 
и стимули“, предупреждава Граси. 

Докладът подчертава, че управ- 
лението на устойчивостта на 
биоенергията се характеризира с 
несигурност на последствията и с 
разминаващи се интереси. Учени-
те наричат този проблем „костелив 
орех“, който не може да бъде 
решен само от науката. „Вместо 
да предлага уникални решения, 
нашият доклад има за цел да под-
крепи политическия процес чрез 
определяне на границите на про-
блема, събиране на необходимите 
данни и разширяване на възмож-
ностите за вземане на решения“, 
казва изследователят Джакопо 
Гуинтоли. „За да се отстранят 
„токсичните“ моменти от дебата 
около оценката на устойчивостта 
и управлението на горската биое-
нергия, тези разлики трябва да бъ-
дат признати и обсъдени изрично. 
JRC, като гранична организация 
между науката и политиката, е в 
добра позиция да ръководи тези 
усилия“, заключава Гуинтоли.
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Ковид пандемията осуе-
тява намерението на екипа 
на българското училище 
в Тел Авив да разкрие и 
подготвителна група. Сега 
там учат само деца от I до 
IV клас. Школото с над 
20-годишна история е към 
Българския културен цен-
тър и в него се преподава 
български език, история и 
география.

„Много ни се искаше да 
направим и подготвителна 
група, но това няма как да 
стане онлайн със Zoom, как-
то учат по-големите – казва 
директорката на училище-
то Рина Бакалов. – Бяхме 
формирали групата с деца 
от смесени бракове, където 
не се говори на български 
вкъщи. Но всичко бе осуе-
тено. Не успяхме да напра-

вим и тържество за 3 март. 
Единствено децата записаха 
стихове за Националния ни 
празник и ни ги изпратиха 
по интернет. Надяваме се 
да направим един истински 
24 май, но не смея още да си 
го мечтая. Всичко все още 
е под въпрос. Тепърва ще 
видим с какви проблеми, 
причинени от изолацията, 
ще се сблъскат децата.“ 

Възпитаниците на учили-
щето отскоро са в клас. Ра-
достта от това да са заедно 
със своите връстници, е ог-
ромна. От началото на учеб-
ната година няма и месец те 
да са учили присъствено. 
А за тях е много важно, че 
в училището се поддържа 
българската среда, виждат 
се с приятелчетата си от 
българското училище. За 

да не страдат прекалено 
децата, в началото, когато 
времето е позволявало, ро-
дители са се организирали 
да ги събират и да ги водят 
заедно на разходки в парка, 
на пикници, за да не губят 
връзка с българската среда. 
Последният дълъг локдаун 
е изпитание и за децата, и за 
възрастните. 

„Като цяло, децата учеха 

онлайн доста съвестно – 
подчертава директорката. 
– Разбира се, успехът е на 
нашите прекрасни учител-
ки – наистина имаме голям 
късмет с тях. Те всеки ден 
пишеха на децата какво да 
подготвят предварително 
в WhatsUpp. Това им по-
магаше да се организират 
по-добре и децата много 
напреднаха.“ 

Изолацията е изпитание за децата

Татяна ДИКОВА

На 21 март 2010 г. в 
Реус, провинция 
Тарагона, област 
Каталуния, отваря 
врати Българското 
неделно училище 

„Св. Седмочисленици“. Десет 
години по-късно ученици, препо-
даватели, родители, наши съна-
родници в испанската провинция 
се готвят да отбележат първия 
юбилей на един от центровете 
на българския език и култура. Но 
плановете са едно, а реалността 
– друга. Европа и светът плам-
наха от непознатия вирус. Цели 
държави се затвориха, да не гово-
рим за едно малко училище. Но 
оптимисти не липсваха – юбилей 
ще има, макар и на „патерици“, 
макар и година по-късно. И ето 
2021 г. картината от март 2020-а е 
същата или почти. И за празнични 
инициативи е невъзможно да се 
мисли. „В Каталуния, където е 
разположено нашето училище, 
ситуацията с пандемията е най-
тежка – пояснява Илиана Илие-
ва-Дъбова – ръководител на БНУ 
„Св. Седмочисленици“. – Заради 
нея всички училища в областта, 
които са настанени в културни 
центрове, сме на онлайн обучение. 
В момента нито една културна 
институция не работи – театри, 
киносалони, изложбени зали, му-
зеи. Събирането на хора на едно 
място е ограничено до шестима.“

Силно ограничителният режим 
отказа ли децата да ходят на 
българско училище. „Училище-
то ни зависи от решенията на 
семействата. А те имат различно 
отношение към това дали детето 
трябва, или не да посещава бъл-
гарско училище. Някои родители 
не пожелаха децата им да се 
обучават в дистанционна форма. 
Но други, които държат на това 
новите поколения да знаят род-
ния език, да познават историята 
и културата на народа ни, не се 
отказват дори когато обучението е 
от разстояние в електронна среда. 
За някои семейства то дори е по-
удобно, защото в нашата провин-
ция българите не сме много и сме 
разпръснати на голяма територия. 
За децата, които живеят далече от 
училището дистанционната фор-
ма на обучение е предпочитана.“ 

„Св. Седмочисленици“ е сред 
малкото неделни училища в Ис-
пания, които предлагат дистан-
ционно обучение не от вчера. 
Сред учениците на школото в Реус 
са деца от Германия и Австрия.  
С годините учителите трупат 
опит в този вид обучение. Затова, 

както писа в. „Аз-буки“,  напълно 
заслужено Илиана Дъбова наскоро 
получи наградата за „Дигитални 
учителски блог решения“ в кате-
горията „Хоризонт в образование-
то“. Връчи я еврокомисар Мария 
Габриел. 

„Участието ми в тази класация 
е нещо специално. Като учител в 
чужбина, срещите с моите ученици 
са веднъж седмично. Но отно-
шението учител – ученик е също 
толкова важно, както във всяко 
българско училище. За да бъде де-
тето мотивирано да учи, учителят 
трябва да е в крак с новите техноло-
гии и със съвременните методи на 
обучение и чрез тях да преподава“, 
казва училищният ръководител. 
Припомня, че „Образователен 
блог“ е създаден преди 10 години 
с цел да се подпомогне обучението 
на децата в неделните училища. В 
началото, при прохождането на не-
делите училища, тя изпраща мате-
риалите за обучение на родителите. 
Но не всички могат да се справят 
със задачата, други нямат време. 
Затова Илиана Дъбова създава 
образователен блог, който улес- 
нява обучението и прави директна 
връзката учител – ученик. 

„Тогава и в интернет простран-
ството и в българската образова-
телна среда ситуацията бе много 
по-различна от сегашната. Преди 
десетина и повече години, когато 
масово се появиха първите бъл-
гарски училища зад граница, ня-
маше учебници и помагала. Това, 
което получавахме от България, 
бе нерегулярно, по възможни и 
невъзможни пътища. В интернет 
пространството липсваше не само 
информация, но дори снимки 
трудно се намираха, с които да 
илюстрираме уроците по геогра-
фия и история например. Тогава 
обаче голяма част от учениците ни 
бяха родени в България, познаваха 
я от летата с баба и дядо и имаха 
лично отношение към Родината. 
12 години по-късно ситуацията е 
коренно променена. Днес имаме 
дори родители, които са родени 
в Испания, реално не познават 

страната ни“, разказва моята съ-
беседничка. Това се отразява и на 
работата в неделните училища. 

Пред учителите ни зад граница 
стои още една важна задача – 
така да представят Родината, че 
децата, родени извън нея, да я 
заобичат и сами след време да 
пожелаят да я опознаят отблизо. 
„На първо място в решаването на 
тази нелека задача поставям сло-
вото, това е учителят. След това 
на помощ идват електронните 
технологии. Те дават възможност 
да представим на децата визуално 
неща, за които разказваме, опис-
ваме, обясняваме. Визуализация-
та в учебния процес е възможност 
за директен, личен поглед върху 
това, за което ученикът учи“, 
пояснява Дъбова. Дава за пример 
снега. Как да обясниш на дете, 
родено в Реус, където сняг не е 
валял навярно петнайсетина и 
повече години, какво е това сняг. 
И тук на помощ идва визуализа-
цията и приложението на новите 
технологии в обучението.

„Св. Седмочисленици“ е малко 
училище и едва ли ще стане по-
голямо. Първо, децата в района са 
малко, а и семействата, които искат 
наследниците им да опознаят свои-
те корени, също не са много. Не е 
тайна, че немалка част от българите 
не желаят децата им да ходят на 
неделно училище. Дори забраняват 
да се говори български в семей-
ството. „Темата е болезнена. Но не 
трябва да се премълчава“, казва 
събеседничката ми. Категорична е, 
че много внимателно трябва да се 
проучи причината за подобни нагла-
си. Фактите са красноречиви – броят 
на неделните училища в Испания и 
броят на българчетата са с тревожно 
съотношение в полза на първите.

И все пак в Реус са оптимисти. 
Не спират да работят за каузата 
образовани, знаещи български език 

и познаващи Родината си млади 
хора. Резултатите не закъсняват. 
Тази година малкото българско 
училище получава впечатляващ 
брой награди от проведения вирту-
ално фестивал „Аз съм българче“. 
Друг пример – наскоро, във финал-
ното занятие на „Св. Седмочисле-
ници“ по проекта „Българската на-
родна песен“, част от дейността на 
клуб „Родолюбие“, са „гостували“ 
ученици и учители от три неделни 
училища – в Паралини (Гърция), 
в Торенто и в Леганес (Испания). 
„Ако не беше тази ситуация, едва 
ли малките сънародници от трите 
училища някога щяха да се свър-
жат, да общуват на български, да се 
опознаят. Да разберат, че по света 
има деца, които също като тях учат 
в неделно училище и то им дава 
онзи мост, който ги свързва, нищо 
че едните говорят на гръцки, а 
другите на испански. Това за тях 
бе голямо откритие“, казва Дъбова.

Като всяка година, и тази в  
„Св. Седмочисленици“ отбелязват 
Деня на майчиния език. „За нас, 
като неделно училище, празни-
кът е много специален. А сега го 
направихме още по-специален. 
Посетихме виртуално къщата 
музей на Иван Вазов в Сопот. 
Учениците ни бяха подготвили 
откъси от произведения на Вазов 
и с техните изпълнения започна 
пътешествието в света на Вазовия 
род. Урок, полезен не само по бъл-
гарски език и литература, а и по 
история – разказва Дъбова. – Чес-
то в училище се съсредоточаваме 
върху един предмет. А много по-
полезен е моделът на интердис-
циплинарността. Той позволява 
за краткото време в едно неделно 
училище да се представят много 
неща.“ Следващият маршрут е до 
панорамата „Плевенска епопея“. 

„COVID кризата даде тласък на 
развитието на учебните електрон-

ни ресурси. Училището ни пре-
мина изцяло към образователната 
среда Moodle. Продължаваме да 
ползваме и други платформи и 
конструктори, които позволяват 
една по-разчупена дейност в учи-
лище и активно участие на децата 
в образователния процес. Затова 
отново се спряхме на българския 
софтуерен продукт „Енвижън“, 
който не получи голямо разпрос-
транение, каквото заслужава. Но 
ние го използваме много активно, 
а учениците ни се научиха и все-
ки час си чакат тестовете/игри“, 
продължава разказа си Дъбова.

А какво предстои. „Да се на-
учим да направим собствена 
електронна книжка отново по 
родолюбие. По коледните и ново-
годишните празници създадохме 
такава, изключително интересна. 
В изработването ѝ взеха участие 
деца, учители и родители – връща 
лентата назад училищната ръко-
водителка. – Предстои ни работа 
и по отношение на учебните плат-
форми. Искаме да провокираме 
интереса на децата и тяхното 
участие в разработването на раз-
лични ресурси.“ Припомня си 
2015 г., когато заедно с тогавашни 
единадесетокласници участват в 
конкурс на Софийския универ-
ситет „Св. Климент Охридски“ 
за изработване на електронни 
продукти. Илиана Дъбова печели 
първо място в категорията за из-
ползването на електронните игри 
в процеса на обучение. 

Радва се, че 6 години по-къс-
но българското училище в Реус 
отново има ученици в XI клас. 
По думите на тяхната учител-
ка – умни и амбициозни млади 
госпожици. И кой знае дали няма 
след година да решат да учат в 
България, а защо не педагогика, 
за да се върнат в „Св. Седмочи-
сленици“ вече като учители.

В началото бе словото учителско
Пред българските училища зад граница стои нелеката задача  
да „събудят“ у новите поколения любов към Родината

Илиана Илиева-Дъбова,
училищен ръководител

Сега възпитаниците на българското училище в испанската провинция Реус учат и празнуват  
виртуално, но винаги отбелязват националните празници на Родината
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ПОЩА „АЗ-БУКИ“

Изкуството сплотява

Работя като учител, но през тази 
учебна година излязох в неплатен от-
пуск, за да се грижа за свекър ми, тъй 

като е със заболяване, което рязко 
се влоши. Но си дадох сметка, че ще 

загубя трудов стаж, а може да дойде 
време, който точно тези няколко 

месеца да са ми важни. 

Въпросът ми към вас е – мога ли да 
започна да се самоосигурявам като 
учител и това ще запази ли стату-
та ми като учител при изчисляване 
на бъдещата ми пенсия? Ще ви бъда 
благодарна, ако ми кажете какви са 

ми възможностите, за да може да не 
спирам стажа си, докато се грижа за 

свекър ми.

М. К.

Уважаема госпожо,
Съгласно актуалното 

осигурително законо-
дателство: за осигури-
телен стаж, без да се 
правят осигурителни 
вноски, се приема и не-
платеният отпуск до 30 
работни дни през една ка-
лендарна година, а за 2020 
и 2021 г. – до 60 работни 
дни през една календарна 
година. Относно частта 
за самоосигуряването 
в питането ви, не ми-
сля, че попадате в тази 
хипотеза, тъй като: са-
моосигуряващи се лица 
по смисъла на Кодекса 
за социално осигуряване 
са: лицата, регистрира-

ни като упражняващи 
свободни професии и/или 
занаятчийска дейност; 
лицата, упражняващи 
трудова дейност, като 
еднолични търговци, 
собственици или съдруж-
ници в търговски дру-
жества и физическите 
лица – членове на непер-
сонифицирани дружес- 
тва; лицата, които се 
облагат по реда на чл. 26,  
ал. 7 от Закона за данъ-
ците върху доходите на 
физическите лица; зе-
меделските стопани и 
тютюнопроизводители, 

регистрирани по съот-
ветния ред (чл. 4, ал. 3, т. 
1, т. 2, т. 4 от КСО).

С Кодекса за социал-
но осигуряване (КСО) 
са предвидени следните 
възможности за така на-
реченото „закупуване“ на 
осигурителен стаж: до 5 
години недостигащ стаж 
за придобиване право на 
пенсия за осигурителен 
стаж и възраст по общия 
ред и други, които обаче 
не се отнасят до вашата 
хипотеза.

СЮЖЕТИ

Ралица ГОСПОДИНОВА

Името ѝ е позна-
то в средите на 
леката атлетика 
– Алексана Пет-
кова. Родена е на 
9 август 2006 г. 

Зад гърба си вече има 44 ме-
дала, редица купи, грамоти и 
участия в състезания. На На-
ционалния шампионат по лека 
атлетика за момичета и момчета 
до 16 г. Алексана спечели два 
златни медала (на 200 м и 400 м),  
както и сребро в щафетното бягане 
4 х 200 м. На 400 м постигна личен 
рекорд от 59,20 сек. На 200 метра 
финишира с време 26,37 сек.  
С лека атлетика се занимава от  
7 години. Живее в София и учи в 
51. СУ „Елисавета Багряна“.

„Мечтая си един ден моето име 
да има значение в обществото. Не 
искам слава, а да оставя значима 
следа от себе си, постигайки най-
доброто“, категорично е младото 
момиче. Своя път тя вижда по 
състезателната писта на леката 

атлетика. „Една от най-големи-
те ми цели е да се класирам за 
олимпиада и състезавайки се за 
България, да се боря за медал“, 
казва Алексана. Ивет Лалова е 
нейният пример в спорта и би ис-
кала един ден да достигне нейните 
успехи. „Имала съм страхотната 
възможност да се срещам с нея. 
Много пъти ме е поздравявала за 
успехите ми и мога да кажа, че 
това много ме зарежда. Заради нея 
и всички мои близки ще продъл-
жавам моя спортен път, защото, 
когато трудът ти се оценява от 
най-близките ти и те те подкрепят, 
всичко има смисъл“, убедена е 
надеждата ни в леката атлетика. 
Като малка е тренирала и балет, и 
плуване, и народни танци. Баща ѝ 
я насочва към спорта, в който днес 
постига върхове. От родителите си 
научава най-важния урок за един 
спортист, актуален и за живота, а 
именно, че зад всеки успех стоят 
много труд, постоянство и поне 
едно разочарование.

„За тези седем години мога да 
кажа, че леката атлетика ме научи 

да бъда силна, да се боря, да бъда 
смела и никога да не се отказ-
вам. Преминала съм през много 
усилени тренировки, състезания, 
контузии, но с времето разбрах, че 
трябва просто да стиснеш зъби и 
да се бориш докрай. Освен физи-
ческа подготовка леката атлетика 

изгражда и силна психика. Тя ми 
помага, ако на състезания съм при-
теснена или несигурна в себе си. 
Започвам да си казвам, че мога и 
ще успея“, откровена е Алексана. 
Тя намира време и за учене, и за 
спорт, и за музика, и за приятели, 
които я правят щастлива.

По пистата на 
атлетиката и живота
Алексана Петкова научава, че зад всеки успех стоят 
много труд, постоянство и поне едно разочарование

В Международния ден 
на жената усмихнати бяха 
не само дамите, но и цели-
ят колектив на СУ „Хрис-
то Ботев“ – Нова Загора. 
Поводът е творчеството 
на Митьо Маринов – учи-
тел по изобразително из-
куство, който добави към 
фоайето на нашето учили-
ще още една своя творба 
– образа на св. Мина, по-
кровител на семейството. 

Това е третата картина, 
която от днес нататък ще 
стои редом до светите 
братя Кирил и Методий 
(2017 г.) и Сикстинската 
мадона (2020 г.). 

Изкуството винаги е 
обединявало колектива 
ни. Доказателство за това 
е и училищният театър 
„Минко Балкански“, свър-
зан с безброй културни из-
яви и красиви изпълнения 

на наши ученици.
Минигалерията във 

фоайето притежава по-
тенциала да се превър-
не в същинска галерия, 
предвид златните ръце на 
нашия колега. Учителят  
художник с неподправе-
на скромност представи 
творбата си и обеща, че 
ще продължи да оцветява 
ежедневието ни в ярки 
цветове. Гости на събити-

ето бяха Галя Захариева 
– депутат в 44. народно 
събрание, която започва 
своя трудов път от нашето 
училище, Георги Николов 
– председател на насто-
ятелството на читалище 
„Д. П. Сивков – 1870“ 
и Динко Генов – местен 
бизнесмен и спомощест-
вовател, които поздравиха 
художника.

Цели 160 г. СУ „Христо 

Ботев“ върви напред с 
труд, постоянство, профе-
сионализъм и разбира се 
– с изкуство. Причините 
за гордост и усмивки са 
много. Нека от днес ната-
тък св. Мина закриля учи-
лищното ни семейство. 
Изкуството ни сплотява и 
оставя следа във вечност-
та с вдъхновение...

Бойка Няголова, 
директор

Алексана се надява да достигне успехите на своя пример  
в атлетиката – Ивет Лалова 
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Б
ележити български физици“ е тема-
та, по която писаха есета ученици 
и студенти от цялата страна през 
2020 г. Националният конкурс се 
организира от Съюза на физиците 
в България и фондация „Еврика“.  
В него се включиха над 100 участни-
ци – ученици от 26 основни и средни 

училища, една обсерватория, както 
и студенти от четири университета. 

Есетата са оценени от жури и са 
представени на Младежката научна 
сесия в рамките на 48. национална 
конференция по физика.

Медиен партньор на форума е 
Национално издателство „Аз-буки“.

ТВОРЧЕСТВО

Стела Рускова – IX клас, II място
СУ „Емилиян Станев“ – Велико Търново

Научен ръководител – Веселка Недкова

Теди Велкова – XII клас, II място
Профилирана гимназия „Пейо К. Яворов“ – Петрич

Научен ръководител – д-р Георги Малчев

Бояна Войнова – XI клас, II място
НУКК с лицей за изучаване на италиански език –  

Горна баня
Научен ръководител – Евгения Стойновска

В днешно време, когато е възможно да разберем с 
точност до милиметър къде точно е ударила бомба 
или е паднал самолет, сме длъжни да знаем, че това 
не би било възможно, ако не беше откритието на 
един български учен. 

Уважаван и ценен от света, но забравен и неиз-
вестен за обикновения човек у нас. За света името 
на проф. д-р Кръстьо Кръстев стои редом до това 
на великия учен и откривател сърбина Никола Тесла. 
Това, което нарежда д-р Кръстьо Кръстев до този 
гениален ум, е откриването на електромагнит-
ната пулсация, известна още като „ефектът на 
Кръстев“. Благодарение на откритието на българи-
на става възможно регистрирането на всички видове 
взривове, включително и атомните, независимо къде 
са произведени. И то с абсолютна точност! 

На 6 август 1945 г. атомен взрив опустошава Хи-
рошима. Три дни по-късно същата съдба сполетява 
и Нагасаки. През 1949 г. Съветският съюз извършва 
опит с ядрено оръжие. Постепенно към ядрените 
държави се включват Франция, Англия и Китай. 
В безлюдните райони на планетата се извършват 
стотици опити с атомно оръжие. В първите години 
на студената война САЩ настояват за инспекции 
на място при съмнение за проведен ядрен опит, 
докато Съветският съюз отказва под предлог, че 
с инспекциите се цели преди всичко прикрит шпи-
онаж... Ядрената лудост обхваща все по голяма 
част от света и изглежда нищо не може да спре 
унищожаването на човечеството… 

Докато в един момент на Женевската конферен-
ция през 1959 г. САЩ не оповестяват, че разполагат 
с надеждна система за регистриране на всеки ядрен 
опит в атмосферата, където и да е извършен той, и 
двете свръхдържави – САЩ и Съветският съюз, се 
споразумяват за мораториум върху изпитанията. 
По-късно се подписва договор за неразпростра-
нение на ядреното оръжие и за преустановяване 
на всякакви опити след 1996 г., с което се създава 
юридическа бариера срещу експериментите в тази 
област. В основата на изградената в Съединените 

щати стабилна система за контрол стои физич-
ният феномен електромагнитна пулсация. Дълги 
години върху това откритие и името на неговия 
автор стои гриф „Строго секретно“. Едва през 
1962 г. за първи път в американския печат се поя-
вява официална информация за „изключителната 
роля, която това откритие има за сигурността 
на САЩ и за световния мир“. Тогава се съобщава 
и името на неговия автор – българина проф. д-р 
Кръстьо Кръстев, блестящ учен и изобретател, 
емигрирал след войната в Америка. „Първият 
международен договор за забрана на опитите с 
ядрени оръжия в атмосферата, в Космоса и под 
водата би бил невъзможен без откритието на д-р 
Кръстьо Кръстев“ – тази констатация може да 
се прочете в западната преса от средата на ХХ в. 

Човекът, който успя да постави все пак някаква 
спирачка в ядрената надпревара, проф. д-р Кръс-
тьо Кръстев, е роден на 12 юли 1900 г. в Силистра. 
Гимназиалното си образование завършва в София, 
след което следва минно инженерство в Германия и 
последователно защитава три доктората. В начало-
то на 30-те години става директор на българските 
железници и пощи, а по-късно става и професор по 
физика, технология и химия на мощните експлозиви 
във Военната академия.  

12 август 1932 г. се оказва съдбоносен за по-ната-
тъшния професионален път на професора. На този 
ден, като сътрудник на Артилерийската лаборато-
рия, по време на експериментална стрелба с тежко 
оръдие той забелязва, че контролно-измервателните 
уреди показват необяснимо явление, с чието изслед-
ване се заема веднага и стига до заключението, че 
при взривната реакция се отделят електромагнитни 
вълни. Така открива и четвъртият ефект – след 
разрушителния, светлинния и звуковия: електромаг-
нитните вълни се разпространяват със скоростта 
на светлината, тъй като са продукт от разруши-
телните резултати на равнище молекула при взрива, 
затова те се появяват на енергийно равнище на мо-
лекулите. Кръстев нарекъл новооткритото явление 
„електромагнитна пулсация“. Тъй като различните 
експлозиви имат различни скорости на реакция, то 
всяко взривно вещество притежава своя неповтори-
ма електромагнитна характеристика

Да се издигнеш в научните 
среди, никога не е било лесна за-
дача. Това става с много усилия, 
дори и днес. Но да си жена и да 
успееш в българската наука, е 
истинско постижение. Малко 
са тези от тях, които са из-
раснали в област, считана и до 
ден-днешен за мъжко призвание. 
Но както казват хората, „има 
ли желание, има и начин“… 
Жената, намерила начин да 
развие своя интелект и да се 
докаже в българската физика, 
е Антония Шиварова. Някои от 
нейните студенти заслужено я 
определят като „Плазмената 
дама на България“. Тя е про-
фесор, доктор на физическите 
науки и международно признат 
експерт по физика на плазмата 
и газовия разряд. Можем да я 
причислим към бележитите 
български физици със световни 
научни постижения и награди.

Антония Шиварова е родена 
на 2.05.1947 г. в  Стара Загора. 

Завършва физика – производ-
ствен профил, специалност 
„Радиофизика и електроника“, 
във Физическия факултет на 
Софийския университет „Св. 
Климент Охридски“. През 1976 
г. защитава бившата вече сте-
пен „кандидат на науките“, 
а през 1999 г. придобива обра-
зователната и научна степен 
„доктор“ по физически науки. 
В продължение на две години 
(1984 – 1985) специализира в 
Университета в Бохум, Герма-
ния, като Хумболтов стипенди-
ант. Година по-късно е избрана 
за доцент, а през 2000 г. – за 
професор. От 2007 г. е ръководи 
на Катедрата по радиофизика 
и електроника на Физическия 
факултет на нашата Алма 
матер. Водила е лекции по 18 
университетски курса. Била е 
ръководител на над 40 дипло-
манти и на 18 успешно защити-
ли докторанти. По нейна ини-
циатива Факултетът създава 

специалността „Комуникации 
и физична електроника“.

Теоретичните и експеримен-
тални научни интереси на проф. 
Шиварова са в областта на 
вълновите процеси в ограниче-
на плазма и газовите разряди, 
създавани във вълнови полета. 
Предмет на изследванията ѝ са 
високочестотни и микровълнови 
разряди, вълни и неустойчивости 
в газоразрядна плазма, нелинейни 
вълнови взаимодействия и нели-
нейни вълни в ограничена плазма. 
Втората област на научните ѝ 
интереси е нелинейната оптика. 
Тя изучава и анализира нелиней-
ните вълнови процеси в различни 
оптични вълноводи.

Проф. д.ф.н. Антония Ши-
варова е автор на над 200 
научни статии. За цялост-
ната си дейност през 2001 г. 
проф. Шиварова е удостоена 
с Почетен знак (първа степен) 
на Софийския университет. 
В чест на научните ѝ заслуги 
лаборатория А06 на катедра 
„Радиофизика и електроника“ 
към Физическия факултет носи 
нейното име.

Найден Геров е сред най-
ярките възрожденски лично-
сти с неоценим принос към 
развитието на българския 
език и литературата, фол-
клористиката, училищното 
дело, дипломацията. Той е 
известен с много „първи“ 
неща – мащабния тълковен 
речник на българския език, съз-
даването на едно от първите 
класни училища, въвеждане 
честването на празника на 
Кирил и Методий, работата 
му като пръв руски вицеконсул 
в Пловдив. Сред богатата 
му енциклопедична дейност 
често остава незабелязан 
приносът му към обучението 
по физика – написването на 
първия български учебник 
по физика и един от двата 
авторски учебника от ХІХ в.

Когато пише учебника, 
Найден Геров е едва 24 – 25-го-
дишен. Учил е в родната Коп-
ривщица в килийното училище 
на баща си – Геро Добрович-
Мушек, възпят от Каравелов 
като Хаджи Генчо от „Бълга-
ри от старо време“, в гръцко 
училище в Пловдив, после пак 
в Копривщица при Неофит 
Рилски, след това в Одеса – в 
Ришельовския лицей, където 
по онова време се обучават ре-
дица български възрожденци. 
През 1845 г. Геров се връща в 
Копривщица и създава едно от 
първите двукласни училища в 
страната, със строга учебна 
програма и преподаване на 
български език. 

Найден Геров приема от-
говорно ролята си на един 
от създателите на новата 
образователна система у 
нас. Макар и да не е получил 
специализирано образование 
по физика, той се заема да 
запълни една съществена 
липса, като създаде ръковод-

ство за учене и преподаване на 
физика.  През 1849 г. в Белград 
излиза „Извод от физиката“, 
първа част, с автор Найден 
Геров и издател Петър Ла-
заревич. 

Структурата на учебника 
е много актуална. Първата 
глава – „Тяжест“, се занима-
ва със силата на тежестта 
и свързаните понятия тегло, 
равновесие на телата, измер-
ване на теглото, движения на 
течности и газове. Втората 
глава – „Притяжение час-
тично“, разглежда силите 
на сцепление, еластичност, 
мокрене на твърди тела. 
Третата глава – „За гласа и 
акустиката“, обсъжда по-
нятията звук, сила и височина 
на звука, шум, излъчване на 
звук от струни и мембрани, 
отражение на звука. 

Подходът на Найден Геров 
в „Извод от физиката“ се 
основава на наблюдението и 
опита. Според него „Явлени-
ята си стават непрестанно и 
без нас…“, но за да ги изучим и 
разберем  е необходим научен 
експеримент,  „…обаче някой 
път ние не можем така прос-
то само с едно наблюдение 
да познаем каква е причина-
та, поради която явленията 
стават. Тогава ние правим да 
стават тези явления по наша 
воля в малък прост вид, та да 
ги разгледаме от всички стра-
ни във всякакви случаи и така 
намираме след много пъти ис-
тинската им причина. Такава 
работа ние наричаме опит“. 
Това е новаторски подход за 
времето си – в условията на 
едва зараждащо се българско 
светско образование. 

*Заглавията са на редакци-
ята. Есетата се публикуват 
със съкращения

„Ефектът на Кръстев“ отложи 
края на света*

Плазмената дама на България

Найден Геров  
и първият учебник  
по физика у нас*

Найден Геров
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Уважаеми читатели,
Поради големия интерес към в. „Аз-буки“ ви предоставяме 
възможност да закупите неговите броеве и от следните места: 

СОФИЯ: Национален природонаучен музей, бул. „Цар Освободител” 1 
(понеделник — неделя от 10,00 до 18,00 ч.); подлез „Плиска“. 
ПЛОВДИВ: Основно училище „Алеко Константинов” (библиотеката), 
ул. „Божидар Здравков” 3а, тел.: 032/62 56 73.

Абонирайте се  
В РЕДАКЦИЯТА  
с отстъпка

Контакти: София 1113, 
бул. „Цариградско шосе“ № 125, бл. 5,

тел.: 02/425 0470; 
azbuki@mon.bg

АБОНАМЕНТ

2021

3% от цената –
при ТРИ 

и повече издания

5% от цената –
при ПЕТ 

и повече издания

15% от цената –
за ПЪЛЕН комплект 

от изданията

www.azbuki.bg
www.azbuki.eu

 Изданията на „Аз-буки“ Цена  
за година

Вестник „Аз-буки“ 78 лв.

Научно списание  
„Български език и литература“ 39 лв.

Научно списание „История“ 39 лв.

Научно списание  
„Математика и информатика“ 39 лв.

Научно списание „Педагогика“ 87 лв.

Научно списание  
„Професионално образование“ 50 лв.

Научно списание  
„Стратегии на образователната  

и научната политика“
53 лв.

Научно списание „Философия“ 30 лв.

Научно списание  
„Обучение по природни науки  

и върхови технологии
53 лв.

Научно списание  
„Чуждоезиково обучение“ 39 лв.

ъс 124 000 км/ч ще премине край Земята най-
големият астероид за тази година, съобщава 
НАСА. Той ще се приближи до нашата планета 
на около 2 млн. км на 21 март. Няма опасност 
от сблъсък, но това разминаване ще даде на ас-
трономите рядката възможност да разгледат 
астероида отблизо.

Той е наречен 2001 FO32 и е с диаметър около 
914 метра. Обектът ще премине край Земята 
доста по-бързо от повечето астероиди, с кои-
то се срещаме. „Няма риск от сблъсък. Дори 
когато е най-близо, астероидът ще се намира 
на разстояние, 5,25 пъти по-голямо от това 
между Земята и Луната“, казват от НАСА. 
Дистанцията все пак е достатъчно близка, за 
да бъде класифициран астероидът като „по-
тенциално опасен“. 

Обектът 2001 FO32 е открит преди 20 годи-
ни и оттогава специалистите следят траек-
торията му. „В действителност знаем малко 
за този астероид и близкото му преминаване 
ще ни даде възможност да научим повече за 
него, за размера и състава му“, казва Ланс Бе-
нър от Центъра за изследване на близкоземни 
обекти на НАСА.

Агенцията заяви, че повече от 95% от пре-
минаващите в близост до Земята астероиди с 
размер като 2001 FO32 и по-големи са катало-
гизирани и нито един от тях няма шанс да уда-
ри планетата ни през следващите 100 години.

С

рез изминалата година ин-
вестициите в индустрията 
на изкуствен интелект (ИИ) 
са нараснали с 40%. Китай 
изпревари САЩ в научни пуб-
ликации за изкуствения инте-
лект. Програмите са по-малко 
склонни да грешат. Хората 
са по-склонни да обсъждат 
етичните въпроси на тех-
нологиите. Това са част от 
изводите в годишния доклад 
на Станфордския универси-
тет Artificial Intelligence Index 
Report 2021 (AI Index) за със-
тоянието на индустрията на 
ИИ и неговото въздействие 
върху глобалната икономика 

и обществото.
Този доклад измерва глобал-

ния технологичен напредък. 
Миналата година обемът на 
глобалните инвестиции в 
технологии възлиза на 67,9 
млрд. долара. Общото заклю-
чение на изследователите е: 
ИИ стана по-силен, по-повсе-
местен и по-влиятелен. 

Китай изпревари най-близ-
ките си съперници – САЩ 
и Европейския съюз, както 
по общия брой публикации в 
научни списания, така и по 
броя на рецензираните пуб-
ликации. Китай представлява 
22,4% от общия брой научни 

статии (за ЕС – 16,4%, за 
САЩ – 14,6%), а по рецен-
зирани публикации – 18%  
(САЩ – 12,3%, ЕС – 8,6%).

Но САЩ продължават да 
водят в обема на научните 
изследвания, подготвени съв-
местно от научни институ-
ции и технологични компании, 
и съответно в оживяването 
на идеи. В резултат на това 
Съединените щати и Китай 
са допринесли приблизител-
но еднакво за развитието 
на изкуствения интелект, 
ако бъдат анализирани по 
различни параметри, каза 
Джак Кларк – съпредседател 

на AI Index.
Изследванията на ИИ за 

създаване на лекарства, вклю-
чително тези, използвани за 
лечение на заразени с COVID, 
на ваксини, технологии за бор-
ба с рака и други фармацев-
тични и медицински продук- 
ти получиха най-голям обем 
частни инвестиции през 2020 г.  
– над 13,8 млрд. долара. Това е 
4,5 пъти повече, отколкото 
през 2019 г. Те са последвани 
в списъка от разработчици на 
самоуправляващи се превозни 
средства (4,5 млрд. долара) и 
образователни продукти с ИИ 
(4,1 млрд. долара).

П

У
стройство на 2000 години, на-
ричано най-старият „компю-
тър“ в света, е пресъздадено 
от учени, докато се опитват 
да разберат как работи.

Механизмът Антикитера 
обърква експертите. Той е 
открит в Гърция през 1901 г. 
Смята се, че е потънал при ко-
рабокрушение през римската 
епоха. Според специалистите 
ръчно захранваното древно- 
гръцко устройство е било 
използвано за предсказване на 
затъмнения и други астроно-
мически събития.

Оцелели са само 82 фраг-
мента, което е около една 
трета от „компютъра“. 
Затова учените трябва-
ло да съберат парчета-
та и да получат пълната 
картина – как изглежда и 
работи, като използват 
рентгенови данни и древно- 
гръцки математически ме-
тод. Задната част на меха-
низма е изяснена от по-ранни 
проучвания, но естеството 
на сложната му зъбна сис-
тема отпред остава загадка.

Учени от Университетския 
колеж в Лондон вярват, че 
най-накрая са решили пъзела, 

използвайки 3D компютърно 
моделиране. Те са пресъздали 
целия преден панел и сега се 
надяват да изградят пълно 
копие на Антикитера, използ-
вайки съвременни материали.

Статия, публикувана в 
Scientific Reports, разкри нов 
дисплей на зъбната система, 
който показа нейните фини 
детайли и сложни части. „Слън-
цето, Луната и планетите са 
показани във впечатляваща 
обиколка на древногръцкия 
блясък – каза проф. Тони Фрий. 
– Нашият е първият модел, 
който отговаря на всички 
веществени доказателства 
и съответства на описанията 
в научните надписи, гравирани 
върху самия механизъм“, доба-
вя той.

Механизмът е описан като 
астрономически калкулатор 
и като първия аналогов ком-
пютър в света. Изработен е 
от бронз и включва десетки 
зъбни колела. Отзад съдържа 
описание на Космоса, кое-
то показва движението на 
петте планети, които са 
били известни по времето, 
когато устройството е било 
създадено.

Разминаваме 
се с най-едрия 
астероид

Загадките на най-
стария „компютър“

Изкуственият интелект  
е станал по-точен
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от текстовете, публикувани в списанията 
на Национално издателство

Избрано

Министерство  
на образованието и науката

Национално издателство 
за образование и наука

18 – 24 март 2021 г.

www.azbuki.bg

1/1

1/2

1/2

1/4
1/4 1/81/8 Каре

Размер Черно-бяло +1 цвят Пълноцветно

1/1 страница – 256 мм/388 мм 780,00 лв. 900,00 лв. 985,00 лв.

1/2 страница – 256 мм/194 мм
                 – 125 мм/388 мм

410,00 лв.
410,00 лв.

460,00 лв.
460,00 лв.

510,00 лв.
510,00 лв.

1/4 страница – 256 мм/97 мм
                – 125 мм/194 мм

230,00 лв.
230,00 лв.

258,00 лв. 
258,00 лв.

270,00 лв.
270,00 лв.

1/8 страница – 125 мм/97 мм
                –  83 мм/147 мм

115,00 лв.
115,00 лв.

129,00 лв.
129,00 лв.

135,00 лв.
135,00 лв.

           каре (83 мм х 50 мм) 30,00 лв. 43,00 лв. 45,00 лв.

1. Стандартни карета на вътрешна страница:

Цена за първа 
страница:  
4 лв. на кв. см

Цена за последна 
страница:  
2 лв. на кв. см

Вестник „Аз-буки“

2. Влагане на стандартни вложки с тегло до 20 гр. – 80 лв. за 1000 бр.
3. Влагане на нестандартни вложки – по договаряне.

Рекламна тарифа  
на Национално издателство за образование и наука „Аз-буки“

София 1113,  бул. „Цариградско шосе“ № 125, бл. 5, тел.: 02/420-04-70, 02/420-04-71; azbuki@mon.bg; www.azbuki.bg

Научно-методическите списания на издателство „Аз-буки“
1. Цена за вътрешна страница (в левове)

Размер Черно-бяло +1 цвят Пълноцветно

1/1 страница 90 лв. 130 лв. 180 лв.

1/2 страница 50 лв. 70 лв. 90 лв.

1/4 страница 30 лв. 45 лв. 70 лв.

2. Цена за реклама на втора корица: цена за вътрешна страница + 60% оскъпяване
3. Цена за реклама на трета корица: цена за вътрешна страница + 40% оскъпяване
4. Цена за реклама на четвърта корица: цена за вътрешна страница + 100% оскъпяване
5. Размер на една печатна страница в списанията на НИОН „Аз-буки”:

a. Обрязан формат:  167 мм х 233 мм b. Необрязан формат: 171 мм х 240 мм
6. Влагане на вложки – по договаряне.

Забележка: 
Всички посочени цени са без ДДС.
Отстъпки при брой и обем публикации или комбинирана реклама  
в няколко издания на издателство „Аз-буки“ – по договаряне.
Тарифата е в сила от 1 август 2016 г.
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Заглавието е на редакцията

Откъс „Релацията стратегическо 
управление – (само)оценка – атестиране  

в училищните организации“

Румяна Гьорева
Югозападен университет „Неофит Рилски“

Съвременното общество се характеризира с динами-
ка, непредвидимост и глобално развитие, което неминуемо 
се отразява на образователната сфера и институциите 
от предучилищното и училищното образование, които са 
призвани да отговарят на съвременните потребности за 
формиране на активни, отговорни, знаещи и можещи мла-
ди хора, които защитават и развиват демократичните 
ценности и проявяват активна гражданска позиция. 

В този контекст и в унисон с изпълнение на една от 
основните цели на образованието – осигуряване и развива-
не качеството на образование, институциите планират и 
реализират разнообразие от дейности, мерки и механизми 
за ефективен образователен процес и постигане на качест-
вени резултати чрез сътрудничество в организацията и 
със заинтересованите страни, осигуряване на позитивна 
и подкрепяща личностното развитие на децата и ученици-
те среда, непрекъснато надграждане на професионални и 
личностни компетентности в колективите и осигуряване 
на обратна връзка за оценка на постигнатото. 

Тези нелеки задачи за училищната институция са 
особено важни в условията на децентрализация и авто-
номия. Внимателното планиране с отчитане на силни 
страни във функционалната характеристика на орга-
низацията, определяне на дейности, които се нуждаят 
от подобрение, при взимане под внимание на специфич-
ните особености на външната и вътрешната среда на 
институцията в даден момент, както и възможностите 
и заплахите, които съществуват за институцията, са 
от решаващо значение за по-нататъшното й развитие. 
Този вид планиране се свързва с постигане на визията и 
мисията на организацията (стратегическо планиране). 
Следващите стъпки са изпълнение на стратегическите 
планове и осъществяване на мониторинг на постигнато-
то с оглед вземане на решения за бъдещи стратегически 

Съдържание  
на сп. „Педагогика“,  
кн. 8/2020: 
ИЗСЛЕДОВАТЕЛСКИ 
ПРОНИКНОВЕНИЯ

Релацията стратегическо управ- 
ление – (само)оценка – атестира-
не в училищните организации / 
Румяна Гьорева

Предизвикателства пред гло-
балния свят и поглед към бъде-
щето на образованието / Боряна 
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Where c is the speed of sound, S and L are the cross section and the length of the neck 
respectively, and V is the volume of the cavity. With this model we can make the following obser-
vations:

1.The shape has to be spherical with a clearly-defined neck.
2. The cavity is functionally described with just 3 parameters – Volume, Length of neck and 

Area of the open end. This entails a very big variation in the plausible shape, when describing a 
particular SR (Solid of Revolution).

3.3.2 Experimental Correction
Throughout the experiments a certain trend can be seen. By just using the Helmholtz model 

(1) the theoretically predicted frequencies are a lot higher than the recorded values. It is estimated 
that a correction is necessary. The conventional definition of the neck is the cylinder on the top 
of the volume. From our experiments this proved to be a fairly inaccurate estimation. The newly 
defined value can be empirically deduced from the following functional relations:

This can be then tested by changing the apparent volume of the cavity with some value of

After an empirical examination a claim can be made of the physical background for such a 
difference in  – The air volume is active in L equal to the distance between the open end and 

the widest point of the SR. Fig (4) shows a table with some of the corrected values.

Пълния текст четете в „Химия. Природните науки в образованието“, кн. 5/2020 г.
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планове (включително приоритети, цели, дори промя-
на в мисията и визията). Същата последователност 
се спазва и при управлението на оперативно ниво, но 
целите на двата вида управление са различни. Докато 
стратегическото управление се грижи за постигане ви-
зията на организацията, то оперативното управление 
подпомага стратегическото и фокусът на дейностите 
и мониторингът на изпълнението им са насочени към 
протичащите процеси при обучението, възпитанието 
и социализацията на децата и учениците и техните 
крайни резултати, осигуряването на подходяща среда 
и ресурси.

Съществена роля в развитието на организацията 
играят непрекъснатият мониторинг на процесите, дей-
ностите и технологиите и проследяването на постигна-
тите резултати, особено в автономните организации, 
тъй като отговорността по осигуряване на качество на 
образованието е на директора, като орган, който орга-
низира, координира, ръководи и контролира цялостната 
дейност и институцията. Предстои усъвършенстване 
на системата за управление на качеството, основана на 
анализ, планиране и изпълнение на дейности за осигурява-
не на качествено образование и непрекъснато проследя-
ване и оценяване на постигнатото (самооценяване). Към 
настоящия момент Наредба № 16 от 8 декември 2016  г. 
за управлението на качеството в институциите, коя-
то регламентира държавния образователен стандарт за 
управлението на качеството в институциите, е отме-
нена. Необходимо е приемането на нов държавен образо-
вателен стандарт, тъй като автономните институции 
би следвало освен да планират дългосрочно своето разви-
тие, също така и да развиват системата на вътрешни 
одити за проследяване напредъка на оперативно ниво и 
непрекъснато да анализират и оценяват ефективност-
та на протичащите процеси в училищната организация 
и постигнатите резултати. Въпреки че самооценяване-
то все още не е нормативно регламентирано, това не е 
пречка образователните институции да развиват собст-
вени системи за управление на качеството, да създават 
партньорства за обмяна на идеи за осъществяването му, 
да разработват и апробират модели за самооценка. От 
учебната 2019/2020 година обаче e въведено независимо 
външно експертно оценяване на осигуреното качество на 
образованието в училищата и детските градини (по реда 
на държавния образователен стандарт за инспектиране 
– Наредба № 15 от 8 декември 2016 г. за инспектирането 
на детските градини и училищата), както и атестиране 
на директорите, учителите и останалите педагогически 
специалисти, което също е оценяване, но се осъщест-
вява вътре в организацията и цели проследяване съот-
ветствието на дейността на учителите, директорите 
и другите педагогически специалисти с професионалния 
им профил, с изискванията за изпълнение на длъжност-
та със стратегията за развитие на институцията (по 
реда на Наредба № 15 от 22.07.2019 г. за статута и про-
фесионалното развитие на учителите, директорите и 
другите педагогически специалисти).

В този контекст, три фактора имат определящо 
значение за развитие и ефективност на организацията 
– стратегическо управление, самооценяване и осъщест-
вяване на външна независима оценка, както и атести-
рането на педагогическите специалисти. Те са взаимос-
вързани и чрез своите вътрешни връзки, зависимости и 
причинно-следствени връзки подпомагат бъдещото раз-
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Following from the aforementioned transformations we can then deduce the resulting 
sound-pressure spectrum level from (19) by using the definition for dB representation:

Which in turn for our theoretical basis can be adapted simply as:

The aforementioned transformations are applied to the signal to acquire the training data 
for the machine learning solutions. Due to the required vectorization of the given data points, a 
few manual transformations are done in order to have the necessary format. For example, phys-
ically the most adequate representation of the data in relation to the fundamental frequency 

would deem . The problem is that this transformation would make the maximum value 

of  and the rest of the values of without a particular limit. For this reason, 

the best way is to scale down the spectrum to one that is represented by values of  
This is done by formulating the new  in the following way:

This in turn will allow for the analysis in section “Parameter Correlation” with parameter a.

3.3 Existing Models
There are several existing models describing the acoustic properties of the oscillating air with-

in a cavity, based on its form. The problem is that despite the accurate results in their functional 
range, they are still highly limited in their predictive power for the whole spectrum.  This section 
is split into two parts dedicated respectively to each model and focuses on finding the border cases 
and their reason for emergence. Particular corrections to the definitions of the parameters are ap-
plied – a thorough explanation is present in the subsection “Experimental correction”. Each of the 
models is used for the description of a particular phenomenon. For clarity purposes at the point of 
application the reasoning behind it is cleared.

The described models are:
3.3.1 Helmholtz Resonance 
The original experiment is carried out with a specifically created object that is spherical 

and has a great relative difference between the radius of the cross section of the open end and the 
widest part, as seen from (Fig.4). This allows for modelling the movement of the air as a separate 
oscillation of a mass (m), where the rest of the volume acts as a spring. The speed with which the 
process happens is high, which then allows us to assume that the process is adiabatic (the system 
is thermally insulated):

Fig. 4. Air Oscillaton
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витие на институциите, предоставянето на качествени образователни услуги и резултати, 
свързани с постигане на национални, регионални, местни и институционални цели. 

Регламентирани изисквания за разработване и изпълнение на стратегии в училищни-
те организации се пораждат през 2003 г. с изменение на Правилника за прилагане на Закона 
за народната просвета (ДВ. бр. 33 от 11 април 2003 г.). Правилникът задължава Педагогиче-
ския съвет на училището да приема стратегия за развитие на училището, която се акту-
ализира всяка година (чл. 150, ал. 1, т. 1 от Правилника за прилагане на Закона за народната 
просвета). Според новите нормативни изисквания училищните организации също трябва 
да имат стратегия за развитие за период от четири години, с приложени към нея план за 
действие и финансиране, която се приема от Педагогическия съвет (чл. 263, ал. 1, т. 1 от 
Закона за предучилищното и училищното образование).

Стратегическото планиране и управление по своята същност представляват вид 
предприемаческа и творческа дейност, която цели иновиране и развитие на институцията 
в различни аспекти на дейността й, консолидиране на основни стратегически цели и поли-
тики и поставянето им във взаимна връзка. Ако се разгледа качеството на образование като 
съвкупност от различни аспекти и процеси на дейността на организацията (преподаване 
и учене, учебна среда, мениджмънт на организацията, квалификация и професионално разви-
тие на директорите, учителите и другите педагогически специалисти, вътрешни и външни 
партньорски отношения и др.), то стратегическото планиране и по-нататъшното упра-
вление чрез общи (приети от колектива) и универсални за всяка институция визия, мисия и 
цели са пряко зависими от тези компоненти. 

Хенри Минцберг определя стратегическото планиране като част от стратегическо-
то управление, при което се формулира стратегия (представляваща връзката между анализ 
на организацията и средата, в която функционира и която дава посоката й на развитие), 
вземане на решения относно използване на ресурсите за изпълнението на целите в страте-
гията и разработване на механизми за контрол (Mintzberg, 1996). Стратегията, както пише 
Игор Ансоф, е сложен и потенциално мощен инструмент, с който съвременната организация 
може да издържи на променящите се условия. Мненията на авторите по проблемите на 
стратегическото управление – Доралийски (2008), Георгиева (2015), Иванов (2014), Христов 
(2003), Ансоф (1989), Taylor (1911), Harrison (2003),  Smith et al. (1991), Digman (1990) и много 
други, съдържат  близки съдържателни характеристики за същността му и могат да се 
обобщят в няколко основни аспекта:

– процес на предвиждане на бъдещето и поставяне на стратегически цели;
– приспособяване на организацията към измененията на външната среда;
– комплексно управление за усъвършенстване на дейността и организационната кул-

тура с поглед към бъдещето (вкл. формулиране на мисия и визия);
– процес на анализ и осигуряване на ресурсно и дейностно конкурентно предимство.
Иновативните промени в образователната сфера и значителната степен на авто-

номия на институциите определят необходимостта от разработването и прилагането на 
стратегия, която едновременно е инструмент за управление (важен и необходим за опреде-
ляне на посоката за развитие на организацията), оценка на възможно най-добрия потенциал 
за успех, възможните действия за оптимално разпределение на ресурсите, за създаване на 
уникалност на организацията и на подходящ имидж в обществото.  В унисон с демократич-
ните ценности и участието на всички заинтересовани страни в управлението на училището 
или детската градина нормативната база регламентира участниците в разработването, 
одобрението и приемането на стратегии, което още веднъж подчертава тяхната значи-
мост за развитието на организацията. Стратегията за развитие на детската градина или 
училището се разработва в училищния колектив (правото на лицата, заемащи длъжности 
„учител“ и „учител в група за целодневна организация на учебния ден“, както и на педагогиче-
ските специалисти с присъдени втора или първа степен на професионална квалификация за 
участие в разработването на стратегията, е регламентирано в държавния образователен 
стандарт за статута и професионалното развитие на учителите, директорите и другите 
педагогически специалисти), а Общественият съвет (орган, който се сформира във всяка 
детска градина и всяко училище за подпомагане на развитието им и за граждански контрол 
на управлението им – чл. 265 и чл. 269, ал. 1, т. 1 от Закона за предучилищното и училищното 
образование) одобрява стратегията и приема ежегоден отчет на директора за изпълнение-
то й. Педагогическият съвет, като специализиран орган за разглеждане и решаване на основ-
ни педагогически въпроси в институциите от системата на предучилищното и училищното 
образование, приема стратегията за развитие на училището за следващите 4 години с при-
ложени към нея план за действие и финансиране (чл. 262, ал. 1 и чл. 263, ал. 1, т. 1 от Закона 
за предучилищното и училищното образование). Общественият съвет има правомощия да не 
одобри стратегията за развитие на институцията (или ежегодния отчет за изпълнението 
й) и да ги върне за преразглеждане и повторно гласуване от Педагогическия съвет (чл. 269, ал. 
2 от Закона за предучилищното и училищното образование). Следващата стъпка е повторно 

We can redefine the energy definition (3) in relation to the given time series:

The aforementioned relation (11) is equal to the sum of the square of its FT (Fourier Trans-
form) as follows from the Parseval’s Theorem:

Where the is the already familiar transform in relation to the time-series (and 
):

Since the integral on the right-hand side of (12) is the energy of the signal, the integrand 
can be interpreted as a density function describing the energy per unit frequency con-

tained in the signal at the frequency f. In light of this, the energy spectral density of a signal x(t) 
is defined as:

The same transformations can be done for the power of the given signal in relation to the 
time series:

And following the same process as for the Energy Spectral Density we can derive the final 
expression:

To put this in the physical context - the equivalent physical signal in relation to the time 
series is that of the sound pressure p(t):

Therefore the spectral density function  is:

Where is the average contribution per unit bandwidth to the mean squared 
acoustic pressure, which in turn gives us the contribution to from a band of frequencies 
between  and 
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разглеждане на стратегията от Педагогическия съвет, но при повторното є разглеждане 
Педагогическият съвет се произнася по мотивите и взема окончателно решение. 

Стратегическото управление е в пряка връзка с оценката на осигуреното качество на 
образованието – подход, който е присъщ на демократичните общности, децентрализацията 
на управлението и предоставяне на автономия на институциите. Очакванията към тях 
са да се самооценяват и анализират качеството на предоставените образователни услуги. 
Нормативната база предвижда и външна оценка, която се осъществява от Националния 
инспекторат по образование – независим орган към Министерския съвет за инспектиране 
на детските градини и училищата и изготвяне на цялостна независима експертна оценка 
на качеството на предоставяното от детската градина или училището образование в оп-
ределен момент от дейността им и определяне на насоките за подобряване (глава петнаде-
сета. Управление на качеството от Закона за предучилищното и училищното образование, 
Правилник за устройството и функциите на Националния инспекторат по образованието, и 
Наредба № 15 от 8 декември 2016 г. за инспектирането на детските градини и училищата). 

Външното оценяване и самооценяването на училищните институции са нови аспекти 
в цялостната организация на образователния и управленския процес, които съставляват 
системата за управление на качеството, дефинирана като непрекъснат процес на организа-
ционно развитие, основан на анализиране, планиране, изпълнение на дейностите, оценяване 
и внасяне на подобрения в работата на детските градини и училищата (чл. 271 от Закона 
за предучилищното и училищното образование). В условията на автономия всяко училище би 
следвало да познава процеса на самооценяване и да го прилага, за да може да се промотира 
по-добре на пазара на труда, да бъде конкурентоспособно, да отговаря на потребностите 
на заинтересованите страни. Сравнителните предимства на вътрешната оценка са свър-
зани с това, че педагогическите специалисти най-добре познават целите в организацията, 
доколко те са постигнати за осигуряване на качествено образование и разполагат с доста-
тъчен времеви ресурс за изследването му. Осъществяването на вътрешни одити и оценки не 
трябва да носи напрежение в колектива, а да предоставя бърза и лесна обратна връзка, да 
активизира наличните вътрешни знания и спомага за усъвършенстването им. Те биха били 
ефективни, ако критериите и показателите са приети от всички в колектива (напр. на общо 
събрание). Вътрешният мониторинг създава прозрачност в управлението на процесите в 
организацията. Позволява по-ефективно събиране, обобщаване и анализ на потока от инфор-
мация и концентриране върху проблемите. Съдейства за подобряване на екипната работа 
в колектива и въвличането му като сътрудник в изпълнението на училищните политики. 
Вътрешният мониторинг е съвременен инструмент на учещото се училище, вид иновация 
за оценяване на процесите и резултатите и споделяне на опит. Чрез външния мониторинг 
и оценка се засилват независимостта, обективността и прозрачността на процеса. Него-
вите сравнителни предимства се състоят в това, че в някои случаи добрите политики и 
практики в училище се приемат като даденост, а не се документират и споделят с колеги 
или представители на други контактни групи; обикновено училищата изключват от само-
оценката аспектите, които им носят негативи, не виждат дефицитите или не желаят да 
ги покажат открито, тъй като се намират в конкуренция с други училища и се страхуват 
за „клиентите“ си; обществото (и в частност родителите) имат право да получат обек-
тивна информация колко добре или не толкова добре работи конкретното училище, а не да 
се позовават на традиционния имидж, което то е създало за себе си. Протича под форма на 
инспектиране, а времевият ресурс е ограничен, което може да се определи като недостатък.

Вид апробация на инспектирането описват Йонка Първанова и Росица Симеонова, 
което е вид иновативен модел в практиката на училищното инспектиране. Моделът е 
осъществен в три фази: самооценяване, взаимно оценяване и инспектиране и е наречен „По-
лицентрично инспектиране на мрежа от училища“. Полицентричността авторите виждат 
в различните социални системи, които имат много „центрове“ на вземане на решения, кои-
то са относително независими един от друг (Parvanova & Simeonova, 2017). Независимо от 
вида на оценката (самооценяване, взаимно оценяване, инспектиране или друго), всички те, 
в своята взаимовръзка, са предназначени да създадат и утвърдят устойчива система за 
управление на качеството на образование в сътрудничество (включително с родителите и 
с останалите заинтересовани страни) и постигане на дългосрочни крайни резултати и да 
развият процесите на  децентрализация и автономия в образователните институции.

   
Пълния текст четете в „Педагогика“, кн. 8, 2020 г.

The type of signal that an AFS works with is periodic - the excited air column resonates, which 
fundamentally presupposes a recurrent oscillation (It is important to mention that the different res-
onant modes have). For a periodic signal the following relation is true:

Where N is the minimum integer for which the relation holds and is called a period. We define 
energy of the signal as:

A periodic signal has infinite energy over n = (- ∞, + ∞), but the average power over n = 
(- ∞, + ∞) is finite and equal to the power, calculated over a single period:

Any discrete-time signal can be expressed as a sum of scaled and delayed impulses

When applied to the physical context relation (2) becomes the functional dependence of the 
sound pressure (p) to the moment of time (t):

When we are working with complex systems such as the acoustic properties of SRs, the res-
onant modes of the system become many and hard to theoretically model. Nonetheless from the 
properties of mechanic waves in an ideal gas, we also know that the sound pressure at a given 
time of (t) is equal to the sum of the partial sound pressures from the different resonant modes, so 
relation (5) becomes:

Where every is some acoustic oscillation:

And (7) becomes (9) which clearly fits the formula for DFT (Discrete Fourier Transform) (10):
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Заглавието е на редакцията

Откъс от „Синурнамето на Кричим  
от средата на XV в.“

Дамян Борисов
Пловдивски университет „Паисий Хилендарски“
Филиал „Любен Каравелов“ – Кърджали

През 1954 г. Халил Иналджък публикува оформени 
като монография, посветена на епохата на султан Мех-
мед II, свои изследвания върху наситената с напрегната 
събитийност история на османската държава след пър-
вия кръстоносен поход на антиосманската коалиция, ог-
лавена от Владислав III Ягело и Ян Хуняди (İnalcık, 1954). 
Подробно разгледаните и подложени на критичен обзор 
събития (и участниците в тях) около абдикацията на 
Мурад II, първото възшествие на сина му Мехмед и пос-
ледвалото негово детрониране и втората му интрони-
зация до превземането на Константинопол неизменно 
стават част от всички по-нататъшни изследвания на 
балканското XV столетие. Монографията въвежда в об-
ращение и няколко документа, които авторът е подбрал, 
и чието съдържание, освен чрез приложените факсими-
лета, предава и чрез текст на печатна арабица. Моно-
графията на Халил Иналджък е преведена от турски на 
български език през 2000 г. от Евгений Радушев като пър-
вото историографско съчинение за историята на осман-
ската държава и Балканите, писано от турски автор, а 
преводът на документалните приложения е направен от 
Мария Калицин (İnalcık, 2000). Един от документите оба-
че, представени от Иналджък, липсва в българския пре-
вод, обяснение за което трябва да потърсим несъмнено в 
банален технически пропуск. По причина, че при самото 
му съставяне е наречен така, този документ е предста-
вен от автора като темессюк – един от многобройни-
те термини в османската административна практика, 
означаващи „документ“. Датиран от септември 1451 г., 
на практика той представлява кадийски протокол (без 
да е наречен хюджет) с всички характерни реквизити, 
който удостоверява установяването на границите на 
землището на Кричим, тъй като, както става ясно от 

www.history.azbuki.bg

Списанието се реферира и 
индексира в Web of Science

Главен редактор
Проф. д-р Пламен Митев

E-mail: pdmitev@uni-sofia.bg

Редактор 
Д-р Албена Симова 

0889 88 21 83
 Тел.: 02/425 04 70 
      02/425 04 71

Е-mail: history@azbuki.bg

Съдържание  
на сп. „История“,  
кн. 6/2020
ПОГЛЕД НАД БАЛКАНИТЕ

Принос към културната ис-
тория на Източна Румелия  
(из епистоларното наследство на 
фамилията Богориди) / Русалена 
Пенджекова-Христева

 Комшулукът (културно-исто-
рическото наследство на толе-
рантността и съжителството) /  
Веселин Тепавичаров, Надежда 
Жечкова

Кричим на картата 
на Османската 
империя

is introduced in the system, where the feedback is then 
reinforced for a multi-layered approach. This method entails 
the continuous damping or amplification of the frequencies 
that are respectively foreign or natural to the system. The 
current analysis focuses only on feedback of rank 1 (first-
time response of the system). Future experiments will be 
extensively dedicated on higher-order feedback.

Fig. 1. AFS

3. Background
Section “Background” is focused on the signal anal-

ysis and the existing theoretical models, which in turn are 
reviewed for their respective assumptions and functional 
range.  Novel parameterizations for the description of the 
physical bodies are introduced and evaluated.

3.1 Resonance
A specific section, dedicated to the topic of resonance, 

is required for clearing up the reason behind the phenome-
non and validating the newly introduced experimental setup 
(AFS): A phenomenon of resonance is observed when the 
frequency of a forced vibration approaches the natural fre-
quency of the system  and in the process is amplified. The 
mechanism of occurrence is the transfer of energy between 
two or more different modes. The mechanism of an AFS uti-
lizes this phenomenon in the process of looping the feedback 
from the acoustic system – The continuous damping of the 
foreign frequency to the system, coupled with the amplifi-
cation of the natural resonant modes leads to obtaining a 
clear spectrum of the acoustic properties of a given SR.

3.2 Signal Analysis
In order the audio signal to be processed and used as 

data a few transformations are required. The audio signal is 
recorded in small samples, making the setup a discrete-time 
system (Fig.6). The given data points are obtained from the 
DAQ Setup (Data Acquisition).

Fig. 2. Sample Signal
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съдържанието му, селището (т.е. приходите от него) е 
отстъпено от Мехмед II като мюлк на великия везир 
Чандърлъ Халил паша. Това го превръща в един от срав-
нително ранните съвсем немногобройни от този вид 
документи, свързани с българските земи, и със сигур-
ност в първия, който споменава и контекстуализира 
Кричим и непосредствената му околност в османската 
политическа и социално-икономическа действителност 
(приложение 1).

Преди да се запознаем със синурнамето на Кри-
чим обаче, няколко думи за Халил паша, който е бенефи-
циент на мюлка, и сина му Ибрахим паша, при когото 
този мюлк се превръща във вакъф, финансиращ постро-
ените от него в Истанбул джамия и медресе, както 
неизменно посочват записите в описите му. 

Тюркската фамилия Чандърлъ играе не просто 
важна, а в голяма степен основополагаща роля в ранния 
период от история на османската държава. С произход 
от доосманските мюсюлмански религиозни и политиче-
ски кръгове (улема) в Мала Азия, семейството излъчва 
4-ма велики везири в периода 1380 – 1453 г., като по този 
начин участва пряко както в инициирането на страте-
гически политики в преструктурирането на османска-
та държава през втората половина на XIV в., така и 
в практическата реализация на османската политика 
в по-късен етап, когато тя е почти споделена с динас-
тията функция. 

Първоначално като кадия, впоследствие кадъас-
кер, везир и велик везир (1380 – 1387) – кариерен модел, 
който следват всички нейни представители, на първия 
представител на фамилията Чандърлъ Халил Хайред-
дин паша (Кара Халил паша) османската наративна 
традиция приписва и първите важни стъпки, пред-
приети в посока реорганизация на функционалните 
принципи на османския дотогава бейлик. Tой инициира 
политиката за обявяване на завладените земи за дър-
жавни (мирие), над които върховно разпореждане имал 
фискът чрез новоучредената държавна хазна (бейт-юл 
мал), която трябвало да се оразличи от хазине-и хасса 
(личните приходи на владетеля). На него се приписва 
и съ/авторство на идеята за въвеждане на практи-
ката хумс (пенчик), която се превръща в ресурсна-
та първооснова на еничарския корпус (Neshri, 1984: 75; 
Sadeddin, 2000: 170 – 172). След неговата смърт вели-
кото везирство преминава у сина му Чандърлъзаде Али 
паша (до 1406 г.). Другият син на Кара Халил и брат 
на Али паша, Чандърлъзаде Ибрахим паша, бил велик 
везир при Мурад II (1421 – 1444; 1446 – 1451) в периода 
1421 – 1429 г. След смъртта му неговият син Чандърлъ 
Халил паша, който е и бенефициент на разглеждания 
тук мюлк, заема позицията трети везир, а десетина 
години по-късно (1437 – 1438) – и велик везир, какъвто 
остава до екзекуцията си през 1453 г. (Uzunçarşılı, 1974: 
3 – 15, 29 – 78). Именно при него утвърдилата се вече 
като везирска династия фамилия е в апогея на своето 
политическото влияние. Ползвайки се с безрезервното 
доверие на Мурад II , Халил паша успява да концен-
трира и упражнява огромна власт, което, в крайна 
сметка, води и до конфронтацията му с амбициозния 
Мехмед II (1444 – 1446; 1451 – 1481). Както е извест-
но, конфликтът между двамата започва след първа-
та интронизация на Мехмед, последвала подписването 
на мирния договор в Одрин (юни 1444 г.), който слага 
край на първия кръстоносен поход (1443 г.) начело с 
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Откъс от „Applied Sampling Methodology  
and Analysis of Nonlinear Acoustic Properties  

in Solids of Revolution“

G.I. Ivanov
Sofia High School of Mathematics 

1. Introduction 
The contemporary theoretical modelling fails to account 

for the full spectral range of the acoustic feedback from a tested 
system. Present approximations, such as “Helmholtz Resonance” 
and “Standing Wave Resonance”, are ubiquitously applied, yet 
are not enough to describe emergent acoustic phenomena. The 
methodology of acoustic excitation is crucial for the accurate 
data gathering and minimization of external influences, foreign 
to the acoustic system. All of the aforementioned observations 
are fundamental to the motivations of conducting this research.

2. Experimental Setup
Two methods for data collection are described. The results 

from the systems will be compared in the section “Experimental Re-
sults”, labelled for their respective origin (AS/AFS). In both instances 
the sound is recorded and analysed with the audio editing software 
“Audacity”. For setup one the signal transformations are carried out 
by the software and for AFS – done as described in section “Back-
ground”.

2.1 Airflow System (AS)
An SR (Solid of Revolution) and a stationary microphone 

are positioned with the space between them a constant – 0,5 m. 
This provides consistency in the data, which allows for their si-
multaneous application as a basis for comparison; For minimiz-
ing the fluctuations of the speed of air, the airflow is supplied 
with a hot air gun at a constant setting of 30 C; The basic mech-
anism is that of “Acoustic Excitation”, where the resonant modes 
are respectively excited and produce a descriptive frequency.

2.2 Acoustic Feedback System (AFS)
This method for data acquisition was developed for mini-

mizing external and background noise and focuses on the acous-
tic feedback, given by the system. The SR is positioned above a 
speaker and under a microphone (Fig.1). A sweep signal (Line-
ar-Frequency Chirp) with time-domain function:
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Владислав III Ягело и Ян Хуняди, и абдикацията на Мурад II. Информацията за подготов-
ката на втория поход и политическата динамика около това, застрашаваща османските 
владения в Европа, комбинирана с неопитността на доста младия по това време Мехмед, 
били основанието великият везир да игнорира на практика титулярния суверен и да ини-
циира връщането на баща му, който посреща, както е известно, кръстоносците при Варна 
(10.11.1444 г.). Въпреки отстраняването на тази непосредствена заплаха от западноевро-
пейската антиосманска коалиция, конфликтът между Халил паша и Мехмед II продължил, 
като причина за това била и различната позиция, която двамата имали по отношение 
на Византия. Докато Мехмед смятал, че безусловното утвърждаване на политическата 
супремацията на османската държава (както и неговото собствено) минава задължително 
през превземането на Константинопол, великият везир споделял умерена до въздържана 
позиция по този въпрос, която мотивирал с мнение, че нарушаване на статуквото би съз-
дало опасност от нови антиосмански действия от страна на Европа. В Константинопол, 
както е известно, се намирал и т.нар. Дьозме Орхан, който също претендирал за право 
върху османския престол и в качеството му на конкурент бил използван като политически 
инструмент от страна на Византия срещу евентуална агресивна политика от страна 
на османците. Съвсем никак не е за подценяване обаче и информацията за огромните фи-
нансови активи на пашата, мобилизирани в търговията на Константинопол, които биха 
били поставени пред сериозен риск при евентуално негово превземане. Риск съществувал 
впрочем – и то съвсем реален, както стеклите се, в крайна сметка, събития показват – и 
за собствена му съдба предвид факта, че Мехмед II съвсем открито фаворизирал номен-
клатурите с нетюркски произход (продукт на започналата да функционира резултатно 
т.нар. система кул), които на практика поели управлението на държавата след 1453 г., 
предефинирайки радикално политическия є и финансов елит в продължение на две столетия 
и половина (İnalcık, 2000: 17 – 101).

Тази първа част от конфликта между двамата завършила с детронирането на Мех-
мед II през 1446 г. вследствие еничарски бунт, организиран от великия везир, и повторната 
интронизация на Мурад II. След повторното заемане на престола, както виждаме и от тук 
разглеждания документ, Мехмед II, вероятно все още поради невъзможност или в стремеж 
към консолидация на целия политически ресурс в посока окончателно решение на въпроса с 
Византия, не се освободил веднага от великия си везир. Това станало две години по-късно, 
когато след превземането на Константинопол (29.05.1453 г.), използвайки като претекст 
колебливото поведение в лагера на умерените (лидиран, разбира се, от Халил паша) по време 
на обсадата на града, Мехмед II заповядал екзекуцията му около 40 дни по-късно (юли 1453 
г.) (Uzunçarşılı, 1974: 83). Още при неговото управление обаче се наблюдава в някаква степен 
реабилитация на семейството чрез кариерното израстване на най-малкия от общо шести-
мата синове на Халил паша – Ибрахим, който 14 години (до 1465 г.) е кадия на Одрин, а впо-
следствие и кадъаскер. От 1468 г. е санджакбей на Амасия и като такъв е определен за личен 
възпитател (лала) на принц Байезид. След неговото възшествие през 1481 г. като титулярен 
владетел Ибрахим Челеби, както е назован в документите, е кадъаскер последователно на 
Анадола и Румелия в периода 1483 – 1486 г. През 1486 г. е назначен за трети, а на следващата 
година, като паша, и за втори везир. От август 1498 до август 1499 г., когато умира, е велик 
везир (Uzunçarşılı, 1974: 100 – 104). Инициатор на строежи в Истанбул, Одрин, Бурса, Изник и 
Кастамону (Uzunçarşılı, 1974: 104 – 106; Gökbilgin, 1952: 417 – 423), той е и титуляр на вакъфи, 
учредени за обезпечаване на строежа и текущата им поддръжка, един от които е и Кричим-
ският, както имахме възможност да посочим.  

Ето и документалното му начало:
„Поводът за написването на документа е следният:
От двореца на негово величество султана на исляма и мюсюлманите – нека Бог укрепи 

славата на поддръжниците му и да умножи могъществото му – пристигна заповед, покоря-
ваща целия свят, [в] която [се казва]: 

„Дадох като мюлк на Халил паша – пръв между великите везири, устроител на човеш-
ките дела, най-добър в държавата и вярата – спадащото към Филибе село, наречено Кричим, 
с границите му и всичко, което му е прилежащо“.

Казва [още]: 
„Написах, че необходимо е [и] следното: да се изпрати на кадията на Хаскьой мевляна 

Муслихиддин – гордост на кадиите – и на бейлербея Караджа паша – най-велик между еми-
рите и знатните – един нарочен човек. Като се изпрати този човек, трябва да съберете 
всичко за това село [и] да го дадете. Да намерите хора, които познават отдавна границите 
и както подобава в случая, да направите проверка [и] да ги установите ясно“. 

[И още] казва: 
„Заповядано е да дадете в ръцете на споменатия Халил паша законен документ“.
Съобразно височайшата заповед, [аз], споменатият беден мевляна Муслихиддин, и гор-

достта на равните нему и прославените Михал бей оглу Исмаил бей от страна на негова 

светлост пашата събрахме всичко за споменатото село, наречено Кричим. За границите на 
Кричим от старо време свиделстваха запознати хора – надеждните мюсюлмани Айдън бей 
ибн Искендер, Юрюгедж бин Курт, Муса бин Исмаил и също много други дойдоха при нас 
двамата [и заявиха]: 

„На това [село] Кричим границата отдавна е следната:
В долната част на споменатото Кричим, на юг от [село] Курд кьой, започва до голя-

мото крушово дърво в лозята, които са западно от Кричимската река; от там, на запад, 
на върха на полегатото тепе, стига Ин кая; от там, направо, стръмно нагоре, излиза на 
хребета на тепето; [от там] на север, в прореза между двете полегати тепета, в прохода 
на пътя, който минава от Ново селоъм [село] Кулавузлу, стига до църква, назована Айос Илие; 
от там, все на север, плавно нагоре, стига върха на тепето; от там, все по хребета на 
запад, полегато достига до Баллък чал; от там, на север, стига до дерето; от там надолу, 
все право на север, слиза между Кара чалълар от страничния край на пътя, който води от 
Филибе за [село] Баткун [и] стига пътя; от там отива малко право по западната страна на 
този път [и] достига също мъченическия гроб на Кулавузлу; от там върви точно все право 
на запад, [и] стига в прохода на [село] Синидли до границата на [село] Али Ходжал; от там 
обръща [и] на юг плавно се качва на хребета; от там, по хребета, към тепетата, стига 
до старата крепост, която неверниците наричат Трестеник и от тази крепост, все на юг, 
плавно по хребета, към тепетата, има от старо време стръмни камъни – там стига; от 
там, все право на юг, стига до бента на мелницата на Айдън бей надолу в дерето; също 
пресича бента [и] все право на юг достига до бряста в началото на нивата на Кьосе В[ъ]
лк[о?]; от там, все направо, стига дo голямото дъбово дърво; от там направо излиза на ка-
менните тепета; от там стига до струпаните камъни в северната страна на големия път, 
който идва от Сироз; от там минава през този път; също [продължава] стръмно нагоре и 
минава от западната страна на мезра, наречена Козаричко; също излиза в горната страна 
към тепето и остава в мезрата, наречена Козаричко; от там, също право нагоре, стига до 
началото на планината; взима към вътрешността на мезра, наречена Деребичко; от там 
продължава нагоре и излиза на яйлак, на име Юрюк ичи?, и в този яйлак остава; от там об-
ръща [и] от юг слиза в развалина, наречена Банково на Кричимската река; [и] остава вътре 
в споменатото Банково“.

Пълния текст четете в „История“, кн. 6/2020 г.
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Владислав III Ягело и Ян Хуняди, и абдикацията на Мурад II. Информацията за подготов-
ката на втория поход и политическата динамика около това, застрашаваща османските 
владения в Европа, комбинирана с неопитността на доста младия по това време Мехмед, 
били основанието великият везир да игнорира на практика титулярния суверен и да ини-
циира връщането на баща му, който посреща, както е известно, кръстоносците при Варна 
(10.11.1444 г.). Въпреки отстраняването на тази непосредствена заплаха от западноевро-
пейската антиосманска коалиция, конфликтът между Халил паша и Мехмед II продължил, 
като причина за това била и различната позиция, която двамата имали по отношение 
на Византия. Докато Мехмед смятал, че безусловното утвърждаване на политическата 
супремацията на османската държава (както и неговото собствено) минава задължително 
през превземането на Константинопол, великият везир споделял умерена до въздържана 
позиция по този въпрос, която мотивирал с мнение, че нарушаване на статуквото би съз-
дало опасност от нови антиосмански действия от страна на Европа. В Константинопол, 
както е известно, се намирал и т.нар. Дьозме Орхан, който също претендирал за право 
върху османския престол и в качеството му на конкурент бил използван като политически 
инструмент от страна на Византия срещу евентуална агресивна политика от страна 
на османците. Съвсем никак не е за подценяване обаче и информацията за огромните фи-
нансови активи на пашата, мобилизирани в търговията на Константинопол, които биха 
били поставени пред сериозен риск при евентуално негово превземане. Риск съществувал 
впрочем – и то съвсем реален, както стеклите се, в крайна сметка, събития показват – и 
за собствена му съдба предвид факта, че Мехмед II съвсем открито фаворизирал номен-
клатурите с нетюркски произход (продукт на започналата да функционира резултатно 
т.нар. система кул), които на практика поели управлението на държавата след 1453 г., 
предефинирайки радикално политическия є и финансов елит в продължение на две столетия 
и половина (İnalcık, 2000: 17 – 101).

Тази първа част от конфликта между двамата завършила с детронирането на Мех-
мед II през 1446 г. вследствие еничарски бунт, организиран от великия везир, и повторната 
интронизация на Мурад II. След повторното заемане на престола, както виждаме и от тук 
разглеждания документ, Мехмед II, вероятно все още поради невъзможност или в стремеж 
към консолидация на целия политически ресурс в посока окончателно решение на въпроса с 
Византия, не се освободил веднага от великия си везир. Това станало две години по-късно, 
когато след превземането на Константинопол (29.05.1453 г.), използвайки като претекст 
колебливото поведение в лагера на умерените (лидиран, разбира се, от Халил паша) по време 
на обсадата на града, Мехмед II заповядал екзекуцията му около 40 дни по-късно (юли 1453 
г.) (Uzunçarşılı, 1974: 83). Още при неговото управление обаче се наблюдава в някаква степен 
реабилитация на семейството чрез кариерното израстване на най-малкия от общо шести-
мата синове на Халил паша – Ибрахим, който 14 години (до 1465 г.) е кадия на Одрин, а впо-
следствие и кадъаскер. От 1468 г. е санджакбей на Амасия и като такъв е определен за личен 
възпитател (лала) на принц Байезид. След неговото възшествие през 1481 г. като титулярен 
владетел Ибрахим Челеби, както е назован в документите, е кадъаскер последователно на 
Анадола и Румелия в периода 1483 – 1486 г. През 1486 г. е назначен за трети, а на следващата 
година, като паша, и за втори везир. От август 1498 до август 1499 г., когато умира, е велик 
везир (Uzunçarşılı, 1974: 100 – 104). Инициатор на строежи в Истанбул, Одрин, Бурса, Изник и 
Кастамону (Uzunçarşılı, 1974: 104 – 106; Gökbilgin, 1952: 417 – 423), той е и титуляр на вакъфи, 
учредени за обезпечаване на строежа и текущата им поддръжка, един от които е и Кричим-
ският, както имахме възможност да посочим.  

Ето и документалното му начало:
„Поводът за написването на документа е следният:
От двореца на негово величество султана на исляма и мюсюлманите – нека Бог укрепи 

славата на поддръжниците му и да умножи могъществото му – пристигна заповед, покоря-
ваща целия свят, [в] която [се казва]: 

„Дадох като мюлк на Халил паша – пръв между великите везири, устроител на човеш-
ките дела, най-добър в държавата и вярата – спадащото към Филибе село, наречено Кричим, 
с границите му и всичко, което му е прилежащо“.

Казва [още]: 
„Написах, че необходимо е [и] следното: да се изпрати на кадията на Хаскьой мевляна 

Муслихиддин – гордост на кадиите – и на бейлербея Караджа паша – най-велик между еми-
рите и знатните – един нарочен човек. Като се изпрати този човек, трябва да съберете 
всичко за това село [и] да го дадете. Да намерите хора, които познават отдавна границите 
и както подобава в случая, да направите проверка [и] да ги установите ясно“. 

[И още] казва: 
„Заповядано е да дадете в ръцете на споменатия Халил паша законен документ“.
Съобразно височайшата заповед, [аз], споменатият беден мевляна Муслихиддин, и гор-

достта на равните нему и прославените Михал бей оглу Исмаил бей от страна на негова 

светлост пашата събрахме всичко за споменатото село, наречено Кричим. За границите на 
Кричим от старо време свиделстваха запознати хора – надеждните мюсюлмани Айдън бей 
ибн Искендер, Юрюгедж бин Курт, Муса бин Исмаил и също много други дойдоха при нас 
двамата [и заявиха]: 

„На това [село] Кричим границата отдавна е следната:
В долната част на споменатото Кричим, на юг от [село] Курд кьой, започва до голя-

мото крушово дърво в лозята, които са западно от Кричимската река; от там, на запад, 
на върха на полегатото тепе, стига Ин кая; от там, направо, стръмно нагоре, излиза на 
хребета на тепето; [от там] на север, в прореза между двете полегати тепета, в прохода 
на пътя, който минава от Ново селоъм [село] Кулавузлу, стига до църква, назована Айос Илие; 
от там, все на север, плавно нагоре, стига върха на тепето; от там, все по хребета на 
запад, полегато достига до Баллък чал; от там, на север, стига до дерето; от там надолу, 
все право на север, слиза между Кара чалълар от страничния край на пътя, който води от 
Филибе за [село] Баткун [и] стига пътя; от там отива малко право по западната страна на 
този път [и] достига също мъченическия гроб на Кулавузлу; от там върви точно все право 
на запад, [и] стига в прохода на [село] Синидли до границата на [село] Али Ходжал; от там 
обръща [и] на юг плавно се качва на хребета; от там, по хребета, към тепетата, стига 
до старата крепост, която неверниците наричат Трестеник и от тази крепост, все на юг, 
плавно по хребета, към тепетата, има от старо време стръмни камъни – там стига; от 
там, все право на юг, стига до бента на мелницата на Айдън бей надолу в дерето; също 
пресича бента [и] все право на юг достига до бряста в началото на нивата на Кьосе В[ъ]
лк[о?]; от там, все направо, стига дo голямото дъбово дърво; от там направо излиза на ка-
менните тепета; от там стига до струпаните камъни в северната страна на големия път, 
който идва от Сироз; от там минава през този път; също [продължава] стръмно нагоре и 
минава от западната страна на мезра, наречена Козаричко; също излиза в горната страна 
към тепето и остава в мезрата, наречена Козаричко; от там, също право нагоре, стига до 
началото на планината; взима към вътрешността на мезра, наречена Деребичко; от там 
продължава нагоре и излиза на яйлак, на име Юрюк ичи?, и в този яйлак остава; от там об-
ръща [и] от юг слиза в развалина, наречена Банково на Кричимската река; [и] остава вътре 
в споменатото Банково“.

Пълния текст четете в „История“, кн. 6/2020 г.
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Заглавието е на редакцията

съдържанието му, селището (т.е. приходите от него) е 
отстъпено от Мехмед II като мюлк на великия везир 
Чандърлъ Халил паша. Това го превръща в един от срав-
нително ранните съвсем немногобройни от този вид 
документи, свързани с българските земи, и със сигур-
ност в първия, който споменава и контекстуализира 
Кричим и непосредствената му околност в османската 
политическа и социално-икономическа действителност 
(приложение 1).

Преди да се запознаем със синурнамето на Кри-
чим обаче, няколко думи за Халил паша, който е бенефи-
циент на мюлка, и сина му Ибрахим паша, при когото 
този мюлк се превръща във вакъф, финансиращ постро-
ените от него в Истанбул джамия и медресе, както 
неизменно посочват записите в описите му. 

Тюркската фамилия Чандърлъ играе не просто 
важна, а в голяма степен основополагаща роля в ранния 
период от история на османската държава. С произход 
от доосманските мюсюлмански религиозни и политиче-
ски кръгове (улема) в Мала Азия, семейството излъчва 
4-ма велики везири в периода 1380 – 1453 г., като по този 
начин участва пряко както в инициирането на страте-
гически политики в преструктурирането на османска-
та държава през втората половина на XIV в., така и 
в практическата реализация на османската политика 
в по-късен етап, когато тя е почти споделена с динас-
тията функция. 

Първоначално като кадия, впоследствие кадъас-
кер, везир и велик везир (1380 – 1387) – кариерен модел, 
който следват всички нейни представители, на първия 
представител на фамилията Чандърлъ Халил Хайред-
дин паша (Кара Халил паша) османската наративна 
традиция приписва и първите важни стъпки, пред-
приети в посока реорганизация на функционалните 
принципи на османския дотогава бейлик. Tой инициира 
политиката за обявяване на завладените земи за дър-
жавни (мирие), над които върховно разпореждане имал 
фискът чрез новоучредената държавна хазна (бейт-юл 
мал), която трябвало да се оразличи от хазине-и хасса 
(личните приходи на владетеля). На него се приписва 
и съ/авторство на идеята за въвеждане на практи-
ката хумс (пенчик), която се превръща в ресурсна-
та първооснова на еничарския корпус (Neshri, 1984: 75; 
Sadeddin, 2000: 170 – 172). След неговата смърт вели-
кото везирство преминава у сина му Чандърлъзаде Али 
паша (до 1406 г.). Другият син на Кара Халил и брат 
на Али паша, Чандърлъзаде Ибрахим паша, бил велик 
везир при Мурад II (1421 – 1444; 1446 – 1451) в периода 
1421 – 1429 г. След смъртта му неговият син Чандърлъ 
Халил паша, който е и бенефициент на разглеждания 
тук мюлк, заема позицията трети везир, а десетина 
години по-късно (1437 – 1438) – и велик везир, какъвто 
остава до екзекуцията си през 1453 г. (Uzunçarşılı, 1974: 
3 – 15, 29 – 78). Именно при него утвърдилата се вече 
като везирска династия фамилия е в апогея на своето 
политическото влияние. Ползвайки се с безрезервното 
доверие на Мурад II , Халил паша успява да концен-
трира и упражнява огромна власт, което, в крайна 
сметка, води и до конфронтацията му с амбициозния 
Мехмед II (1444 – 1446; 1451 – 1481). Както е извест-
но, конфликтът между двамата започва след първа-
та интронизация на Мехмед, последвала подписването 
на мирния договор в Одрин (юни 1444 г.), който слага 
край на първия кръстоносен поход (1443 г.) начело с 
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1. Introduction 
The contemporary theoretical modelling fails to account 

for the full spectral range of the acoustic feedback from a tested 
system. Present approximations, such as “Helmholtz Resonance” 
and “Standing Wave Resonance”, are ubiquitously applied, yet 
are not enough to describe emergent acoustic phenomena. The 
methodology of acoustic excitation is crucial for the accurate 
data gathering and minimization of external influences, foreign 
to the acoustic system. All of the aforementioned observations 
are fundamental to the motivations of conducting this research.

2. Experimental Setup
Two methods for data collection are described. The results 

from the systems will be compared in the section “Experimental Re-
sults”, labelled for their respective origin (AS/AFS). In both instances 
the sound is recorded and analysed with the audio editing software 
“Audacity”. For setup one the signal transformations are carried out 
by the software and for AFS – done as described in section “Back-
ground”.

2.1 Airflow System (AS)
An SR (Solid of Revolution) and a stationary microphone 

are positioned with the space between them a constant – 0,5 m. 
This provides consistency in the data, which allows for their si-
multaneous application as a basis for comparison; For minimiz-
ing the fluctuations of the speed of air, the airflow is supplied 
with a hot air gun at a constant setting of 30 C; The basic mech-
anism is that of “Acoustic Excitation”, where the resonant modes 
are respectively excited and produce a descriptive frequency.

2.2 Acoustic Feedback System (AFS)
This method for data acquisition was developed for mini-

mizing external and background noise and focuses on the acous-
tic feedback, given by the system. The SR is positioned above a 
speaker and under a microphone (Fig.1). A sweep signal (Line-
ar-Frequency Chirp) with time-domain function:
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Заглавието е на редакцията

Откъс от „Синурнамето на Кричим  
от средата на XV в.“

Дамян Борисов
Пловдивски университет „Паисий Хилендарски“
Филиал „Любен Каравелов“ – Кърджали

През 1954 г. Халил Иналджък публикува оформени 
като монография, посветена на епохата на султан Мех-
мед II, свои изследвания върху наситената с напрегната 
събитийност история на османската държава след пър-
вия кръстоносен поход на антиосманската коалиция, ог-
лавена от Владислав III Ягело и Ян Хуняди (İnalcık, 1954). 
Подробно разгледаните и подложени на критичен обзор 
събития (и участниците в тях) около абдикацията на 
Мурад II, първото възшествие на сина му Мехмед и пос-
ледвалото негово детрониране и втората му интрони-
зация до превземането на Константинопол неизменно 
стават част от всички по-нататъшни изследвания на 
балканското XV столетие. Монографията въвежда в об-
ращение и няколко документа, които авторът е подбрал, 
и чието съдържание, освен чрез приложените факсими-
лета, предава и чрез текст на печатна арабица. Моно-
графията на Халил Иналджък е преведена от турски на 
български език през 2000 г. от Евгений Радушев като пър-
вото историографско съчинение за историята на осман-
ската държава и Балканите, писано от турски автор, а 
преводът на документалните приложения е направен от 
Мария Калицин (İnalcık, 2000). Един от документите оба-
че, представени от Иналджък, липсва в българския пре-
вод, обяснение за което трябва да потърсим несъмнено в 
банален технически пропуск. По причина, че при самото 
му съставяне е наречен така, този документ е предста-
вен от автора като темессюк – един от многобройни-
те термини в османската административна практика, 
означаващи „документ“. Датиран от септември 1451 г., 
на практика той представлява кадийски протокол (без 
да е наречен хюджет) с всички характерни реквизити, 
който удостоверява установяването на границите на 
землището на Кричим, тъй като, както става ясно от 
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is introduced in the system, where the feedback is then 
reinforced for a multi-layered approach. This method entails 
the continuous damping or amplification of the frequencies 
that are respectively foreign or natural to the system. The 
current analysis focuses only on feedback of rank 1 (first-
time response of the system). Future experiments will be 
extensively dedicated on higher-order feedback.

Fig. 1. AFS

3. Background
Section “Background” is focused on the signal anal-

ysis and the existing theoretical models, which in turn are 
reviewed for their respective assumptions and functional 
range.  Novel parameterizations for the description of the 
physical bodies are introduced and evaluated.

3.1 Resonance
A specific section, dedicated to the topic of resonance, 

is required for clearing up the reason behind the phenome-
non and validating the newly introduced experimental setup 
(AFS): A phenomenon of resonance is observed when the 
frequency of a forced vibration approaches the natural fre-
quency of the system  and in the process is amplified. The 
mechanism of occurrence is the transfer of energy between 
two or more different modes. The mechanism of an AFS uti-
lizes this phenomenon in the process of looping the feedback 
from the acoustic system – The continuous damping of the 
foreign frequency to the system, coupled with the amplifi-
cation of the natural resonant modes leads to obtaining a 
clear spectrum of the acoustic properties of a given SR.

3.2 Signal Analysis
In order the audio signal to be processed and used as 

data a few transformations are required. The audio signal is 
recorded in small samples, making the setup a discrete-time 
system (Fig.6). The given data points are obtained from the 
DAQ Setup (Data Acquisition).

Fig. 2. Sample Signal
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разглеждане на стратегията от Педагогическия съвет, но при повторното є разглеждане 
Педагогическият съвет се произнася по мотивите и взема окончателно решение. 

Стратегическото управление е в пряка връзка с оценката на осигуреното качество на 
образованието – подход, който е присъщ на демократичните общности, децентрализацията 
на управлението и предоставяне на автономия на институциите. Очакванията към тях 
са да се самооценяват и анализират качеството на предоставените образователни услуги. 
Нормативната база предвижда и външна оценка, която се осъществява от Националния 
инспекторат по образование – независим орган към Министерския съвет за инспектиране 
на детските градини и училищата и изготвяне на цялостна независима експертна оценка 
на качеството на предоставяното от детската градина или училището образование в оп-
ределен момент от дейността им и определяне на насоките за подобряване (глава петнаде-
сета. Управление на качеството от Закона за предучилищното и училищното образование, 
Правилник за устройството и функциите на Националния инспекторат по образованието, и 
Наредба № 15 от 8 декември 2016 г. за инспектирането на детските градини и училищата). 

Външното оценяване и самооценяването на училищните институции са нови аспекти 
в цялостната организация на образователния и управленския процес, които съставляват 
системата за управление на качеството, дефинирана като непрекъснат процес на организа-
ционно развитие, основан на анализиране, планиране, изпълнение на дейностите, оценяване 
и внасяне на подобрения в работата на детските градини и училищата (чл. 271 от Закона 
за предучилищното и училищното образование). В условията на автономия всяко училище би 
следвало да познава процеса на самооценяване и да го прилага, за да може да се промотира 
по-добре на пазара на труда, да бъде конкурентоспособно, да отговаря на потребностите 
на заинтересованите страни. Сравнителните предимства на вътрешната оценка са свър-
зани с това, че педагогическите специалисти най-добре познават целите в организацията, 
доколко те са постигнати за осигуряване на качествено образование и разполагат с доста-
тъчен времеви ресурс за изследването му. Осъществяването на вътрешни одити и оценки не 
трябва да носи напрежение в колектива, а да предоставя бърза и лесна обратна връзка, да 
активизира наличните вътрешни знания и спомага за усъвършенстването им. Те биха били 
ефективни, ако критериите и показателите са приети от всички в колектива (напр. на общо 
събрание). Вътрешният мониторинг създава прозрачност в управлението на процесите в 
организацията. Позволява по-ефективно събиране, обобщаване и анализ на потока от инфор-
мация и концентриране върху проблемите. Съдейства за подобряване на екипната работа 
в колектива и въвличането му като сътрудник в изпълнението на училищните политики. 
Вътрешният мониторинг е съвременен инструмент на учещото се училище, вид иновация 
за оценяване на процесите и резултатите и споделяне на опит. Чрез външния мониторинг 
и оценка се засилват независимостта, обективността и прозрачността на процеса. Него-
вите сравнителни предимства се състоят в това, че в някои случаи добрите политики и 
практики в училище се приемат като даденост, а не се документират и споделят с колеги 
или представители на други контактни групи; обикновено училищата изключват от само-
оценката аспектите, които им носят негативи, не виждат дефицитите или не желаят да 
ги покажат открито, тъй като се намират в конкуренция с други училища и се страхуват 
за „клиентите“ си; обществото (и в частност родителите) имат право да получат обек-
тивна информация колко добре или не толкова добре работи конкретното училище, а не да 
се позовават на традиционния имидж, което то е създало за себе си. Протича под форма на 
инспектиране, а времевият ресурс е ограничен, което може да се определи като недостатък.

Вид апробация на инспектирането описват Йонка Първанова и Росица Симеонова, 
което е вид иновативен модел в практиката на училищното инспектиране. Моделът е 
осъществен в три фази: самооценяване, взаимно оценяване и инспектиране и е наречен „По-
лицентрично инспектиране на мрежа от училища“. Полицентричността авторите виждат 
в различните социални системи, които имат много „центрове“ на вземане на решения, кои-
то са относително независими един от друг (Parvanova & Simeonova, 2017). Независимо от 
вида на оценката (самооценяване, взаимно оценяване, инспектиране или друго), всички те, 
в своята взаимовръзка, са предназначени да създадат и утвърдят устойчива система за 
управление на качеството на образование в сътрудничество (включително с родителите и 
с останалите заинтересовани страни) и постигане на дългосрочни крайни резултати и да 
развият процесите на  децентрализация и автономия в образователните институции.

   
Пълния текст четете в „Педагогика“, кн. 8, 2020 г.

The type of signal that an AFS works with is periodic - the excited air column resonates, which 
fundamentally presupposes a recurrent oscillation (It is important to mention that the different res-
onant modes have). For a periodic signal the following relation is true:

Where N is the minimum integer for which the relation holds and is called a period. We define 
energy of the signal as:

A periodic signal has infinite energy over n = (- ∞, + ∞), but the average power over n = 
(- ∞, + ∞) is finite and equal to the power, calculated over a single period:

Any discrete-time signal can be expressed as a sum of scaled and delayed impulses

When applied to the physical context relation (2) becomes the functional dependence of the 
sound pressure (p) to the moment of time (t):

When we are working with complex systems such as the acoustic properties of SRs, the res-
onant modes of the system become many and hard to theoretically model. Nonetheless from the 
properties of mechanic waves in an ideal gas, we also know that the sound pressure at a given 
time of (t) is equal to the sum of the partial sound pressures from the different resonant modes, so 
relation (5) becomes:

Where every is some acoustic oscillation:

And (7) becomes (9) which clearly fits the formula for DFT (Discrete Fourier Transform) (10):
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витие на институциите, предоставянето на качествени образователни услуги и резултати, 
свързани с постигане на национални, регионални, местни и институционални цели. 

Регламентирани изисквания за разработване и изпълнение на стратегии в училищни-
те организации се пораждат през 2003 г. с изменение на Правилника за прилагане на Закона 
за народната просвета (ДВ. бр. 33 от 11 април 2003 г.). Правилникът задължава Педагогиче-
ския съвет на училището да приема стратегия за развитие на училището, която се акту-
ализира всяка година (чл. 150, ал. 1, т. 1 от Правилника за прилагане на Закона за народната 
просвета). Според новите нормативни изисквания училищните организации също трябва 
да имат стратегия за развитие за период от четири години, с приложени към нея план за 
действие и финансиране, която се приема от Педагогическия съвет (чл. 263, ал. 1, т. 1 от 
Закона за предучилищното и училищното образование).

Стратегическото планиране и управление по своята същност представляват вид 
предприемаческа и творческа дейност, която цели иновиране и развитие на институцията 
в различни аспекти на дейността й, консолидиране на основни стратегически цели и поли-
тики и поставянето им във взаимна връзка. Ако се разгледа качеството на образование като 
съвкупност от различни аспекти и процеси на дейността на организацията (преподаване 
и учене, учебна среда, мениджмънт на организацията, квалификация и професионално разви-
тие на директорите, учителите и другите педагогически специалисти, вътрешни и външни 
партньорски отношения и др.), то стратегическото планиране и по-нататъшното упра-
вление чрез общи (приети от колектива) и универсални за всяка институция визия, мисия и 
цели са пряко зависими от тези компоненти. 

Хенри Минцберг определя стратегическото планиране като част от стратегическо-
то управление, при което се формулира стратегия (представляваща връзката между анализ 
на организацията и средата, в която функционира и която дава посоката й на развитие), 
вземане на решения относно използване на ресурсите за изпълнението на целите в страте-
гията и разработване на механизми за контрол (Mintzberg, 1996). Стратегията, както пише 
Игор Ансоф, е сложен и потенциално мощен инструмент, с който съвременната организация 
може да издържи на променящите се условия. Мненията на авторите по проблемите на 
стратегическото управление – Доралийски (2008), Георгиева (2015), Иванов (2014), Христов 
(2003), Ансоф (1989), Taylor (1911), Harrison (2003),  Smith et al. (1991), Digman (1990) и много 
други, съдържат  близки съдържателни характеристики за същността му и могат да се 
обобщят в няколко основни аспекта:

– процес на предвиждане на бъдещето и поставяне на стратегически цели;
– приспособяване на организацията към измененията на външната среда;
– комплексно управление за усъвършенстване на дейността и организационната кул-

тура с поглед към бъдещето (вкл. формулиране на мисия и визия);
– процес на анализ и осигуряване на ресурсно и дейностно конкурентно предимство.
Иновативните промени в образователната сфера и значителната степен на авто-

номия на институциите определят необходимостта от разработването и прилагането на 
стратегия, която едновременно е инструмент за управление (важен и необходим за опреде-
ляне на посоката за развитие на организацията), оценка на възможно най-добрия потенциал 
за успех, възможните действия за оптимално разпределение на ресурсите, за създаване на 
уникалност на организацията и на подходящ имидж в обществото.  В унисон с демократич-
ните ценности и участието на всички заинтересовани страни в управлението на училището 
или детската градина нормативната база регламентира участниците в разработването, 
одобрението и приемането на стратегии, което още веднъж подчертава тяхната значи-
мост за развитието на организацията. Стратегията за развитие на детската градина или 
училището се разработва в училищния колектив (правото на лицата, заемащи длъжности 
„учител“ и „учител в група за целодневна организация на учебния ден“, както и на педагогиче-
ските специалисти с присъдени втора или първа степен на професионална квалификация за 
участие в разработването на стратегията, е регламентирано в държавния образователен 
стандарт за статута и професионалното развитие на учителите, директорите и другите 
педагогически специалисти), а Общественият съвет (орган, който се сформира във всяка 
детска градина и всяко училище за подпомагане на развитието им и за граждански контрол 
на управлението им – чл. 265 и чл. 269, ал. 1, т. 1 от Закона за предучилищното и училищното 
образование) одобрява стратегията и приема ежегоден отчет на директора за изпълнение-
то й. Педагогическият съвет, като специализиран орган за разглеждане и решаване на основ-
ни педагогически въпроси в институциите от системата на предучилищното и училищното 
образование, приема стратегията за развитие на училището за следващите 4 години с при-
ложени към нея план за действие и финансиране (чл. 262, ал. 1 и чл. 263, ал. 1, т. 1 от Закона 
за предучилищното и училищното образование). Общественият съвет има правомощия да не 
одобри стратегията за развитие на институцията (или ежегодния отчет за изпълнението 
й) и да ги върне за преразглеждане и повторно гласуване от Педагогическия съвет (чл. 269, ал. 
2 от Закона за предучилищното и училищното образование). Следващата стъпка е повторно 

We can redefine the energy definition (3) in relation to the given time series:

The aforementioned relation (11) is equal to the sum of the square of its FT (Fourier Trans-
form) as follows from the Parseval’s Theorem:

Where the is the already familiar transform in relation to the time-series (and 
):

Since the integral on the right-hand side of (12) is the energy of the signal, the integrand 
can be interpreted as a density function describing the energy per unit frequency con-

tained in the signal at the frequency f. In light of this, the energy spectral density of a signal x(t) 
is defined as:

The same transformations can be done for the power of the given signal in relation to the 
time series:

And following the same process as for the Energy Spectral Density we can derive the final 
expression:

To put this in the physical context - the equivalent physical signal in relation to the time 
series is that of the sound pressure p(t):

Therefore the spectral density function  is:

Where is the average contribution per unit bandwidth to the mean squared 
acoustic pressure, which in turn gives us the contribution to from a band of frequencies 
between  and 
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планове (включително приоритети, цели, дори промя-
на в мисията и визията). Същата последователност 
се спазва и при управлението на оперативно ниво, но 
целите на двата вида управление са различни. Докато 
стратегическото управление се грижи за постигане ви-
зията на организацията, то оперативното управление 
подпомага стратегическото и фокусът на дейностите 
и мониторингът на изпълнението им са насочени към 
протичащите процеси при обучението, възпитанието 
и социализацията на децата и учениците и техните 
крайни резултати, осигуряването на подходяща среда 
и ресурси.

Съществена роля в развитието на организацията 
играят непрекъснатият мониторинг на процесите, дей-
ностите и технологиите и проследяването на постигна-
тите резултати, особено в автономните организации, 
тъй като отговорността по осигуряване на качество на 
образованието е на директора, като орган, който орга-
низира, координира, ръководи и контролира цялостната 
дейност и институцията. Предстои усъвършенстване 
на системата за управление на качеството, основана на 
анализ, планиране и изпълнение на дейности за осигурява-
не на качествено образование и непрекъснато проследя-
ване и оценяване на постигнатото (самооценяване). Към 
настоящия момент Наредба № 16 от 8 декември 2016  г. 
за управлението на качеството в институциите, коя-
то регламентира държавния образователен стандарт за 
управлението на качеството в институциите, е отме-
нена. Необходимо е приемането на нов държавен образо-
вателен стандарт, тъй като автономните институции 
би следвало освен да планират дългосрочно своето разви-
тие, също така и да развиват системата на вътрешни 
одити за проследяване напредъка на оперативно ниво и 
непрекъснато да анализират и оценяват ефективност-
та на протичащите процеси в училищната организация 
и постигнатите резултати. Въпреки че самооценяване-
то все още не е нормативно регламентирано, това не е 
пречка образователните институции да развиват собст-
вени системи за управление на качеството, да създават 
партньорства за обмяна на идеи за осъществяването му, 
да разработват и апробират модели за самооценка. От 
учебната 2019/2020 година обаче e въведено независимо 
външно експертно оценяване на осигуреното качество на 
образованието в училищата и детските градини (по реда 
на държавния образователен стандарт за инспектиране 
– Наредба № 15 от 8 декември 2016 г. за инспектирането 
на детските градини и училищата), както и атестиране 
на директорите, учителите и останалите педагогически 
специалисти, което също е оценяване, но се осъщест-
вява вътре в организацията и цели проследяване съот-
ветствието на дейността на учителите, директорите 
и другите педагогически специалисти с професионалния 
им профил, с изискванията за изпълнение на длъжност-
та със стратегията за развитие на институцията (по 
реда на Наредба № 15 от 22.07.2019 г. за статута и про-
фесионалното развитие на учителите, директорите и 
другите педагогически специалисти).

В този контекст, три фактора имат определящо 
значение за развитие и ефективност на организацията 
– стратегическо управление, самооценяване и осъщест-
вяване на външна независима оценка, както и атести-
рането на педагогическите специалисти. Те са взаимос-
вързани и чрез своите вътрешни връзки, зависимости и 
причинно-следствени връзки подпомагат бъдещото раз-
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Zlatka Zhelyazkova

Оптимизиране на съвременния 
урок по математика с помощта на 
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ции / Валентина Чилева

Адаптация на драма, театрални 
и арт техники за социалнопеда-
гогическа акомодация на деца в 
риск в класната стая на началното 
училище / Мария Николова, Те-
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За пътя към реализация на ино-
вативните идеи, теории и практи-
ки. Реалности и предизвикател-
ства в процеса на преподаване на 
история на музиката / Антония 
Балева

ЧУЖДЕСТРАННИ 
ИЗСЛЕДВАНИЯ

Orientation of the Educational 
Process of the Humanities Faculties 
of the University on Activation Self-
Education of Students / Iryna Sereda

КНИЖНИНА
Диагностика на бърнаут синд-

ром при педагогическите специа-
листи – стратегии за справяне с 
хроничния стрес на работното 
място / Кирилка Тагарева

СЪБИТИЯ 
Проф. д-р Георги Бижков и раз-

витието на университетското об-
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в България / Нели Бояджиева

Following from the aforementioned transformations we can then deduce the resulting 
sound-pressure spectrum level from (19) by using the definition for dB representation:

Which in turn for our theoretical basis can be adapted simply as:

The aforementioned transformations are applied to the signal to acquire the training data 
for the machine learning solutions. Due to the required vectorization of the given data points, a 
few manual transformations are done in order to have the necessary format. For example, phys-
ically the most adequate representation of the data in relation to the fundamental frequency 

would deem . The problem is that this transformation would make the maximum value 

of  and the rest of the values of without a particular limit. For this reason, 

the best way is to scale down the spectrum to one that is represented by values of  
This is done by formulating the new  in the following way:

This in turn will allow for the analysis in section “Parameter Correlation” with parameter a.

3.3 Existing Models
There are several existing models describing the acoustic properties of the oscillating air with-

in a cavity, based on its form. The problem is that despite the accurate results in their functional 
range, they are still highly limited in their predictive power for the whole spectrum.  This section 
is split into two parts dedicated respectively to each model and focuses on finding the border cases 
and their reason for emergence. Particular corrections to the definitions of the parameters are ap-
plied – a thorough explanation is present in the subsection “Experimental correction”. Each of the 
models is used for the description of a particular phenomenon. For clarity purposes at the point of 
application the reasoning behind it is cleared.

The described models are:
3.3.1 Helmholtz Resonance 
The original experiment is carried out with a specifically created object that is spherical 

and has a great relative difference between the radius of the cross section of the open end and the 
widest part, as seen from (Fig.4). This allows for modelling the movement of the air as a separate 
oscillation of a mass (m), where the rest of the volume acts as a spring. The speed with which the 
process happens is high, which then allows us to assume that the process is adiabatic (the system 
is thermally insulated):

Fig. 4. Air Oscillaton
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Заглавието е на редакцията

Откъс „Релацията стратегическо 
управление – (само)оценка – атестиране  

в училищните организации“

Румяна Гьорева
Югозападен университет „Неофит Рилски“

Съвременното общество се характеризира с динами-
ка, непредвидимост и глобално развитие, което неминуемо 
се отразява на образователната сфера и институциите 
от предучилищното и училищното образование, които са 
призвани да отговарят на съвременните потребности за 
формиране на активни, отговорни, знаещи и можещи мла-
ди хора, които защитават и развиват демократичните 
ценности и проявяват активна гражданска позиция. 

В този контекст и в унисон с изпълнение на една от 
основните цели на образованието – осигуряване и развива-
не качеството на образование, институциите планират и 
реализират разнообразие от дейности, мерки и механизми 
за ефективен образователен процес и постигане на качест-
вени резултати чрез сътрудничество в организацията и 
със заинтересованите страни, осигуряване на позитивна 
и подкрепяща личностното развитие на децата и ученици-
те среда, непрекъснато надграждане на професионални и 
личностни компетентности в колективите и осигуряване 
на обратна връзка за оценка на постигнатото. 

Тези нелеки задачи за училищната институция са 
особено важни в условията на децентрализация и авто-
номия. Внимателното планиране с отчитане на силни 
страни във функционалната характеристика на орга-
низацията, определяне на дейности, които се нуждаят 
от подобрение, при взимане под внимание на специфич-
ните особености на външната и вътрешната среда на 
институцията в даден момент, както и възможностите 
и заплахите, които съществуват за институцията, са 
от решаващо значение за по-нататъшното й развитие. 
Този вид планиране се свързва с постигане на визията и 
мисията на организацията (стратегическо планиране). 
Следващите стъпки са изпълнение на стратегическите 
планове и осъществяване на мониторинг на постигнато-
то с оглед вземане на решения за бъдещи стратегически 
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Where c is the speed of sound, S and L are the cross section and the length of the neck 
respectively, and V is the volume of the cavity. With this model we can make the following obser-
vations:

1.The shape has to be spherical with a clearly-defined neck.
2. The cavity is functionally described with just 3 parameters – Volume, Length of neck and 

Area of the open end. This entails a very big variation in the plausible shape, when describing a 
particular SR (Solid of Revolution).

3.3.2 Experimental Correction
Throughout the experiments a certain trend can be seen. By just using the Helmholtz model 

(1) the theoretically predicted frequencies are a lot higher than the recorded values. It is estimated 
that a correction is necessary. The conventional definition of the neck is the cylinder on the top 
of the volume. From our experiments this proved to be a fairly inaccurate estimation. The newly 
defined value can be empirically deduced from the following functional relations:

This can be then tested by changing the apparent volume of the cavity with some value of

After an empirical examination a claim can be made of the physical background for such a 
difference in  – The air volume is active in L equal to the distance between the open end and 

the widest point of the SR. Fig (4) shows a table with some of the corrected values.

Пълния текст четете в „Химия. Природните науки в образованието“, кн. 5/2020 г.
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1/1

1/2

1/2

1/4
1/4 1/81/8 Каре

Размер Черно-бяло +1 цвят Пълноцветно

1/1 страница – 256 мм/388 мм 780,00 лв. 900,00 лв. 985,00 лв.

1/2 страница – 256 мм/194 мм
                 – 125 мм/388 мм

410,00 лв.
410,00 лв.

460,00 лв.
460,00 лв.

510,00 лв.
510,00 лв.

1/4 страница – 256 мм/97 мм
                – 125 мм/194 мм

230,00 лв.
230,00 лв.

258,00 лв. 
258,00 лв.

270,00 лв.
270,00 лв.

1/8 страница – 125 мм/97 мм
                –  83 мм/147 мм

115,00 лв.
115,00 лв.

129,00 лв.
129,00 лв.

135,00 лв.
135,00 лв.

           каре (83 мм х 50 мм) 30,00 лв. 43,00 лв. 45,00 лв.

1. Стандартни карета на вътрешна страница:

Цена за първа 
страница:  
4 лв. на кв. см

Цена за последна 
страница:  
2 лв. на кв. см

Вестник „Аз-буки“

2. Влагане на стандартни вложки с тегло до 20 гр. – 80 лв. за 1000 бр.
3. Влагане на нестандартни вложки – по договаряне.

Рекламна тарифа  
на Национално издателство за образование и наука „Аз-буки“

София 1113,  бул. „Цариградско шосе“ № 125, бл. 5, тел.: 02/420-04-70, 02/420-04-71; azbuki@mon.bg; www.azbuki.bg

Научно-методическите списания на издателство „Аз-буки“
1. Цена за вътрешна страница (в левове)

Размер Черно-бяло +1 цвят Пълноцветно

1/1 страница 90 лв. 130 лв. 180 лв.

1/2 страница 50 лв. 70 лв. 90 лв.

1/4 страница 30 лв. 45 лв. 70 лв.

2. Цена за реклама на втора корица: цена за вътрешна страница + 60% оскъпяване
3. Цена за реклама на трета корица: цена за вътрешна страница + 40% оскъпяване
4. Цена за реклама на четвърта корица: цена за вътрешна страница + 100% оскъпяване
5. Размер на една печатна страница в списанията на НИОН „Аз-буки”:

a. Обрязан формат:  167 мм х 233 мм b. Необрязан формат: 171 мм х 240 мм
6. Влагане на вложки – по договаряне.

Забележка: 
Всички посочени цени са без ДДС.
Отстъпки при брой и обем публикации или комбинирана реклама  
в няколко издания на издателство „Аз-буки“ – по договаряне.
Тарифата е в сила от 1 август 2016 г.
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